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Vechi şi nou întotdeauna. 
Bătrân şi tânăr mereu. 
Început fără de sfârşit. 

Ieri şi azi. Comuna, 
locuitorii ei sunt şi vor fi 
prioritatea noastră. Mai 

ieri am depus jurământul 
primului meu mandat. 

Acum l-am depus a II-a 
oară. Ieri şi azi pentru 
mâine. Pentru cei care 

suntem şi care vor veni. 
Cu mâna pe inimă şi ochii 
ridicaţi spre cer voi sta în 

slujba comunei şi a 
oamenilor ei mereu. De 

. . . . 
1en spre azi ş1 

întotdeauna. Aşa cum 
strămoşii noştri au ştiut să 

fie harnici să facă pentru 
. .. . . 

noi copu ş1 case ş1 
drumuri aşa noi prin 

munca noastră vom lăsa 
mărturie un pom, o casă, 

un copil, o carte. 

Florin Mitroi, 
Primar 
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ste ciudat, dar întotdeauna am gândit că prietenul 
meu de o viaţă - se poate spune o viaţă de la 14 la 

68 de ani - profesorul Păunescu Ştefan va reuşi. A reuşit în 
toate directiile. 

I 

"Monografia comunei Valu lui Traian" pe care o 
prezintă acum este, într-un fel, o încununare. Nu ca aceea de 
profesor, de director perpetuu de şcoli ale comunei, de şef cu 
diverse titulaturi ale vieţii cultural sportive de vreo 50 de ani 
încoace, de consilier şi înainte şi după revoluţie, de primar, de 
membru marcant al dinastiei Păunescu n-ar fi fost de ajuns. 
Mai trebuia ceva. Acel ceva care să adune dintr-o viată de om 

f 

ceea ce a adunat el pentru comuna sa. 
Sunt legat de Fane din 1953 şi mai legat după ce, prieteni 

de familie - sotia mea a fost învătătoare în aceste aşezări 30 de 
I I 

ani - alcătuiam o familie mai mare. Noi, colegi de clasă la 
liceu, Mimi şi Luci colege de cancelarie. 

Cultiv de mai bine de 40 de ani ideea monografiilor de 
aşezări rurale în primul rând. Pentru că ştiu, ca om al locului -
între Valu lui Traian şi Nisiparii mei nu sunt nici 20 de km, 
drum drept - ca istoria satelor dobrogene e o istorie spre 
moartea lor: fie că graviteaza spre un oraş şi coboară la rangul 
de cartier sau mahala, fie că se transformă într-un oraş sau 
orăşel şi asta e altceva, fie că sunt înăbuşite de sistematizări, 
înainte de comunişti, în timpul comuniştilor sau după. Legi 
economice imperative impuneau destine de localităţi. Am 
condus lucrări de licenţă sau de gradul I şi am devenit 
obsedat de ideea monografiilor. Am deranjat lume care 
credea că o lucrare "mare" e una care tratează subiecte mari: 
naţionale, europene, mondiale şi cosmice. Dar oamenilor, în 
aceste monografii rurale se adună toate elementele pe care 

ref?' G'W ,,9 ,=--=--~ 
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le-am enumerat mai sus. 
Cine se uită pe bibliografia istorică a României secolului 

al XIX-lea apărută în Editura Academiei acum 30 de ani şi la 
care am trudit ca salahor de fişe, va vedea că fără aceste 
monografii satele parcă n-ar fi. Îmi amintesc cu emoţie că am 
trecut prin monografiile dobrogene - Doamne şi ce puţine 
sunt! - şi le-am considerat ca o mare avere. 

Auzi şi spui că monografiile dobrogene se constituie în 
averi ale Dobrogei şi ale ţării. Oricât aş pedala pe ideea 
unitaţii totale a neamului şi Ţării Româneşti, Dobrogea are 
totuşi un specific al ei. Mă ameţeşte acest text de manea 
nereuşită, repetat toată ziua şi noapte bună ca model 
înderetnic. Păi aşa e dar nu e nevoie să ne-o spunem în fiecare 
dimineată şi la fiecare colt de stradă. 

I f 

"Monografia comunei Valu lui Traian" este, după 
părerea mea, cel mai frumos imn închinat şi înainte de 1989 şi 
după, convietuirii - vietuirii adică, e un eufemism, e vorba de 

I f 

viată, de convietuirea între români, turci şi tătari. Nu e nici un 
' ' merit, nici un blestem, e lucrul cel mai normal. Dacă nu venea 

"23 august 1989" nu am fi ştiut ce e cu modelul ăsta şi am fi 
murit ca proştii. 

Să ne oprim la cartea lui Păunescu Ştefan, 

"Monografia comunei Valu lui Traian", sper cu specificaţia 
jos "Editura X Constanţa 2007". Este s-o spun fără urmă de 
măgulire a prietenului meu, trecut şi el prin zilele şi anii grei 
ai vârstei, într-un fel, cea mai bună monografie rurală din 
Dobrogea. Când spun "într-un fel" înţeleg că nimeni n-a 
folosit într-o asemenea măsură arhiva locală. Profesorul de 
matematică şi "şef de comună" mai întotdeauna a înţeles 
rolul arhivelor. A ordonat documente, le-a oblojit, le-a 
·19' --- 65))) . ă7' ~§I'' i~--2~~ II <G -~ --= 
._ - --- ~ - - ~ C • 
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încopciat, le-a îndosariat în toată legea şi le-a folosit după cele 
mai exigente reguli ale unei lucrări ştiinţifice. 

La urma urmei ce este această carte de peste 140 de 
pagini, cu peste 100 deilustraţiiînacestmoment de jumătatea 
lui 2007? Este o lucrare ştiintifică în adevăratul înteles al 

I I 

cuvântului, pentru că nu-şi permite, profesorul de 
matematică ce este, nu doar aproximaţiile dar nici măcar 
artificiile de calcul. E exact şi câte odată rigid. Dar cum poţi 
aprecia o calitate în afara cantitativului? Aceasta poate fi 
figura de stil dar Păunescu Ştefan e avocat. El vine cu toate 
cifrele controlabile, cu trimitere precisă la dosar şi la fila cu 
argumente privind oamenii şi viaţa lor în această vatră. Pe de 
o parte el respectă schema generală a unei monografii rurale 
şi sumarul arată în mod clar - cu sau fără voia lui - că a urmat 
modelul şcolii lui Gusti: a îmbinat factorul evoluţiei istorice 
pe un teritoriu de un anume fel, în anume condiţii fizico
geografice (cred că i-au fost de folos lucrările soţiei sale Mimi 
Păunescu, de demult cu gradul I în învăţământul geografic) 
dar s-a sustras schemei general admise. N-a acordat prea 
mare importanţă revoluţiilor, revoltelor, războaielor şi 

păcilor. 

Autorul lasă impresia - dar câtă dreptate are profesorul 
de matematică în fata istoriei!- că tot ceea ce rămâne este 

I 

evolutie, dacă viata de zi cu zi este evolutie. Ne vorbeşte 
I I I 

despre etnia locuitorilor şi de locul venirii unora care s-au 
încastrat în pământul de la Hasancea şi Omurcea şi în valul 
care se spune că a fost construit de Traian. Ne interesează pe 
noi, cei din 2007, cum trăiau locuitorii. Trăiau că n-aveau 
încotro. Îşi construiau bordeie sau case, îşi păstrau portul sau · 
adoptau piese noi, îşi împrumutau peste gard mălai şi ulei 
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pentru mâncăruri care se uniformizau. În fine, erau 
privilegiaţi ai sorţii. Ei aveau mai multe sărbători: Paşte, 
Crăciun, două feluri de Bayramuri, nunţile şi toate celelalte 
sărbători. Simte cineva dintr-o altă parte de ţară ce înseamnă 
să mergi cu Steaua doi pui de români şi unul de tătar? Cine 
mai ştie din altă parte de ţară ce gust au dulciurile făcute de 
tătăroaice de sărbătorile lor şi date copiilor şi prietenilor lor 
români? Ştiţi cume tată tătar şi mamă româncă cu doi copii, 
băiatul căsătorit cu o româncă, fată profesoară căsătorită cu 
un român, tatăl "al bătrân" poate cel mai mare poet de limba 
tătară din România şi fata o puternică fire poetică şi poetă de 
limba română? 

Am trăit zilele imediat după Revoluţie şi la Valul lui 
Traian. Se repetă lupta de clasă din 1944-1953. Oamenii 
rămâneau oameni şi cei mai mulţi chiar erau. Autorul 
devenea primar ales al comunei. Are cineva îndrăzneala de a 
compara Valea Seacă şi Valul lui Traian de până la 1944 cu 
aceste localităţi de până la 1989? Dacă o face raţional şi cinstit 
poate ajunge la rezultate nostalgice. Dacă o face din motive 
politicianiste istoria şi realitaţile îl alungă cu pietre. De la 
pagina 35 până la 119 este de fapt istoria trăită de marea parte 
dintre trăitorii de azi ai comunei, adică de un avânt fără 
precedent pe plan economic şi spiritual în Valea Seacă şi Valu 
lui Traian reunite apoi. 

Dacă ne-am închipui pe autor într-un ring de box am 
constata, absolut imparţial, că adversarul său ar boxa cu 
umbra. Datele reale, înregistrate în documente reale, în filme 
şi imagini reale, cu diplome reale, trimit la colţ pe oricine se 
sustrage înţelegerii istoriei. Perioada 1944-1989 a existat, a 
existat o luptă de clasă idioată care a făcut victime în rândul 
oamenilor nevinovaţi, la doi paşi a existat Canalul Dunăre-
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Marea Neagră asasin şi închisorile care există şi astăzi dar 
asta nu înseamnă, condamnându-le, să omitem că la Valu lui 
Traian au existat patru staţiuni agricole de importanţă 
naţională cu rezultate recunoscute ca atare. Sigur că dacă 
mergi pe şoseaua Constanţa- Cernavodă ai să vezi 20-30 de 
case cu etaj dar abia cu 250 m.p. în jur, făcând parte din 
materializarea ideii sistematizării rurale, dar ce nu se spune 
nouă, cei de azi, că acest plan de sistematizare aparţine şcolii 
interbelice sociologice Gusti. Comuniştii l-au materializat 
prost şi nejudecat în unele situaţii. 

Nu mă gândeam că voi ajunge într-o după amiază de 
septembrie 2007 să salut sincer entuziast "Monografia 
comunei Valu lui Traian", carte, care va trăi prin 
multiplicarea ei de ordinul sutelor, realizată de un fiu al 
satului şi care crede că şi asta e datoria lui. Domnule profesor 
Păunescu Ştefan, recunosc că toţi copiii de ţărani din toate 
satele acestei ţări că şi asta e datoria noastră. După toate cele 
pe care le-ai împlinit fără programe şi fără apartenenţe de 
partid parcă lipsea ceva - "Monografia comunei Valu lui 
T 

. ,, 
ra1an . 

Cu toată sinceritatea şi prietenia te felicit şi prevăd o 
viaţă mai lungă monografiei decât comunei care va deveni, 
probabil, cartier al Constanţei sau oraş de sine stătător. 

Cu sinceritatea celor 54 ani de prietenie până azi. 

Prof Univ. Dr. GHEORGHE DUMITRAŞCU 
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DE CE MA SIMT DATOR 
SA SCRIU EU 

MONOGRAFIA COMUNEI 
VALU LUI TRAIAN 

Pentru că în anul 1939, luna noiembrie, ziua 28,elevul Riza 
Abil, fiind în curtea domnului Alexandrescu află de la femeile din 
casă că doamna Păunescu a născut un băiat. Convins că va primi 
multe daruri de la tatăl băiatului dacă va fi primul care îi aduce la 
cunoştiinţă acestuia evenimentul (tradiţie musulmana) a dat fuga 
până la şcoală şi abia ţinându-şi suflarea, la vestit pe directorul 
şcolii,Păunescu Dumitru,că este tată de băiat. Săracul copil nu a 
primit nimic. Ba mai mult, directorul şcolii l-a trimis înapoi de 
unde a venit,cu sarcina concretă "du-te şi taie lemne ca să nu-mi 
îngheţe plodul". 

Plodul a crescut şi timp de 68 de ani viaţa lui s-a contopit cu 
viaţa locuitorilor băştinaşi ai localităţii Valea Seacă, localitate pe 
care nu a părăsit-o, de bună voie, niciodată. 

Păunescu Dumitru (muntean) şi Păunescu Andreiana 
(olteancă) au fost trimişi în anul 1932 în satul Omurcea în calitate 
de învăţător şi respectiv educatoare pentru a învăţa carte copiii 
românilor care abia se stabiliseră în localitate alături de băştinaşii 
tătari. Plodul devine şi el profesor. Astfel,din anul 1932 şi până în 
anul pensionării mele (2002), pentru locuitorii comunei numele 
Păunescu a semnificat învăţătorul, profesorul sau directorul şcolii 
din localitate. În această perioadă (70 de ani) în familia Păunescu 
s-au înmagazinat o sumedenie de date referitoare la localităţile 
care au constituit comuna Valu lui Traian şi la locuitorii lor. 
Aceste date pot fi obiectiv redate urmaşilor de către un membru al 
familiei Păunescu. 
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Deceeu? 
Pentru că eu, dat fiind funcţiile de profesor,director de 

şcoală sau de cămin cultural, am fost cooptat şi în organismele de 
conducere administrative ale comunei în calitate de deputat, fiind 
o bună perioadă chiar viceprimar. În perioada 1968-1970 timpul 
liber l-am "petrecut" în arhiva primăriei reconstituind şi legând 
sute de dosare cu documente ale primăriei care ulterior au fost 
predate la Arhivele Statului. Cu acest prilej am copiat sute de 
documente referitoare la activitatea economică şi social culturală 
a comunei, documente care vor sta la baza elaborării monografiei 
de fată. 

I 

După anul 1989 am fost primul primar ales în mod 
democratic în comuna Valu lui Traian (1992-1996) apoi consilier 
local până la pensionare, deci în centrul evenimentelor locale. 
Începând cu anul 1992 a trebuit să pun în aplicare Legea 18 / 1991. 
Cu acest prilej moştenitorii marilor proprietari (moşieri) s-au 
prezentat la primărie şi din discuţiile cu aceştia, precum şi din 
documentaţia depusă de ei, am reuşit să reţin foarte multe date 
folositoare monografiei. 

Deceeu? 
Pentru că acum, pensionar fiind, am suficient timp să 

elaborez o lucrare necesară prezentului şi viitorului, iar vârsta pe 
care o am mă îndeamnă să o elaborez acum, până nu plec pe 
lumea cealaltă, considerând a fi un păcat ca odată cu mine să fie 
îngropate informaţiile şi documentele pe care le deţin. 

Doresc ca monografia comunei să fie un dar pe care îl fac 
locuitorilor ei, locuitori pe care i-am respectat întotdeauna. 

Deceeu? 
Pentru că doresc cu această ocazie să cer iertare sotiei mele , 

pentru toate necazurile şi neîmplinirile sale datorate excesului 
meu de zel în a-mi face mai mult datoria fată de comunitate decât 

I 

faţă de familie. Sper că din conţinutul acestei monografii să 

<1f?' ~'~\) 3 (fr' ~C~)l (~~ - ~ ,~----......c~ <> - --"' ~~~~ V~ '""~ ,..~ :::..,.;:::-:: 
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înţeleagă şi ea de ce lipseam cu zilele sau săptămânile de acasă 
tocmai în perioada în care avea mai multă nevoie de mine pentru a 
creşte şi educa cei doi copii minori ai noştri. 

În acelaşi timp mulţumesc soţiei mele pentru sprijinul 
acordat în scrierea acestei monografii punându-mi la dispoziţie 
lucrările sale ştiinţifice şi pentru contribuţia ei substanţială la 
elaborarea în anul 1970, împreună cu buna ei prietenă 

Dumitraşcu Lucica, eminenta învătătoare a şcolilor noastre, a 
I 

unei schi te monografice a localitătii Valu lui Traian, schi tă al cărei 
I I I 

conţinut este inclus în prezenta lucrare. 
Sunt convins că în perioada următoare înfăţişarea localităţii 

şi viata locuitorilor ei se vor schimba în bine. Gândul că Valu lui 
I 

Traian va deveni în scurt timp un orăşel modern şi că viitoarele 
generaţii trebuie să-şi cunoască predecesorii, să cunoască 

greutaţile pe care le-au întâmpinat înaintaşii pentru că viaţa lor să 
fie mai bună, m-a determinat să scriu această lucrare în memoria 
celor ce nu mai sunt şi spre cunoaşterea celor ce vor veni. 
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Aşezarea localităţii 

Comuna Valu lui Traian este formată dintr-o singură 

localitate care a luat naştere, urmare a împărţirii administrativ

teritoriale a României din anul 1968, din satele Valu lui Traian şi 

Valea Seacă, localiţăti distincte care la începuturi se aflau c-am la 3 

km. depărtare una faţă de cealaltă şi care prin extindere, una spre 

cealaltă, s-au contopit. 

Tipul de sat este liniar, de-a lungul şoselei naţionale şi a căii 

ferate Constanţa-Bucureşti, pe o distanţă de 5 km. 

Localitatea este aşezată pe Valea Carasu aşa cum rezulta din 

monumentala lucrare "Dobrogea în pragul secolului al XX-lea" 

(Bucureşti 1904) a geografului Marin Ionescu Dobrogeanu. În 

această lucrare la pag. 175 M.D.Ionescu consemnează "Valea 

Carasu are directia E-V tărmurită de ambele părti de valurile 
I I I 

numite ale lui Traian ( .... ) în lungul ei merge calea ferată 

Constanţa-Cernavodă şi drumul comunal Hasancea-Constanţa. 

Pe această vale sunt aşezate satele Omurcea şi Murfatlar" 

(calea ferată a fost construită de englezi în perioada 1858-1862; 

după 20 de ani, în anul 1882 România cumpăra de la englezi căile 

ferate). 

Localitatea Valu lui Traian se găseşte la o distanţă de 13 km. 

de Constanţa cu care se învecinează la Est şi la 3 km. de Murfatlar 

(Basarabi) cu care se învecinează la Vest. La Nord se învecinează . 

cu localitatea Poiana iar la Sud cu localitatea Cumpăna. 
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Imagini - valul de pământ 
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DOBROGEA -
scurt istoric 

- -

Istoricul localităţii Valu lui Traian nu poate fi separat de 
istoria Dobrogei. E sigur că dacii sau geţii cum li se mai spunea, 
locuiau în Dobrogea de astăzi încă de pe la anul 1800 î.Hr. 

Sciţii năvălesc în Dobrogea în sec.IX î.Hr. şi dau acestui 
teritoriu numele de Scytia Minor. 

Prin secolele VII-VI î.Hr. negustorii greci se stabilesc pe 
ţărmurile Mării Negre întemeind oraşele Tomis (Constanţa), 
Callatis (Mangalia) şi Histros (Histria). Din anul 28 î.Hr. 
Dobrogea (Dacia Pontica) se afla sub stăpânire romană. În 
secolele II-III încep năvălirile barbare care au durat mai bine de 
l000deani. 

Prin secolul XII sau XIII bizantinii atribuie, în concesiune, 
teritoriul dintre Dunăre şi mare unui despot cu numele Dobrotici. 
De atunci acest teritoriu se numeşte Dobrogea. 

Marea invazie tătară din 1241 pustieşte Dobrogea. 
Mircea cel Bătrân (1386-1418) anexează Dobrogea vechiului 

teritoriu statal al dacilor. 
Expediţia sultanului Mahomed I din anul 1417 duce la 

ocuparea Dobrogei de către turci,ocupaţie care durează 460 de 
aru. 

După Războiul de Independenţă din anul 1877, Dobrogea 
revine la Patria Mamă. 

Conform unei statistici ruse,întocmită de guvernatorul 
Dobrogei Bielotercovici în 1877, judeţul Constanţa avea 17105 
locuitori iar în 1880 -64832 de locuitori. 

Din articolul lui Cristian Cealera, "Război rece în islamul 
dobrogean" (cotidianul România Liberă din 14-04-2007) citez: 
"Cu puţin timp înainte de Războiul de Independenţă (1877-1878) 
în Dobrogea exista o populaţie turco-tătară formată din 
aproximativ 200000 de persoane. Ultimul recensământ efectuat 
de statul român în 2002 a stabilit că dintre musulmanii băştinaşi 
rămăseseră aproximativ 51000. În jur de 24000 sunt tătari iar 
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restul turci". Potrivit istoricilor, mii de familii au emigrat spre 
Imperiul Otoman. Cel mai important exod este cel din perioada 
1935-1939 când peste 25000 de musulmani au plecat în Turcia 
condusă de Kemal Atatiirk,părăsindu-şi satele şi abandonându-şi 
chiar averile. Acest sacrificiu a fost făcut doar pentru a-şi păstra 
obiceiurile şi credinţa. 

Nu putem trece peste fluxul imigraţionist al populaţiei de 
etnie germană către Dobrogea. Aşa cum consemnează Adrian 
Herta în articolul "Pe urmele germanilor dobrogeni" ( cotidianul 
Ziua de Constanţa din 15-12-2006). 

"Populaţia de etnie germană venită în Dobrogea îşi are 
originea din Basarabia şi Kersan în timpul războiului Crimeii sau 
războiului ruso-româno-otoman din 1877-1878.( ... ) Conform 
statisticilor, comunitatea germană în Dobrogea a devenit a patra 
ca pondere numerică după naţionalităţile română, bulgară şi 
turco-tătară". 

Urmarea convenţiei dintre guvernul Regal Român şi Reich 
(22 oct.1940) au părăsit Dobrogea 11000 de germani din judeţul 
Constanţa. În acelaşi timp, locul germanilor l-au luat aromânii 
veniţi din Cadrilater, dupa cedarea acestuia. 
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IŞTORICUL 

POPULĂRII ŞI DEZVOLTĂRII 
COMUNEI VĂLU LUI TRĂIĂN 

Valurile de imigranţi şi-au pus amprenta şi pe configuraţia 
localitătii Valu lui Traian. Deasemenea calamitătile naturale, cum 

I f 

ar fi inundatiile din 1924 şi cutremurul din 1940, au determinat 
I 

locuitorii să-şi schimbe amplasamentul locuinţelor afectate de 
acestea. Conform consemnărilor din arhiva primăriei (D. 3-1925-
f. 46) "La 29 august 1924 au fost inundate 41 de case în Omurcea 

(Valea Seacă) şi 24 în Hasancea (Valu lui Traian). Proprietarilor li 
s-au acordat terenuri pe dealul Basarabi (pentru cei din 
Omurcea)". 

Cele două războaie mondiale nu au afectat localitătile 
I 

comunei. Prin adresa nr. 1584 din 30 sept.1930 (D.1-1930 f.115) 
primăria informează prefectura "Numărul bombelor căzute în 

satul Valea Seacă în perioada 1916-1919 - Islaz sat 400 bombe 
artilerie - a murit un român şi la miază-noapte 250 bombe de 

artilerie - nu au făcut pagube". 
Prin adresa nr. 1629 din 23 august 1944 (D.1-1944 - f.112) se 

raportează "pe teritoriul comunei în timpul războiului au căzut 
doar 14 bombe pe câmp fără a produce stricăciuni. 

Pe parcursul descrierii evolutiei dezvoltării localitătii puteti 
I I I 

urmări modul în care s-a modificat intravilanul comunei, de-a 

lungul timpului, pe schiţa care urmează. 
Cele doua localităti Valu lui Traian şi Valea Seacă au existat 

I 

ca localităţi distincte sub numele de Hasancea şi respectiv 
Omurcea, ambele fiind aşezate pe linia celor trei valuri, zise ale lui 
Traian, localităţile fiind aşezate pe valul de piatră, cel maţ 
important dintre valuri, la o distanţă de 3 km. una de cealaltă. La 
Nord de localitate (1-2km.) seîntindemarelevaldepământ 
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(locuitorii îl numesc" ghermea") iar la Sud, cu intermitenţe, valul 
cel mic de pământ. 

Referitor la Omurcea, tradiţia orală păstrează amintirea, în 
acel loc, a unei aşezări romane. Cert este că în apropiere de sat, pe 
valul cel mare de pământ, în evul mediu se găsea un fort turcesc 
bine întărit (fort= lucrare militară de fortificaţie menită să apere 
un centru important sau o linie strategică). 

Pe la anul 1400 satul a fost colonizat cu turci. în anul 1850 îl 
găsim locuit de tătari care, în anul 1858 îşi construiesc prima 
geamie (lăcaş de cult). Hasancea, pe la 1869 îşi construia şi ea 
prima geamie, locuitorii ei fiind tot tătari la acea data. 

Se pare că în timpul războaielor dintre anii 1828-1878 
ambele localităţii avuseseră mult de suferit (În 1882 se remarca la 
Omurcea un cimitir musulman vechi, părăsit). 

După 1878, odată cu integrarea Dobrogei în România, 
ambele localităţi cunosc un progres real din toate punctele ~e 
vedere. Atât Omurcea cât şi Hasancea au fost comune separate. In 
anul 1881 se construieşte primăria din Omurcea iar în anul 1882 
cea din Hasancea. 

Pe baza mai multor fonduri arhivistice putem afirma că încă 
din anul 1884 încep să se stabilească români veniţi din Moldova 
pentru a munci pe moşiile lui M. Kogălniceanu, îngrijindu-i vitele 
aduse tot din Moldova. 

După 1878 o parte dintre locuitorii musulmani ai 
comunelor Hasancea şi Omurcea vor emigra în Turcia dar, 
conform legilor româneşti largi în problema naţională, ei se pot 
întoarce beneficiind de casele şi pământurile pe care le-au avut 
aici. O parte dintre aceştia îşi vând casele şi terenurile şi părăsesc 
definitiv România. 

Au mai venit români din Brăila şi Transilvania pe moşiile 
lui C.Pariano (conacul său este fostul sediu al S.M.A.) iar în anii 
1925-1926 un număr mare de români au venit din Vlasca, 
Teleormansi Olt (coloniştii). 

Cu prilejul celui de-al treilea val (1890-1891) al venirii 
nemţilor din teritoriile ruseşti în Dobrogea, în Omurcea s-au . 
stabilit opt familii de nemţi înfiinţând un cartier al lor şi 
construind o moară (prima moară din împrejurimi cu motor de 60 
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Hp. şi capacita tea de a măcina un vagon de grâu pe zi) (D.10-1934-

f.205) . 
Din punct de vedere administrativ, până în anul 1911, 

comunele Omurcea şi Hasancea au fost despărţite formând: 

comuna Omurcea (satele Omurcea + Nazarcea) 

comuna Hasancea ( satele Hasancea + Mahomedcea) 

în anul 1897 avemconsemnatîn arhive: 

sa tul Hasancea - 94 familii cu 333 suflete 

satul Omurcea - 103 familii cu 350 suflete 

Naţionalitatea locuitorilor este încă în majoritate 

musulmană. Cifrele sunt edificatoare: din cele 883 suflete 690 sunt 

mahomedani (tătari), 163 ortodocşi (români) şi 30 catolici (nemţi) . 

Reforma agrară din 1920 lasă la dispoziţia statului suprafeţe 

mari de pământ cu care se împroprietăresc în anul 1921 locuitorii 

comunei Hasancea formată din satele Hasancea şi Omurcea şi 

românii colonizaţi din Olt şi Teleorman în anii 1925 - 1926. 

Conform documentelor (D.2-1921-f.33) în comuna Hasancea, ca 

efect al reformei agrare au fost expropriaţi următorii moşieri: 

Suprafaţa Suprafaţa Denumirea 
Numele şi prenumele rămasă expropriată 

moşiei Ha Ha 

C.Pariano 426 1500 Hasan cea, Omurcea 
Mahometcea 

Maria C. Pariano 189 11 Mahometcea 

H.C.Zambadjian 200 - Hasancea 

most.I.Movila 818 - -li-

Ştefan Blebea 240 230 -li-

Ion Blebea 203 97 -li-

August Pezner 10 280 -li-

most.M.Kogălniceanu 183,50 64 Omurcea 

most. C-tin. Bosie 202 98 -li-

Aurel şi M. Solacu 20 540 -li-



www.ziuaconstanta.ro

Locuitorii băştinaşi au fost împroprietăriţi în anul 1921. 
Conform procesului verbal din 19 aprilie 1921 (D.2-1921-f.21) 
"operaţia de împroprietărire a fost terminată între 28 martie şi 3 
aprilie 1921 după cum urmează: 

-Hasancea 102 locuitori cu 500,50 Ha. 
- Omurcea 77 locuitori cu 383 Ha." 

Între cele două războaie mondiale asistăm la un proces lent 
de populare a comunei cu români dar şi de părăsire a comunei de 
către tătari,cu excepţia anilor 1925-1926 când vin coloniştii în 
număr mare şi anii 1935-1937 când pleacă un număr mare de 
musulmani în Turcia. Edificator este "Tabelul cu mişcarea 
populaţiei dela 19171a 1937inclusiv" (D.1-1938-f.128) 
Anul nr.locuitori de unde au venit colonizaţi strămutaţi emigraţi 

veniţi în corn. 
1917 
1918 
1919 6 alte localităţi 2 
1920 13 Dobrogea 7 
1921 12 Muntenia-Oltenia 5 
1922 8 Muntenia-Oltenia 2 
1923 12 -li- -li- 1 
1924 7 -li- -li-
1925 10 -li- -li-
1926 14 -li- -li- 564 4 
1927 9 -li- -li- 26 4 
1928 16 -li- -li- 6 6 
1929 9 -li- -li- 4 5 
1930 11 -li- -li- 12 8 8 
1931 3 -li- -li- 1 6 
1932 12 -li- -li- 9 4 
1933 6 -li- -li- 2 
1934 39 -li- -li- 3 8 
1935 10 -li- -li- 1 123 
1936 31 -li- -li- 4 2 47 
1937 3 -li- -li- 6 54 
~ ~ pi)) 18 ~ ~)V ' - --~s 
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Mişcarea populaţiei modifică de la an la an raportul dintre 

populaţie românească şi cea musulmană din comuna dar şi 

intravilanul localităţii prin creşterea numărului de case 

construite. 
Situaţia populaţiei stabile 

Anul români tătari turci 

1924 389 1479 -
1936 1206 855 -
1948 1848 907 -

1992 5923 1295 136 

2002 5900 1332 99 

Personal am mari rezerve cu privire la corectitudinea 

numărului locuitori-lor comunei în anul 1992 şi chiar 2002 

consemnat în situaţia de mai sus întrucât, după evenimentele din 

1990 majoritatea tinerilor şi-au făcut mutaţia în oraşul Constanţa 

sperând să găsească mai uşor de lucru şi să obţină o locuinţă. În 

realitate ei locuiesc în Valu lui Traian dar nu sunt trecuti în 
I 

evidenţele comunei. În acelaşi timp, mulţi constănţeni şi cetăţeni 

din alte localităti s-au stabilit în comuna Valu lui Traian urmarea 
I 

cumpărării de case sau licitării de terenuri pentru construcţii de 

locuinte şi care nu au mutatie în localitate. 
I f 

În anul 1927 coloniştii au fost împroprietăriţi cu 5 ha. teren 

arabil, 1 ha islaz şi 2000 m.p. loc de casă. Iniţial şi-au construit 

bordee şi apoi, încet, încet, case. Conform "Caietului statistic nr. 

844 din 6 sept.1926 (D .2-1926-f .2) situaţia era următoarea: 

Case 
Bordee 
Capi familie 
Suflete 

Bărbaţi 
Femei 

Valu lui Traian 
118 
47 

185 

539 
543 

Omurcea 
111 
49 

171 

477 
59,g 
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Colonizarea nu s-a făcut fortat. Încă din 1924 Guvernu I României a elaborat nişte ff instrucţiuni" în care erau consemnat, avantajele coloniştilor care acceptau să vină în Dobrogea prioritare fiind împroprietărirea cu pământ şi loc de casa transportul gratuit de la localitatea de baştina până la locul dE domiciliu nou (D.3-1925-f.74). în acelaşi timp s-au stabilit băncilE care vor acorda ajutor coloniştilor. Spre exemplu, conform unei adrese trimise primăriei II 
coloniştilor li se acorda împrumuturi pentru construcţia de locuinţe de către Federala băncilor populare Constanţa" (D.7-1925-f.65). 

După anul 1926 ambele localităţi, Valu lui Traian şi Valea Seacă,se dezvolta în mod rapid. Comparând cu datele de mai sus,datele recensământului din anul 1930 (D.1-1930-f.27) pentru localitatea Valea Seacă (Omurcea) observăm că atât numărul de case cât şi numărul de locuitori s-au dublat în patru ani. 

Recensământul 1930 - localitatea Valea Seacă Număr cladiri 203 
Suflete 985 dintre care 591 români, 371 tătari, 

20 germani, 3 alte nationalităti. I f În anul 1933 se parcelează noi locuri de casă şi pe data de 9 aprilie la Valu lui Traian şi 30 aprilie la V alea Seacă se organizează licitaţii. Pentru ca cei care citesc prezenta lucrare să-şi identifice bunicii sau părinţii voi nominaliza pe cei care au caştigat licitaţia pecâte2000m.p. 
Dosar cu foile de licitaţie a locurilor de casă (D.8-1933-f.175) Valu lui Traian: Petre Colibasanu, Ion Ghena, Ion Popa, Dumitru Ştefan, Florea Colibasanu, Manea Nicolae, Ilie Ogreanu, Gh.Radu, Ion Zimna, Gh. Borsan, Dumitru Semachievici, Campeanu Ion, Sucuri Seic, N. Nicolcioiu, Zeidula Nefi, Menan A.Cair, Stelian Ionescu, Nicolae Posirca, Riza Amet, Ion Radu, Selim Veli, Refic Bormambet, Iusuf Dmsa, Petre Benedec, Menan Omer. 

V alea Şeacă: Vasile Gheorghe, Dumitru Trandafir, Set Ibram 
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Apti, Ion Gh.Nita, Traian Funaru, Ion Marcu, Glodean Vasile, 

Memet Seic Ali, Bodilcu Pascu, Ion Martinescu, Constantin 

Papuc, Selirn Geafar, Ion Parasca, Bodilcu Marin, Dumitru 

Tapurica, Ion Cinca, Constantin Cristea, Goltfried Gunes, Petre 

Baron. 
Referitor la suprafaţa comunei în anul 1934 găsim (D.10-

1934-f.206) " La adresa Prefecturii Plasii Medgidia nr.28 din 10 

iulie 1934 răspundem următoarele: 
- suprafaţa comunei în Km. p. = 67 
-gara 1 
-populaţie 2167 din care 

- români 1243, -unguri 8, - germani 29, 
-bulgari 5, - evrei 6, -tătari 867, - alţii 6 

-case 456 
-grajduri 369 
Prima consemnare referitoare la alta destinatie a clădirilor 

I 

în afara de locuinţe o găsim în recensământul clădirilor din 1936 

(D.2-1936-f.208). 
Destinaţia clădirii 

- case locuit 
V.Traian 

192 
V.Seacă 

217 
Total corn. 

409 

- geamn 
- gări 

- cafenea 
- cârciumi 
- băcănie 
- ferme particulare 
- ferme de stat 
- măcelarii 
- conacun 
- banca romanească 
- cooperativa română 
- staţiune experim. agricolă 
- primărie 
- şcoala local propriu 
- percepţie (fara local propriu) 

- post jandarmi (fara loc. propriu) 

- grădiniţe copii (fara loc. propriu) 
rr'? C.y) 
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Aşa cum arătam, referitor la mişcarea populaţiei, în anul 
1941 pleacă din comună nemţii şi vin macedonenii. Conform unei 
adrese privind refugiaţii (D.11-1941-f.375) rezulta: 
- Refugiaţi din Durostor şi Caliacra stabiliţi în comuna Valu lui 

Traian sat Valea Seacă - 23 familii cu 120 suflete. 
-Emigranţi în Germania - 8 familii cu 30 suflete 

De remarcat faptul că refugiaţilor li s-au repartizat casele 
nemţeşti aşa cum rezulta din adresa primăriei (D.11-1941-f.173) 
"Refugiatul din Cadrilater Ion Martica, are o fiică învăţătoare în 
Valea Seacă. I se repartizează o casă de la nemţi". 

În timpul celui de-al doilea Război Mondial, o mare parte a 
bărbaţilor au fost mobilizaţi însă se pare că pierderile nu au fost 
mari. Din "Situaţia văduvelor, invalizilor şi dispăruţilor" din data 
de 15 nov.1943 (D.19-1943-f.96) rezulta: 

- morti în război 8 I 

-văduve război 11 
-orfani 21 
- invalizi 5 din care 1 orb. 

În cinstea eroilor căzuti în război a fost ridicată o troita în I 

anul 1944. Iniţial aceasta se afla lângă primărie iar când s-a 
construit clădirea actualei politii a fost mutată în fata bisericii. Pe I 

I troita sunt consemnate, spre veşnica amintire numele eroilor : 
Teodoru Aurel, Zamfir Trandafir, Tomescu Mircea, Olariu 
Dumitru, Jianu Stan, Apostol Vasile, Vladut Gheorghe şi 
Hagiasan Pasal. 

Despre situaţia din timpul celui de-al doilea Război 
Mondial găsim adresa primăriei nr.1629 din 23 aug.1944 (D.1-
1944-f .112) care consemnează: 

De la începutul războiului au fost mobilizaţi 100-120 
bărbati. 

I 
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Pe teritoriul localităţii au cantonat regimentele: 9 cavalerie„ 

34 infanterie, 13 artilerie, 18 artilerie şi batalionul 32 pionieri. 
Trupe străine nu au staţionat. Au fost numai în trecere. 
S-au depozitat materiale de marină ale trupelor germane şi 

furaje ale trupelor române. 
S-au rechiziţionat 165 de cai în 1941 şi 70 cai în 1944. 
Pe teritoriul comunei în timpul războiului au căzut doar 14 

bombe fără a produce stricăciuni. 
S-au dispersat 1000 persoane din Constanţa din cauza 

bombardamentelor şi s-au stabilit în comuna. 
A previzionarea s-a făcut în bune condiţiuni. 
După cel de-al doilea Război Mondial în localitate se mai 

crează un cartier, în partea de Sud a localităţii Valu lui Traian 
pentru rromii care fuseseră deportaţi. 

În anul 1946 se mai organizează o licitaţie pentru locuri de 
casă -31 la Valu lui Traian şi 57 la Valea Seacă situate, cu 
precădere, între calea ferată şi şoseaua naţională (D.21-1946-f.19). 

Conform unei situaţii privind categoria terenurilor din 
comuna Valului Traian în anul 1943 (D.2-1943-f.282) rezulta: 

-Terenarabil 5339 Ha. 
- Islaz 463 -/ / -
-Vatra sat 84 -/ /-
- Loc viran 14 -/ /-
-Păduri 200 -/ /-
-Livezi pomi 65 -/ /-
- Vii 44 -/ /-
-Improductiv 517 -//-
După cel de-al doilea Război Mondial, urmeaza anii de 

secetă timp în care datorită sărăciei locuitorilor nu se mai 
construiesc case. 

Urmează apoi colectivizarea agriculturii (1952-1957) prilej cu 
care terenurile din intravilanul localitătii trec în administrarea 

I 
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C.A.P.-urilor şi până în anul 1968 locurile de casă se atribuie de 
către cooperative conform statutului acestora. în această perioadă 
se dau locuri de casă pentru membri cooperatori de o parte şi de 
alta a şoselei naţionale de la Nitescu până la Miscoci Ion şi pentru 
lucratorii S.M.T., pe partea dreaptă a şoselei naţionale, de la 
Semaca la Miscoci Maria. Urmare a populării acestei zone, între 
Valu lui Traian şi V alea Seacă, nu mai exista terenuri virane şi se ia 
hotărârea ca localitatea în întregul ei, Valu lui Traian şi Valea 
Seacă, să se numească Valu lui Traian începând cu anul 1968. în 
perioada 1960-1978 populaţia comunei creşte în mod semnificativ 
(mai mult decât dublu). Conform situaţiilor statistice avem 

1961-3712 locuitori 1967 -4939 locuitori 
1969-6250 locuitori 1977 -8126 locuitori 

Acest lucru se datorează faptului că după 1968 asistăm la un 
nou val de locuitori care vin din alte localităţi şi se stabilesc în Valu 
lui Traian. Unii dintre aceştia vin atraşi de condiţiile bune oferite 
de localitatea noastră (apropierea de oraş, şcoli bune, etc.) cum ar 
fi familiile Tutuianu, Chivaran, Lupsa şi alţii veniţi din comuna 
Grădina. Aceştia cumpără locuri de casă în zona limitrofă 
Staţiunii pomicole. Alţii vin din partea de S-V a judeţului 
Constanţa (Băneasa şi Ion Corvin), cumpără terenuri de la 
Borduşani (între calea ferată şi şoseaua naţională) în zona 
stadionului şi-şi construiesc case. în sfârşit, un număr mare de 
familii au venit în localitatea noastră din toată tara în momentul 

I 

în care oraşul Constanţa a fost declarat" oraş inchis". 
Muncitorii care se angajau în întreprinderile din Constanţa 

nu aveau voie să-şi stabilească domiciliul în oraş şi se stabileau în 
localităţile apropria te. 

în anul 1968 Consiliul popular parcelează terenul viran 
cuprins la Nord Staţiunea pomicola, la Sud şoseaua naţională, Ia. 
Est str.Pepinierei şi la Vest teren propr. Borduşani, precum şi 
terenul dintre calea ferată şi şoseaua naţională cuprins între 
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drumul spre Biserica şi Ghitescu. Aceste parcele au fost atribuite, 
gratuit, familiilor nou venite în Valu lui Traian. Cu acest prilej am 

profitat de funcţia de viceprimar pe care o deţineam în Consiliul 

popular şi am cerut acestuia să nu parceleze terenul care este 

astăzi baza sportivă. Am cerut deasemanea să se acorde locuri de 

casă celor care activau la Căminul Cultural pe actuala strada 

Olteniei. Urmare acestor parcelări s-au construit 381 de case după 

cum urmează: 112 în 1969, 106 în 1970, 98 în 1971 şi 65 în 1972. 

Parcelarea fâşiei de teren în partea de Nord a localităţii, de 

la Tacciu la Penitenciar în anul 1990 a mărit intravilanul comunei, 

acesta ajungând la 470 ha. În sfârşit, în anul 2002 se parcelează în 

partea de S-E a localităţii peste 400 loturi pentru construcţii de 

locuinte. 
I 

Urmare acestor parcelări s-a creat posibilitatea ca cetăţenii 

băştinaşi sau cei din alte localităţi care doresc să se stabilească în 

Valu lui Traian să poată licita un loc de casă iar Consiliul local să 

realizeze venituri substantiale necesare dezvoltării localitătii. 
I I 

Din analiza de mai sus rezultă faptul că sporul rapid al 

populaţiei din Valu lui Traian s-a datorat, cu precădere, stabilirii 

în localitate a cetătenilor veniti din alte zone ale tării. 
I I I 

Referitor la populaţia comunei trebuie să amintim şi faptul 

că, în timpul campaniilor agricole, foarte mulţi cetăţeni din 

Moldova şi din judeţul Tulcea 

vin să muncească,sezonier, în Staţiunile agricole de pe raza 

localitătii. , 

Amintim şi faptul că, în perioada construcţiei sistemului de 

irigaţii şi a canalului Dunăre - Marea Neagră, pentru muncitorii 

care realizau aceste obiective şi familiile lor, în partea de Vest a 

localitătii Valu lui Traian s-au construit locuinte prov1zorn, 
I I 
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cantină, club, dispensar şi alte utilităţi pentru cei peste 1500 de 

locuitori stabiliţi aici. Copiii acestor familii frecventau 

şcolile din V alea Seacă sau Basarabi. Aceste construcţii au rezistat 

până în anul 1990 întrucât, după terminarea obiectivelor, o parte 

dintre locatarii acestora nu s-au mai întors la casele lor. Multi 
I 

dintre aceştia şi-au stabilit apoi domiciliul în Valu lui Traian. 

--1 
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Morfologic, orizontul comunei se încadrează în subunitatea 
morfostructurală a Dobrogei de Sud care prezintă caractere 
morfologice cu totul diferite de Dobrogea Nordică. Această 
regiune, ca întreg teritoriul Dobrogei a suferit în trecutul geologic 
numeroase mişcări de colaborare şi ridicare, multe transgresiuni 
şi regresiuni marine care au favorizat depunerea sedimentelor de 
grosimi mari, peste fundamentul cristalin şi al şisturilor verzi 
întâlnite în forajele de la Palazu Mare şi Costineşti. 

Cuvertura sedimentară are diferite vârste dar ultima, de 
dimensiuni mari, s-a depus în Marea Sarmatiana după retragerea 
căreia Dobrogea a funcţionat ca uscat în continuare, până în 
prezent. Această cuvertură sedimentară este alcătuită în cea mai 
mare parte din calcare fosilifere, scoici, cochilii minuscule, ale 
căror urme se observă cu uşurinţă în orice rocă din orizontul local. 

Peste această cuvertură calcaroasă s-a depus mai târziu 
loessul (pământul galben) adus de vânt, după părerea lui 
C.Bratescu. Pe loess s-au format soluri fertile (cernoziomul) iar pe 
calcare s-au format soluri scheletice cu importanţă îndeosebi în 
viticultură. 

Relieful comunei se prezintă sub forma unui podiş slab şi 
întins, tocit, dat fiind că de la retragerea Mării Sarmatiene se afla 
sub acţiunea agenţilor externi (ploi, vânturi, diferenţe de 
temperatură) . Acest relief de platformă prezintă în perimetrul 
comunei altitudini maxiine de 87,4 m în dealul Hasancea şi 80,4 m 
în dealul Omurcea, ambele fiind situate la Sud de Valea Carasu. În 
general altitudinile scad de la Sud la Nord ajungând la 50-60 m 
ceea ce dă asimetria Văii Carasu. 

Valea Carasu taie podişul dobrogean de la Est la Vest. 
Această vale a favorizat dezvoltarea multor aşezări omeneşti, 
Saligny, Mircea Vodă, Cuza Vodă, Medgidia, Poarta Albă, 
Basarabi, Siminoc, Valu lui Traian etc. ca urmare a solurilor fertile, 
a apei freatice la adânciine mai mică şi a legăturilor mai 
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lesnicioase cu oraşul Constanţa. 
Această vale , în prezent secată, a funcţionat ca râu în 

perioada fluvială a cuaternarului. Actualmente capetele văii sunt 
scufundate. S-a păstrat până acum câţiva ani sub forma unor bălţi 
întinse, cu vegetaţie de stuf şi papură de la Poarta Albă spre 
Medgidia. Acestea au disparut odată cu construcţia canalului 
Dunăre - Marea Neagră şi a sistemului de irigaţii Carasu. 

Satele Valu lui Traian şi Valea Seacă s-au dezvoltat 
îndeosebi pe partea stângă a văii sub coastele dealurilor care 
însoţesc această vale. În prezent, urmarea parcelării din anul 2000, 
extinderea vetrei de sat nu se poate realiza decât în partea de Nord 
a localitătii. 

I 

Teritoriul comunei este lipsit de cursuri de apă. 

Alimentarea cu apă a populaţiei se face prin reţeaua alimentată de 
staţia din pădure care preia apele subterane prin puţuri de 
pompare locale. 

Clima 
Dobrogea se caracterizează printr-un climat cald, moderat, 

în apropierea litoralului, din ce în ce mai excesiv spre vest. Din 
cercetările climatologilor reiese că în Dobrogea Sudică, circulaţia 
cea mai frecventă a aerului se produce din sectorul vestic, nord
vestic şi nordic. 

Temperatura aerului este influentată de mai multi factori 
I I 

printre care influenţa Câmpiei Ruse ( ce determină crearea 
temperaturii ridicate) şi a Mării Negre pe o fâşie de 20 km. de-a 
lungul ţărmului. Ca urmare a acestui fapt media anuală este 
ridicată comparativ cu alte suprafeţe de podiş din ţară. 

Îngheţul apare de obicei mai târziu decât în restul ţării, 
frecvent în luna noiembrie, iar ultimul dezgheţ se produce la 
sfârşitul lunii martie. Fenomene de îngheţuri târzii sunt foarte rar 
întalnite. Durata medie a zilelor fără îngheţ este de 231 zile pe an. 
Precipitaţiile înregistrate în Dobrogea Sudică au, în mod obişnuit, 
valori scăzute insuficiente pentru dezvoltarea normală a 
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culturilor. Sistemul de irigaţii a îndreptat acest neajuns. Solurile 
productive ale Dobrogei (cernoziomuri) în condiţii de irigat dau 
producţii apreciabil mai mari. 

Unităţile agricole din localitatea Valu lui Traian sunt 
arondate la sistemul de irigaţii Basarabi realizat în perioada 1969-
1972. 

Vântul dominant este crivătul care bate de obicei din 
I 

direcţia Nord-Nord Est aducând viscol şi geruri puternice iarna şi 
temperaturi ridicate cu uscăciune vara. Acest vânt accentuează 
perioadele de secetă. Frecvenţa anilor secetoşi a pus problema 
creării unor soiuri rezistente la secetă. 

Flora si fa una 
Flora existentă în raza comunei noastre este tipică de stepă. 

Nota dominantă o dă vegetaţia ierboasă reprezentată prin pir 
(Agruphiron cristatum), aliorul (Eupharida), pelinul (Arthemisia 
austriaca), spini (Cardius), loboda (Atriplex), troscotul 
(Polygonum avicularae ), urzica (Utrica dioica), piciorul cocoşului 
(Ranunculus ), traista ciobanului (Capoella gurssa pastoris ), 
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coada mielului (Verbescum phoeniurum), păpădia (Taraxucum 
oficinale weber). În culturile păioase mai apar pirul gras 
(Chynodon dactylon) şi macul roşu (Papaver rhoeas) iar în 
culturile prăsitoare pirul gras, colţii babei (Tribullus terrestrias), 
mohorul (Setoria viridis) şi rochia rândunicii (Convulvulus 
arvensis). Pentru culturile păioase buruienile de primăvară se 
combat relativ uşor cu ajutorul ierbicidelor. Pentru porumb 
costreiul este buruiana cea mai răspândită. Se dezvoltă odată cu 
declanşarea campaniei de irigat, în a doua jumătate a lunii iunie şi 
dacă nu au fost luate măsuri energice de ierbicidare şi întreţinere 
mecanică, până în luna august poate infesta complet cultura. 

După construirea sistemului de irigaţii, prin 1972 se 
introduce în cultura soia şi odată cu ea buruiana zarna (Solanum 
nigrum) care constituie o adevarată calamitate pentru cultura de 
soia. Boabele de zarna (rotunde negre) ajung la maturitate exact în 
perioada de recoltare a culturii de soia. La densităţi mai mari 
această buruiană contribuie la scăderea catastrofală a producţiei 
mergând până la compromiterea culturii. 

Pe terenurile cu umiditate mai mare, în zona canalelor de 
irigaţii, a apărut o adevarată floră specific acvatică din care nu 
lipsesc trestia, rogozul, papura. 

Vegetaţia arborescentă 

Arbuştii şi subarbuştii se întâlnesc în pădure însă, până 

prin 1955 existau, din abundenţă, de-a lungul "Valurilor lui 
Traian" reprezentaţi foarte bine prin: corn (Cornus) - arbore cu 
lemnul foarte tare, flori galbene şi fructe roşii comestibile - măceş 
(Roza camina) - arbust cu spini şi fructe roşii - popumbar (Prunus 
spinola) - arbust cu ramuri spinoase şi fructe sferice de culoare 
negru-vineţiu cu gust acru - gherghin (Dahila variabilis) planta 
erbacee cu flori decorative albe, roşii şi violete fără miros - carpen 
( Carpinus) - arbore cu lemn tare şi alb întrebuintat în rotarii. 

~ I 

In perioada 1951-1955 s-au făcut masive plantaţii de perdele 
de protecţie orientate pe curbele 9e nivel la 250 m. una de alta, iar 
transversal la 700-1000 de m. In componenţa acestora intrau 
salcâmul, frasinul, stejarul, arţarul, dudul, zarzarul, corcoduşul 
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etc. Începând de prin anul 1962 acestea au început să fie defrişate 
întrucât deveniseră focare de dăunători (rozătoare şi ciori). 

Fauna. Speciile cele mai frecvente care produc daune fie 
culturilor în câmp fie produselor depozitate sunt dominate de 
insecte. Specii deosebit de temute erau gândacul galben (zarrus), 
cărăbuşul de mai (Anexia) şi răţişoara (Tanimecus). Acum, 
primele două, sunt mai puţin frecvente în perimetrele amenajate 
pentru irigat. Au apărut însă două specii de insecte foarte 
periculoase, ploşniţele cerealelor şi gândacul de colorado la 
cartofi. 

Printre animalele mici care distrug culturile găsim: 
şoarecele de câmp (Merotus arvalis), şoarecele de mişună 
(Musculus spigilegus), hârciogul (Cricetus cricetus) dar şi 
animale insectivore ca: ariciul (Erinaceus romanicus). 

Dintre păsări mai răspândite sunt : ciocârlia de câmp 
(Alauda avensis), prigorii (Merops apiaster) şi lăstunii de mal 
(Riparia riparia). 

Specii de ciori: cioara de semănătură (Corvus frugilegus) , 
stâncuţa gulerată (Colocus monedula scemeringii) şi vrabia 
(Paster domestica). 

Păsări răpitoare: cucuveaua (Athene noctua-noctua) şi buha 
(Buho-buho virides ). 

Păsări migratoare: pupăza (Upupa epops), graurul (Stumus 
vulgaris), cucul ( Cucul ul canorus) şi barza. 

Până prin anii 1980, în pădure trăiau căprioare protejate şi 
hrănite iarna de către pădurar. După 1990, în mlaştinile create 
datorită surplusului de apă de la sistemul de irigaţii apăruseră 
porcii mistreţi care distrugeau culturile de porumb. 

Din copilarie, îmi amintesc plăcerea cu care noi, copiii, 
exploram ghermeaua de unde culegeam măceşe, gherghine şi alte 
fructe pe care le mâncam, rupeam crengi de corn şi confecţionam 
"beţe" pe care le duceam învăţătorilor ca să aibă cu ce ne îmoşi 
palmele când nu ştiam lecţia sau făceam vreo boacănă. Cel mai 
mult ne delectăm cu broaştele ţestoase care mişunau prin toate 
tufişurile. 
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CUM TRĂIAU LOCUITORII -

Locuinţe. Casele de locuit, în majoritatea lor, au avut în perioada 
de început o" arhitectură" specifică zonelor din care au venit locuitorii 
pentru a se stabili în localitatea noastră. Casele construite de tătari erau 
scunde, cu ferestre mici şi în general aveau două camere. Iniţial nu au 
respectat un aliniament anume şi nu erau delimitate curţile fapt ce a 
condus apoi la crearea unor drumuri întortochiate (vezi la Valea Seacă 
drumurile din preajma Geamiei). După delimitarea drumurilor tătarii 
şi-au construit, pe latura dinspre drum garduri din piatră de înălţimea 
unui om. Casele construite de români au avut o arhitectură de tip rural 
gen "vagon". 

Spaţiul de locuit este dispus liniar cu acces pe una dintre laturile 
lungi ale clădirii, intrarea făcându-se prin tinda din care se despart 
două camere pe stânga şi pe dreapta. Pe latura de la intrare, aşezată 
totdeauna în partea de Sud găsim "prispa". Prispa era un fel de terasă 
îngustă, înaltă de-a lungul peretelui din faţa casei - lipită cu pământul 
sau pardosită cu scândura, uneori mărginită de o balustradă de 
scândură sau zidărie. 

-· 

Temeliile caselor, la ambele categorii, erau executate din piatră 
extrasă din dealurile Hasancea şi Omurcea. Zidurile caselor se 
executau din "ceamur" ( cocoloaşe mari din pământ galben frământat 
cu apă, paie mărunţite şi pleavă) sau din" chirpici" (acelaşi material ca 
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la ceamur, turnat în nişte forme paralelipipedice confecţionate din 
scândură şi uscat apoi la soare). Chirpicul este folosit şi astăzi de către 
unii locuitori săraci. Tâmplaria şi dulgheria se executau din lemn 
(salcâm din gospodăria proprie) sau se cumpărau de la târg grinzi, 
căpriori, uşi şi ferestre din brad. Acoperişul era din ceamur stuf sau 
papură şi mai târziu olană sau ţiglă. Atât pereţii cât şi pardoseala se 
tencuiau cu un amestec de pământ galben, apa, pleavă şi balegă de cal 
bine frământate. 

La locuinţa propriu zisă, unii dintre români, anexau pe latura 
lungă dinspre N.a clădirii ( opusă prispei) - lipită de casă" polata" unde 
gospodinele păstrau bunurile alimentare şi preparau hrana în cotlon 
(postament mai înalt din pământ deasupra căruia se înalţa hornul în 
formă de trunchi de piramidă cu baza m.are în jos). Pe vatră erau 
pirostriile iar din horn cobora un lanţ cu cârlig la capăt de care se agaţa 
ceaunul. Tot din cotlon se alimentau, iarna, cu paie sau ciurlani sobele 
oarbe din camerele din faţa. Sobele, şi ele, erau construite din pământ 
galben. între soba şi unul dintre pereţii camerei se lasă un loc suficient 
de mare încât să poată dormi copiii mici. 

La ieşirea din polată, sub o aplecătoare, se afla beciul în care se 
depozitau legumele pentru iarna, butoaiele cu varză acră şi murături 
etc. 

Separat de casă mai găsim, la unele familii, anexe gospodăreşti 
cum ar fi : bucătăria de vară sau măcar o plită, grajd pentru cai, saivan 
pentru vaci şi oi, porumbarul, coteţ pentru păsări, cocină pentru porci 
etc. Fântana şi cuptorul pentru copt pâine erau esenţiale pentru 
familie. 

Treptat, începând cu anii 1960, arhitectura caselor se modifică 
( dispar prispele şi polatele) apar băile şi grupurile sanitare în interiorul 
locuintei. De asemenea, ca materiale de constructie, încep să se , , 
folosească betonul la temelii, cărămidă sau B.C.A. pentru zidărie, 
mortarul din ciment, var şi nisip pentru tencuieli, scândura sau 
parchetul pentru pardoseli. Începand cu anul 1968 se impun, cu 
precădere la şoseaua naţională, construcţia caselor P+ 1 (parter şi un 
etaj) ajungându-se până în zilele noastre la construcţia de adevărate 
vile care au schimbat substanţial aspectul comunei. 
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Portul. La români predominant a fost modelul ţărănesc din 
zonele de baştină (Muntenia şi Oltenia). Bărbaţii purtau pantaloni şi 
haine din dimie ţesută în casă (războiul de ţesut nu lipsea din casele 
gospodarilor români). Aveau cămăşi lungi şi indispensabili ţesute din 
in sau bumbac. Bătrânii purtau brâu iar tinerii curele de piele. Iarna 
purtau haină din piele de oaie sau miel, flanea sau pulovăr din lână 
împletite cu cârlige, pieptarul şi cojocelul din blană de miel. Pe cap 
bătrânii purtau căciuli din blană de miel iar tinerii pălării. Ciorapii se 
împleteau din lână groasă, cu fir dublu răsucit, la fel ca şi fularul şi 
mănuşile care aveau numai degetul mare. Bărbaţii fumători purtau la 
brâu o punguliţă din pânză sau piele în care puneau tutunul, foiţa, 
iasca, amnarul şi cremenea. 

-I as ca (Esca) = ciupercă în formă de copită care creşte pe copaci 
şi care poate fi folosită la aprins focul. Se aprinde uşor de la câteva 
scântei produse de cremene. 

-Amnar = bucată de oţel cu care se scot, prin lovire, scântei din 
cremene. 

-C r e m e n e = piatră tare care are proprietatea să producă 
scântei atunci când este lovită cu amnarul. 

Atât iarna cât şi vara românii se încălţau cu opinci din piele. 
Femeile purtau cămăşi albe, lungi (până aproape de pământ) din 

in sau bumbac lucrate în casă. Pe deasupra rochie din" atica" sau fustă. 
Pe cap turban alb şi deasupra basma. Iama purtau flanele şi pieptare 
din blană de miel iar pe umeri şaluri groase de lână. Vara umblau în 
picioarele goale şi iama încălţau ciorapi groşi de lână, înalţi până peste 
genunchi şi susţinuţi de jartele. Încălţau apoi opinci şi mai târziu galoşi 
din cauciuc. 
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Atât bărbaţii cât şi femeile, seara îmbrăcau cămăşi de noapte 
lungi din in sau bumbac ţesute în casă. 

Treptat, treptat, după anul 1940 locuitorii încep să se îmbrace ca 
orăşenii. 

La tătari, şalvarii (pantaloni largi), fesul şi feregeaua (voal cu 
care femeile îşi acopereau faţa, elemente de îmbrăcăminte specifice 
tătăreşti au fost înlocuite prin anii 130 cu elemente comune portului de 
astăzi. Cu excepţia câtorva femei foarte bătrâne nu poţi deosebi astăzi, 
<lupa port, care dintre locuitorii comunei noastre este tătar sau este 
român. 

Nivel de trai. În general, putem aprecia că populaţia comunei 
Valu lui Traian a fost, în majoritate, săracă. Coloniştii de săraci au 
plecat din Muntenia şi Oltenia şi au găsit în Omurcea şi Hasancea tătari 
la fel de săraci ca şi ei. Până să-şi încropească o gospodărie 
corespunzătoare au locuit în bordee apoi a venit războiul, seceta 
cumplită şi colectivizarea forţată. Bruma de pământ cu care au fost 
împroprietăriţi în anul 1926 nu aveau cu ce să-l muncească şi în acest 
caz, îl dă.deau în arendă (ca şi astăzi). Bărbaţii până când au făcut rost 
de bani pentru a-şi procura animale şi unelte de muncă au lucrat ca 
argaţi la moşierii din localitate. Aşa cum rezulta din documentele 
vremii şi cu sănătatea o duceau prost, asistentă medicală nu aveau, 
mortalitatea infantilă era mare. 

Prin adresa nr. 217 / 16 febr. 1926 (D.2-1926-f.61) pretorul 
11şomează primarul să rezerve din vatra satului 2000 m.p. pentru 
construirea unui mic local care să servească ca farmacie, mic dispensar 
şi locuinţă pentru agent sanitar sau moaşă ". Cu toată somaţia nu s-a 
realizat acest lucru. Dovada este : "Situaţia populaţiei după profesii în 
anul 1936" (D .2-1936-f .207) 

Profesia V.Traian V.Seacă 

B. F. B. F. 
- ingineri 2 - - -
- avocati I - - -
- învătători 3 2 2 2 
- preoti - - 1 -

- functionari de stat 5 - - -
- mici agricultori 

cu gosoodărie oroorie 192 - 217 -
fără gosood. proprie 43 - 8 -

- băcani 2 2 2 -
- fierari 2 - 2 -
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Deci niciun cadru sanitar în timp ce mortalitatea, îndeosebi cea 
infantilă (copii sub un an) este foarte mare aşa cum rezulta din situaţia 
pe anii 1934-1942pecareoprezentămmaijos. (D.28-1943-f.202). 

Anul nr. naşteri nr. morţi nr. morţi sub un an 

1934 134 57 25 
1935 106 67 27 
1936 128 44 13 
1937 103 115 25 
1938 110 62 17 
1939 99 61 25 
1940 92 44 18 
1941 101 51 20 
1942 75 45 14 
1943 53 25 6 

Total pe 10 ani 1001 571 190 19% 

Iată că 19% dintre copiii născuţi vii mureau până la vârsta de 1 an 
ceea ce spune foarte mult despre condiţiile de viaţă din acea perioadă. 

Dintr-o situaţie statistică din anul 1941 (D.22-1941-f.263) rezultă: 
1. fântâni sunt destule: 

Valului Traian - 67şi5gurideapă 

Valea Seacă - 134 
C.Pariano şi D.Lungu (moşieri) sunt legaţi de conductă. 

2. În comună nu exista dispensar medical, medicul având 
reşedinţa în Basarabi. 

Privind situatia locuintelor din Valu lui Traian în anul 1938 
I I 

interesant este Chestionarul cerut de prefectura (D.1-1938-f.120) la care 
răspunsurile primăriei sunt edificatoare: 
1-Exista înclinaţiunea la populaţia 
rurală de a pleca la oraş ? Nu 
2-În general, în ce condiţiuni au cumpărat cu bani de la tătarii 

sătenii pământuri după reforma agrară? care au plecat. 
3 - Care este preţul de vânzare ? 

- la livezi 50-60000 hectarul 
- teren arabil 

4 - La ce venit se calculează funciara la ha. ? 
5 - Se fac multe vânzari de pământuri? 

10-15000 hectarul 
S00lei. 

s-au făcut multe în anii 
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Dincecauză? 

6 - Care sunt cauzele arendării pământului? 
7 - Din ce cauză unii nu au deloc pământ? 
8-Seaducoamenişidinaltejudeţe 

la munca câmpului? 
- câti se aduc? 

I 

- de unde vin? 
- cum sunt plătiţi? 
-câte zile lucrează pe an? 

9 - Cum se plăteşte ziua de muncă? 
- bărbati 

I 

-femei 
-copii 

10-Cum se plăteşte ziua de muncă 
cu carul şi cu vitele? 

11-Tăranii din comuna se duc în , 
alte judeţe? 

12 - Câte zile pe an lucrează ţăranii? 
13 - Din cantitatea recoltelor 

- cât s-a retinut? 
I 

- cât s-a vândut? 
14-Ce folosesc iarna pentru încălzit? 

15 - Cum privesc locuitorii 
mişcarea cooperatistă? 

16 - Cum trăiesc, în general, locuitorii? 
17 - Felul locuintelor 

I 

18 - Cum se luminează casele? 
19 - Cum se hrănesc oamenii? 

1934-1937 cu ocazia 
emigrărilor în Turcia. 

lipsa de vite 
lipsa de teren disponibil 

Da 
150-200 

judeţul Tulcea 
40-70lei pe zi 

150-160 
sapă 

40leipezi 
35 -/ /-
25 -//-

arman 
70lei pezi 
50 -/ /-
35 -/ /-

150lei / zi 

nu 
250-280 

50 % hrană şi sămânţă 
50% 

- tătarii fac tizic * 
- românii ard paie, 

ciurlan şi puţine lemne 
- cu încredere. Doresc să 

înscrie pentru lucrarea 
raţională a pământului. 

-potrivit 
-bine întretinute 

I 

-cu petrol 
-vara cu zarzavaturi 

iarna cu carne, ouă, lapte 
- ţin posturile Ţin cont de prescripţii religioase? 

20- Sunt brutării? -nu.Pâinea se face în casă. 
21- De câte ori se mănâncă carne 

pe săptămână? -de trei ori 
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22- Ce alte observatii aveti asupra 
I I 

felului de viată al tăranului? 
I I 

23 - Cât rentează în mijlociu o 
gospodărie de : - fruntaşi? 

- mijlocaşi? 
-codaşi? 

24 - Ce deosebire este între veniturile 
obţinute de proprietarii mari şi 
ţărani din vânzarea produselor? 

25 - Sunt grădini de zarzavat? 
26 - Există pomi roditori? 

- cu câştigul care se realizează 
s-ar putea hrăni şi îmbrăca 
mai bine 

- 50 - 60000 lei 
- 20 - 40000 lei 
-10 - 20000 lei 

- proprietarii mari obţin 
preţuri mai bune căci 

selectionează bucatele 
I 

-nu sunt 
- s-au plantatîntre anii 

27 - Există vii ? 
1932-1937 80hacaişi 

- da, 100 ha cu producţie 
de 150-200 dal / ha 

*tizic = resturi de paie amestecate cu dejecţii din saivanele de oi. 
După ce le bătătoresc oile, se taie cu cazmaua dale 
pătrate se pun la uscat şi apoi se stivuiesc 

După război, până la colectivizare (1952) secetă şi apoi regimul 
de" cote" (Din orice producea în gospodărie, ţăranul, era obligat să dea 
statului o anumită parte, uneori până la 60 %,fără plată, numită "cotă") 
au sărăcit şi mai mult tăranii. , 

Tin minte că în acea perioadă tăranii făceau coadă cu câte un 
f I 

pumn de grâu sau de porumb la II râşniţa" babei Smaranda (vecin cu 
Costica Preda spre calea ferata unde eu eram chiriaş) - (râşniţa= două 

pietre mari şi rotunde din piatră care frecându-se prin mişcarea de 
rotaţie a celei de deasupra mărunţeau boabele de cereale). Nu aveau 
atâtea cereale ca să meargă la moară. Eu, deşi fiu de învăţător, când 
plecam la şcoală luam pachet, mămăligă rece cu magiun sau cuburi de 
zahăr însă, majoritatea colegilor mei nu aveau nici atât. 

Datorită stării de subnutritie în care ne aflam autoritatile au luat 
f I 

decizia ca tuturor copiilor să li se administreze, aproape zilnic, untură 
de peşte. Era atât de greţoasă încât eram nevoiţi să venim de acasă cu 
murături pe care să le mâncăm după administrarea unturii de peşte. 

Colegii mei şi părinţii acestora îşi amintesc cu groază de 
chinurile suferite din cauza păduchilor şi a râie (scabie) cu care ne-am 
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procopsit odată cu foametea. Părinţii, neavând bani pentru 
medicamente, ne tratau aşa cum ştiau din bătrâni. Pieptănat de cel 
puţin două ori pe zi cu un pieptene de os foarte des ( confecţionat 
special de către rudari) deasupra unei carpe albe în care se strângeau 
păduchi şi apoi se aruncau în foc. Seara ne mai spălam pe cap cu gaz. 
Pentru râie nu aveam la îndemână decât leşia de la săpun. La şcoală sau 
pe câmp, când ne apuca mâncărimea ne urinam pe mâini şi pe picioare 
ca să o ameliorăm. 

Pentru a putea face rost de banii necesari ch~ltuielilor zilnice, 
gospodinele din Valu lui Traian plecau la Constanţa cu lapte şi 
zarzavaturi. Cele mai multe făceau acest drum pe jos, unele cu căruţele 
care se întampla să le ajungă din urmă şi, foarte puţine cu trenul care 
oprea în Halta Omurcea ( actuala barieră de la Valea Seacă). 

Colectivizarea agriculturii, deşi din punct de vedere juridic şi 
moral a fost o pacoste pentru majoritatea ţăranilor (practic li s-a luat 
toata agoniseala de o viaţă: pământ, animale, unelte) din punct de 
vedere al organizării producţiei şi a mecanizării lucrărilor agricole a 
fost un pas înainte. Treptat, treptat, nivelul de trai al populaţiei a 
crescut. Tinerii s-au şcolit şi s-au încadrat în munca la oraş, şi-au 
construit case noi. Încă de prin 1968 în coperativele agricole rămăseseră 
să muncească doar bătrânii. Tinerii, în funcţie de pregătire, s-au 
angajat fie la unităţile din comună, fie în marea lor majoritate în 
unitătile industriale din Constanta, Medoidia sau Basarabi unde , , cr 
câştigau incomparabil mai mult decât în C.A.P. Comparativ cu alte 
localităţi din judeţ, Valu lui Traian nu a fost părăsit de tineri. Ei au 
rămas în localitate împreună cu părinţii lor şi datorită faptului că 
naveta la serviciu nu constituia o problemă dat fiind distanţa mică 
până la oraşele din jur şi creşterea numărului mijloacelor de transport. 

Creşterea veniturilor populaţiei comunei a contribuit la 
creşterea substanţială a veniturilor primăriei creând posibilitatea 
construirii de noi săli de clasă la şcolile vechi, constructia unei şcoli noi , 
şi moderne, construirea căminelor culturale, dispensarului, poştei, 
etc. S-a extins reţeaua de apă potabilă în toată localitatea, reţeaua de 
iluminat şi s-au reabilitat drumurile principale. Putem aprecia că în 
anul 1989 nu era mare diferenta între nivelul de trai al locuitorilor 

I 

comunei Valu lui Traian şi oraşele mai mici din judeţ. 
După 1990 foarte mulţi tineri din localitate au devenit mici 



www.ziuaconstanta.ro

întreprinzători şi-au dezvoltat afacerile şi împreună cu ei comuna a 
devenit mai bogată. 

Relaţii interumane. Aşa cum am relatat în capitolele anterioare, 
aproape 25% dintre locuitorii comunei sunt tătari. Mai locuiesc aici şi 
cetăţeni de alte etnii. De-a lungul timpului, atât în perioada în care 
tătarii erau majoritari cât şi după aceea, relaţiile dintre români şi tătari 
au fost relaţii de bună convieţuire şi respect reciproc. Acelaşi climat a 
existat şi faţă de celelalte etnii. Spre deosebire de alte regiuni ale ţării nu 
au existat conflicte de origine etnică fapt care a determinat, aşa cum am 
arătat că, după anul 1968 cetăţeni de origine turcă din Sud-vestul 
Dobrogei, în special din Conacu şi Fântâna Mare, să vină şi să se 
stabilească în comuna noastră. 

Despre relaţiile dintre români, în general, şi tătari în particular, 
istoria dovedeşte că tătarii s-au integrat uşor în comunitatea română, 
participând, ca soldaţi în armata româna, în cele două războaie 
mondiale. Cu mândrie, constănteanul nostru de etnie tătară, Marzali 

I 

Mobin (fotografia de mai jos) ne povestea, cu mulţi ani în urmă, despre 
vitejia ostaşilor români în prilnul 
război mondial alături de care este 
fericit că a avut ocazia să lupte. 

De asemenea, românii din Valu 
lui Traian au înscris pe Troiţă ridicată 
în cinstea eroilor căzuti în război 

I 

numele cetăţeanului Hagiasan Pasal 
spre veşnica amintire şi mult respect. 

Mârzali Mobin, 
soldat în armata româna 
în Primul Război Mondial 
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De remarcat faptul că, familiile de tătari au înţeles că principalul 
factor de realizare a unei bune înţelegeri este comunicarea. În acest 
sens au insistat ca toţi copiii lor să înveţe limba română concomitent cu 
limba maternă astfel încât la vârsta de 3-4 ani aceştia să poată conversa 
fluent şi corect în limba română. Jocurile organizate pe stradă sus pe 
maidan, la grădiniţă şi mai apoi la şcoală, jocuri la care participau 
împreună români şi tătari au contribuit la cunoaşterea reciprocă şi 
crearea unor legături de prietenie pe toată viaţa. 

Sigur că nu aşa a fost dintotdeauna. În primii ani după venirea 

coloniştilor români în Hasancea şi Omurcea (1926) comunicarea era 

aproape imposibilă. Foarte puţini tătari ştiau limba română însă nu a 

existat din partea acestora fenomenul de respingere. Mai mult, unii 

dintre tătarii mai înstăriţi, s-au oferit să găzduiască români până 

aceştia îşi vor construi casa punându-le o singura condiţie: să nu 

crească porci. 

Un rol important în crearea liantului dintre tătarii majoritari şi 

românii minoritari l-au avut imamii şi învăţătorii tătari: Salim 

Mujdaba, Faik Ferat, Ali O. Bekmambet, Zulkefil Galip, Risat Galip şi 

alţii care i-au lămurit pe tătari că vor trebui să convieţuiască împreună 

cu românii, de aici încolo. 

Au venit apoi învăţătorii români care, până au găsit localuri în 

care să deschidă şcoală română, au folosit săli de clasă de la şcoala 

turcă. Între învăţătorii români şi cei tătari a fost întotdeauna o bună 

înţelegere fapt ce a facut ca, o parte dintre copiii tătari să urmeze 

cursurile şcolii române fără ca învătătorii de la şcoala tătara să se 
I 

împotrivească. Unii dintre copiii tătari frecventau ambele şcoli în 

functie de optiunile părintilor lor. Acest sistem a functionat până la 
I I I I 
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desfiinţarea şcolilor tătare (1956-1957). Prietenia dintre copiii români şi 

tătari a facut ca şi cu ocazia sărbătorilor religioase, Crăciun sau 

Bayram, să participe împreună la colinde şi apoi, să-şi împartă frăţeşte 

darurile primite. Mai târziu, adolescenţi fiind, tinerii români şi tătari, 

au închegat împreună formaţii artistice şi sportive care au reprezentat 

cu cinste comuna Valu lui Traian în competiţiile judeţene sau 

nationale. 
' 

În buna înţelegere, românii şi tătarii şi-au ales conducătorii din 

ambele etnii. Începând cu Muslai Elmi, primar înainte de 1940, 

continuând cu Bechir Abib, preşedinte de C.A.P şi Memedemin Iasar 

director de şcoală sunt câteva exemple de conducători locali proveniţi 

din rândul etniei tătare. 

Un lucru cu care, personal mă mândresc este faptul că două 

dintre elevele mele de etnie tătară, Refic Enise şi Emurla Leula, sunt 

astăzi profesoare de limba româna la şcoala m.1 din localitate. 

Locuitorii comunei, români sau tătari participă laolaltă la onomastici, 

botezuri, nunţi, etc. cântând şi dansând împreună atât dansuri 

româneşti cât şi dansuri tătăreşti. Bechir Abib (nenea Abib cum îi 

spuneam noi) se bucura ori de câte ori îi vedea dansând împreună şi 

recita: " Foaie verde foi de prun 

Ia te uită colo-n drum 

Joacă un turc şicu-nromân." 

Prin anii 1930, Memet Abib îndrăzneşte, contrar canoanelor, să 

se căsătorească cu o româncă. A fost renegat de întreaga etnie tătară. 

Între timp prejudecăţile s-au estompat şi asistăm mai des la căsătorii 

mixte întemeiate pe dragoste sinceră şi respect reciproc. 
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I ! 

I I 

Am relatat cele de mai sus pentru că cititorul acestei lucrări, care 

nu este din Valu lui Traian, să ştie că marile realizări ale comunei 

noastre au fost posibile şi datorită înţelegerii perfecte dintre locuitorii 

ei, indiferent de etnie. 

-
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-

_ ECONOtvUA COMUNEI 
- -- -

Agricultura a fost şi a rămas principala ramură a economiei comunei 
Valu lui Traian. Până la venirea coloniştilor (1925-1926), un număr restrâns 
de moşieri deţineau suprafeţe întinse de terenuri agricole. Coloniştii au 
primit sau cumpărat suprafeţe mici de pământ pe care nu-l puteau munci 
din lipsă de animale şi unelte de muncă fiind nevoiţi să-l arendeze. 
Condiţiile climaterice şi calitatea seminţelor făceau ca producţiile să fie 
foarte mici. 

În anul 1926 (D.2-1926-f.244) comuna dispunea de: 
3039 ha terenuri arabile, 
500 ha fâneţe şi păşuni, 
200 ha plantaţie, 

17 ha vatra sat şi drumuri. 
Din cele 3039 teren arabil s-au semănat doar 2454 ha. cu: - porumb 

530 ha. -orz 1085 ha. -grâu 66 ha. -dughie 263 ha. -ovăz 310 ha. -in 286 ha. -
mei 57 ha. -bostană 26 ha. -linte 4 ha. -fasole 7 ha. 
Conform situaţiei din20 iunie 1927 (D.1-1927-f.153) în.comună existau: 

maşini treerat 
maşini secerat 
maşini semănat 

pluguri 
boroane 
cărute boi 

I 

cărutecai 
I 

Valului Traian V.Seacă Total 
3 1 4 

21 17 38 
11 8 19 

105 112 217 
98 89 187 
40 45 85 

115 117 232 
Majoritatea acestora erau deţinute de marii proprietari. 
Începând cu anul 1929, se consemnează în documentele primăriei 

existenţa unei "Cooperative agricole"(D.1-1929-f.111). Certificatul nr. 777/18 
mai 1929 "După expropiere, din moşia C. Pariano s-a dat în folosinţă parcela 
15 de 7 ha cooperativei agricole". în anul 1930 apare denumirea de "învoiala 
agricolă" (probabil pentru ţăranii care au oi şi vaci) care arendează teren 
pentru păşune. (D.1-1930-f.12) "Casa centrală de împroprietărire arendează 
către învoiala agricolă Valea Seacă pământ pentru păşune din teren 
expropriat (Pariano şi Filip) 200 ha la 80 lei/ ha. De asemenea la fila 13 din 
acelaşi dosar găsim consemnat: 

"Ministerul agriculturii arendează comunei Valu lui Traian 225 ha cu 
50 lei /ha pentru islaz". 
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În anul 1931, documentele existente la primărie consernnează:(D.1-
1931-f.27 şi58) 

- întindere totală a comunei 
-boi 
-cai 
- căruţe sau care boi 
-cărutecai 

I 

-camioane de cursă 
- autocamioane de marfă 
-tractoare 
-pluguri diferite 
- maşini semănat 
- maşini secerat 
- garnituri treierat 
-proprietari de la50 la 100 ha. 
-proprietari peste 100 ha. 

7960ha. 
136 
563 
34 

219 
2 
1 
7 

206 
20 
13 

5 
9 
5 

Comparând cu situaţia din anul 1926 observăm că suprafaţa totală a 
comunei s-a dublat prin împroprietărirea coloniştilor şi cumpărări de 
terenuri, au apărut camioanele de cursă care puteau transporta persoane, au 
apărut tractoarele ca mijloace de muncă. În ce priveşte structura culturilor 
predominanta rămâne cultura de orz ( din faina de orz se făcea pâine) şi apare 
cultura de secară aşa cum rezultă din următoarea situaţie a semănăturilor 
din 1931: V.Traian V.Seaca Total (inha.) 

- grâu 300 112 412 
- secară 40 3 7 77 
-rapiţă toamnă 30 45 75 
- orz 1200 825 2025 
-ovăz 836 514 1350 
-porumb 925 723 1648 
-fasole 31 17 48 
-rapiţă 127 83 210 
-în 141 72 213 
- dughie 435 521 956 

Se observă de asemanea lipsa culturii de floarea soarelui, oamenii 
folosind în gospodărie uleiul de rapiţă. De asemenea cresc suprafeţele 
însămânţate cu ovăz şi dughie dovadă a creşterii numărului animalelor din 
comună. Semnificativă este următoarea "Situaţie cu locuitorii care au peste 
100 de oi şi porci în anul 1934". (D .10-1934-f. 215) 
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V alea Seacă: 
1-Abduresit Abduraman 400 oi 
2-Feuzi Cadar 
3-Ciocoi Cadar 
4- Resid Cadar 
5-Nesbi Ablai Izet 
6-Iancu Tapurica 

250oi 
250oi 
250oi 
140oi 
120oi 

Valului Traian: 
1-Abiltar Ismail 
2-Gelil Abdula 
3-SuimAbdi 
4-Memet Abdi 
5- Musledim Elmi 
6- Constantin Olariu 

140oi 
180oi 
200oi 
200oi 
400oi 
700oi 

7-Maria Hortopan 400 oi şi 120 porci. 
Conform recensământului animalelor din 10 iulie 1934 (D.10-1934-

f.206) în comună existau: cai- 731, vaci şi boi-429, oi-6074. 
Creşterea numărului de animale a determinat creşterea numărului 

de măcelării astfel încât, în anul 1935, existau trei mari măcelări: Cherim Bari, 
Ablachim Abduraman şi Risat Memet. (D.2-1935-f.89) 

Referitor la producţiile medii de cereale obţinute de diverse categorii 
de proprietari observăm faptul că, marii proprietari datorită maşinilor 
agricole pe care le deţineau şi seminţelor selectate ce le foloseau, obţineau 
Productii duble la ha. fată de tăranii săraci. Dintr-o situatie întocmită de I I I 1 

primărie în anul 1935 (D4-1935-f. 59 şi 68) rezultă: 
Producţii medii de grâu: HortopanMaria -l000kg./ ha. 

Ceilalţi cultivat. - 500kg./ ha. 
Câmp experimental - 800kg./ ha. 

Producţii medii la porumb: 
-proprietate mare (peste 100 ha.) 1500 kg./ ha. 
-proprietate mică (sub 100 ha.) 1200 kg./ ha. 

Productiile mici obtinute de către tăranii săraci se datorau şi I I I 

pierderilor mari din timpul recoltatului şi treieratului. Recoltatul se făcea cu 
secera, dis de dimineaţă ca să nu se scuture. Se transporta noaptea cu carele. 
Se întindeau paiele pe arman (teren bine nivelat şi bătătorit, în formă de cerc, 
cu un par de lemn solid înfipt în mijloc). De par se lega o frânghie lungă şi 
solidă de cânepă care trebuia să ajungă până la marginea armanului. De 
capătul frânghiei se lega capastrul unui cal care tracta un pietroi în formă de 
cilindru cu denivelări longitudinale. În timp ce calul mergea în cerc, 
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frânghia se strângea pe par şi apropia calul de centrul armanului iar pietroiul 
tractat scutura boabele din spice. Ajungând la par, calului i se schimba 
direcţia de mers şi frânghia se desfăşura şi apoi iar se înfăşura s.a.m.d. în 
timp ce calul alerga cu pietroiul după el ţăranul întorcea paiele de pe arman. 
Operaţiunea era încheiată când ţăranul constata că în spice nu mai sunt 
boabe. Se înlăturau paiele de pe arman şi apoi, se strângeau boabele rămase 
pe arman care, după ce erau vânturate se depozitau în magazii. 

Dacă ţăranii doreau să obţină şi pleavă pentru animale, după ce 
mătura armanul, aşezau pe el paiele,fără boabe, calul îl puneau să tracteze o 
bucată dreptunghiulară de lemn masiv care, pe o faţă, avea încrustată zeci 
de aşchii din cremene. Bucăţile de cremene, trecând peste paie, le mărunţea. 
Această unealtă se numea "sanie" . Cum sania lucra mai bine dacă avea o 
greutate mai mare copiii se ofereau să stea ei pe sanie şi să conducă calul. Era 
o mare plăcere pentru ei. Sigur că acest mod de recoltare şi treerat duce şi la 
pierderea, prin scuturare, a unei însemnate cantităţi de cereale de unde 
rezultă diferentele analizate mai sus. 

În anul
1 

1938 numărul moşierilor scade, dar şi suprafaţa pe care o 
deţin urmare încheierii acţiunii de expropriere conform reformei agrare din 
1921. 

Din "Tabelul de buni gospodari şi mari proprietari din anul 1938, 
(D.1-1938-f.32) rezultă: 

1-Conache Constantin 5 ha. 
2-Nicolae B. Ştefan 9 ha. 
3-Marin Cinca 23 ha. 
4-Vasile Posirca 
5-Maria Hortopan 
6- Iancu Blebea 
7- Musledin Elmi 
8- Alexandru Vines 
9- Dumitru Olariu 

40ha. 
480ha. 
200ha. 
200ha. 
200ha. 
100ha 

Pentru a veni în sprijinul deţinătorilor de animale, în anul 1941 se 
deschide ocaserieîn Valea Seacă (D.22-1941-f.243). 

În anul 1942 se constituie "Obştea agricolă Progresul" (D.8-1942-f. 
303). 

F i ş a cuprinzând datele statistice privitor la constituirea obştei 
agricole" progresul" 

- constituire 27 aug. 1942 -15 membri fondatori 
- suprafaţă agricolă -173 ha. 
- suprafaţă totală - 206 ha. 
-numărul membrilor şi suprafaţa lotului: 
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dela5la7ha. -1 
- unelte şi animale: 

1-Date în folosinţă de Ministerul Agric. 
1 tractor 11Lantz11 

1 plug tractor ( 2 brazde) 
4 semănători 
1 trior 
4boroane 
2batoze 
lpompă 

de la 71a l0ha. - 1 

2 - Proprietatea membrilor 
17 pluguri 21 vaci 
12 trioare 14 oi 
20 prăsitoare 
19armăsari 

3 tauri 

4cai 
41boi 

în afara activităţilor din agricultură, locuitorii comunei, mai erau 
obligaţi să efectueze sau să plătească unele lucrări aferente obiectivelor 
naţionale care aveau traseul prin localitatea Valu lui Traian. Spre exemplu, 
prin adresa din 24 sept. 1928, (D .1-1928-f. 6) către Prefectură, primăria arată: 
11 

Conform ordinului prefecturii nr. 16585 / 1928, pe traseul telefonic Hinog
Constanţa cetăţenii comunei noastre au făcut 80 de gropi şi au ajutat la 
ridicarea stâlpilor de la Brătianu la Valu lui Traian". Cu acest prilej se 
instalează un post telefonic la primărie. Iată deci o primă confirmare privind 
introducerea telefoanelor în Valu lui Traian. Despre înfiinţarea unui oficiu 
poştal în comuna Valu lui Traian afirmăm că acest lucru a avut loc în anul 
1943 prin Decretul 1716/19 iunie 1943 care specifică: "Se înfiinţează oficiul 
P.T.T. în comuna Valu lui Traian începând cu data de mai sus. Şeful oficiului 
se numeşte domnul Nicolae Nicolcioiu, fost telefonist la primărie" (D.10-
1943-f.11). 

O altă lucrare de interes national la care au contribuit constăntenii 
' ' noştri a fost şoseaua naţională Constanţa - Ostrov. Prin adresa nr.486 / 1 

martie 1930, (D.1-1930- f. 14) primăria înştiinţează prefectura: "S-au plătit 6 
pietre de hotar pentru delimitarea şoselei naţionale Constanţa - Ostrov". 

Locuitorii comunei au plantat, în anul 1943, 14000 puieţi salcâm în 
pădure. Prin adresa 524 / 2 aprilie 1943 Serviciul silvic judeţean Constanţa 
11 

aproba ridicarea a 14000 puieţi salcâm de la Cobadin, pentru plantarea 
pădurii" (D.13-1943-f.107). 

În anul 1945 s-au încheiat lucrările la conducta de petrol Cernavodă 
-Constanţa şi locuitorii comunei au astupat şanţul de pe raza comunei aşa 
cum rezulta din adresa primăriei din 1 martie 1945 (D.1-1945-f.28): 11 Sfatul 
comunei se angajează să astupe şanţul de la conducta de petrol Cernavodă -
Constanţa până la 15 martie 1945". 

Din cele relatate mai sus cu privire la activitatea agricolă a locuitorilor 
comunei Valu lui Traian, rezultă faptul că după colonizare nu au avut timp 
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să-şi dezvolte gospodăria până la al doilea război mondial. În anul 1926 au 
fost împroprietăriţi cu pământ şi locuri de casă. În primii ani au trăit în 
bordeie şi şi-au arendat pământul. Au muncit ca argaţi sau cu ziua până şi-au 
construit case şi au putut să-şi cumpere animale de curte şi apoi, animale şi 
unelte de muncă. Din situaţiile statistice prezentate am văzut că, şi atunci 
când au început să-şi lucreze ei pământul cu care au fost împroprietăriţi, 
producţiile obţinute erau foarte mici. Au fost încercări de asocieri în "obşti 
agricole" sau" cooperative agricole" pentru a obţine producţii mai mari dar 
nu au dat rezultatele scontate. Până la război, cu excepţia câtorva locuitori ai 
comunei care reuşiseră, prin cumpărare, să-şi mărească proprietăţile la 10-15 
ha. şi începuseră să prospere (se numeau fruntaşi iar după 1950 chiaburi), 
restul locuitorilor o duceau foarte greu. 

După război au urmat, aşa cum am arătat, secetă, cotele obligatorii, 
întovărăşirile şi colectivizarea forţată. Toate acestea au ridicat gradul de 
sărăcie al acestora. Mizeriile îndurate de "chiaburi" pentru a-i forţa să se 
înscrie în cooperativa agricolă sunt de nedescris. Au fost târâţi prin tribunale 
iar copiii lor au fost daţi afară din şcoli. Acelaşi lucru l-au păţit şi cei care au 
îndrăznit să le ia apărarea. După înfiinţarea cooperativei agricole la Valea 
Seacă, 9 martie 1952, tatăl meu, Păunescu Dumitru, directorul şcolii dar 
prieten bun cu chiaburii satului i-a sfătuit pe aceştia să plece o perioada din 
localitate şi să se ascundă la rudele din ţară crezând că în acest fel chiaburii 
pot scăpa de" colectivă". Chiaburii n-au scăpat de colectivă dar, nici tata nu a 
scăpat de puşcărie. Nu am ştiut, până de curând, motivul pentru care tata a 
fost închis, motivul pentru care eu am fost dat de trei ori afară din şcoală şi 
împreună cu mama am fost mutaţi din Valea Seacă, cu domiciliu obligatoriu 
la Cochirleni sau Cheia. Prin adresa nr. P. 2266 / 13-12-1993, Ministerul 
Justiţiei, la cererea mamei, ne comunica faptul ca tata" a fost arestat la data de 
19-07-1952 pentru manifestări duşmănoase şi prin procesul verbal 
nr. 6 / 1952 al M.A.I. a fost internat într-o colonie de muncă timp de 12 
luni". Deci fără vreun proces, pe baza unui proces verbal încheiat de către un 
securist a stat închis un an la puşcăria deţinuţilor politici de la Capul Midia. 
Ca să P<?t urma o facultate, mama a trebuit să divorţeze (fictiv) de tata. 

In sfârşit, aşa cum arătam, după război s-au înfiinţat în agricultură 
structuri similare celor Uniunea Sovietica sub ocupaţia căreia eram. Mai 
întâi, în anul 1948," Întreprinderile de mecanizare a agriculturii "(I.M.A.) 
denumite mai târziu "Staţiuni de maşini şi tractoare" (S.M.T.) şi apoi 
"Staţiuni pentru mecanizarea agriculturii" (S.M.A.). Sediul I.M.A. Valu lui 
Traian s-a instalat în conacul, fostei moşieriţe Maria Hortopan. 

C.A.P.-urileauluatfiintăînanul 19521a 9martieîn Valea Seacă şi la 16 
I 

martie în Valu lui Traian, prin înscrierea a 192 de membri cu o suprafaţă 
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totală de 1143 ha. Cooperativizarea se încheie în anul 1957, cele două C.A.P.
uri având la acea dată 603 membri şi o suprafaţă de 3556 ha. 

Nu am cuvinte să descriu starea de spirit a ţăranului care, silit, a 
predat la C.A.P. pământul, animalele şi uneltele de muncă rămânând cu 
curtea goală. La început, cei care au predat căruţele împreună cu animalele 
de tracţiune ar fi dorit să fie căruţaşi pentru a avea posibilitatea să fie, zilnic, 
alături de caii sau boii pe care cu greutate i-au crescut în propria gospodărie. 
Greu s-au obişnuit ca, după campaniile agricole, să stea cu mâna întinsă ca să 
li se dea ceva produse, în funcţie de numărul de zile prestate în C.A.P. La 
începuturile C.A.P.-urilor primeau câte puţin din fiecare produs (ouă, lapte, 
miere etc.). În anii următori s-a renuntat la anumite activităti nerentabile , , 
(creşterea gâştelor, porcilor, etc.) şi s-au profilat pe culturi care erau mai 
profitabile. 

Sistemul de organizare a muncii are la bază echipa şi brigada 
conduse de şefi de echipă şi brigadieri. Astfel s-au organizat: brigăzi de câmp 
(cultura cerealelor), brigăzi legumicole, brigăzi zootehnice etc. La 
începuturi, brigadierii, cei care coordonau întreaga activitate, de Ia arat şi 
semănat şi până la recoltatul culturilor, erau numiţi dintre ţăranii mai 
pricepuţi. Prin anii 1960, locul acestora a fost luat de ingineri. 

Datele care le voi folosi în acest capitol le-am extras din "Dările de 
seamă anuale" aleC.A.P.-urilor. 

Structura culturilor în C.A.P.-uri a avut ca pondere - peste 60%
producerea cerealelor. Dintre acestea s-au cultivat constant: grâul, 
porumbul,orzul şi ovăzul datorită condiţiilor naturale prielnice, soluri 
cemoziomice foarte bune pentru cultura acestora şi terenuri cu pantă redusă. 
În afara cerealelor, pe teritoriul comunei, (nu numai în C.A.P.) un loc 
însemnat ocupa grupa plantelor tehnice îndeosebi, floarea soarelui. Între anii 
1956-1961 C.A.P.-urile au cultivat sfeclă de zahăr,în jur de 30 ha. după care, 
până în anul 1969, această cultură a fost scoasă din producţie. În anumite 
perioade s-a cultivat cartoful şi roşiile. Atât sfecla de zahăr cât şi cartoful sau 
roşiile aduceau venituri substanţiale însă, lipsa forţei de muncă şi a 
precipitaţiilor au determinat micşorarea suprafeţelor însămânţate cu aceste 
culturi sau chiar s-a renunţat la ele până la amenajarea sistemului de irigaţii. 

În perioada în care în C.A.P.-uri nu era lipsa de forţa de muncă (până 
în 1970) acestea aveau brigăzi legumicole bine dezvoltate. La C.A.P. Valea 
Seacă, unde se forase şi un puţ din care se pompa apă pentru irigat, pe 
aproximativ 20 ha. se produceau legume timpurii. Aveau răsândite proprii, 
o mică seră şi câteva solarii. 

Până prin anul 1960, viile cu care s-au înscris ţăranii în C.A.P. au fost 
defrişate şi s-au plantat pe dealurile Hasancea şi Omurcea suprafeţe noi, cu 
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viţă nobilă şi soiuri productive, câte 30-40 ha. de fiecare C.A.P. Solurile 
calcaroase, prielnice culturii vitei de vie, determină obtinerea unor vinuri de 

I I 

calitate, mult apreciate de către consumatori. La C.A.P. Valea Seacă 
vinificaţia se făcea în unitate, cu forţe proprii, având şi o cramă 

corespunzătoare. Calitatea vinurilor obţinute aici a fost răsplatită cu peste 30 
medalii de aur sau argint la concursurile naţionale şi internaţionale în special 
pentru soiurile Cabernet şi Pinot gris. Vinificaţia era coordonată de Abil Riza 
care, nu era inginer. 

Repartizarea de către S.M.A., fiecărui C.A.P., a câte unei brigăzi de 
tractoare subordonată inginerului şef din C.A.P. a condus la o mai bună 
activitate în domeniul mecanizării. Alături de aceasta,chimizarea şi irigaţiile 
au contribuit esenţial la creşterea producţiilor la hectar. Pentru exemplificare 
prezentăm două tabele comparative: 
Structura suprafeţelor însămânţate (ha.) 

- anul 1957 1967 
-C.A.P.-ul V.S. V.T. V.S. 

Supr.arabilă 1856 1552 1689 
-grâu 309 243 510 
-porumb 256 165 459 
-orz+ovăz 109 35 75 
-mazăre 19 
-soia 
-cartofi 

V.T. 
1352 
630 
353 
61 

-fl. soarelui 72 76 310 200 
-vii 30 10,7 34 36 

1971 
V.S. 

1701 
380 
370 
50 

105 

275 
50 

Productii medii la hectar (kg.) 
-grâu 993 1289 3302 3273 3000 
-porumb 1887 1597 3501 3064 2976 

V.T. 
1342 
300 
300 
100 

80 

155 
49 

3178 

-orz+ovăz 1356 1274 1924 2745 2281 
2370 
1529 

-mazăre 975 
-soia 266 379 
-cartofi 
-fl. soarelui 1286 998 1658 1948 1766 1489 

1989 
unificat 
3041 
692 
700 
372 

70 
200 
200 

70 

3600 
2100 
2700 

1215 
356 
2358 

-struguri 2700 2500 6121 3700 4500 3426 3700 
În cadrul complexului de irigaţii Carasu, construit în perioada 1969-

1972, un rol important pentru unităţile agricole din comună l-a constituit 
sistemul Basarabi la care erau arondate. 

Cu toate deficientele sale datorate ritmului de constructie şi 
I I 

cheltuielilor minime realizate care au condus la neimpermeabilizarea 
canalelor deschise şi lipsa unei reţele de eliminare a surplusului de apă la 
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capetele canalelor, sistemul de irigaţii a însemnat şi înseamnă încă foarte 
mult pentru agricultura comunei. Inconştienţa anilor 1990 şi goana după 
înavuţire au îndemnat "oameni", inclusiv din Valu lui Traian, să distrugă 
fără discernământ staţii de pompare, jghiaburi de baton şi tot ce le-a trecut 
prin cap inclusiv motopompe. 

Aceste acţiuni iresponsabile au condus la imposibilitatea de a iriga o 
mare suprafaţă de teren dar mai ales la cheltuirea unor sume imense de bani 
pentru repunerea în funcţiune a utilajelor şi canalelor distruse. 

S e c t o r u 1 z o o t e h n i c din ambele C.A.P.-uri a avut un rol 
important în sporirea veniturilor acestora şi, implicit, ale membrilor 
cooperatori. Un accent deosebit s-a pus pe creşterea numerică a efectivelor 
de animale dar, mai ales pe achiziţionarea de rase superioare genetic, cu 
productivitate mare. S-a renunţat la creş~terea porcilor, nerentabili, şi s-a 
trecut la creşterea găinilor pentru ouă. Incet, încet, în ambele C.A.P.-uri 
întregul efectiv de oi a fost înlocuit cu oi de rasa Merinos produsă la Oieria 
Palas. În acelaşi timp şi efectivele de vaci au fost înlocuite cu specii mai 
productive. C.A.P. Valu lui Traian a importat 200 de vaci din Olanda, vaci 
din rasa Holstein, şi sub supravegherea specialiştilor olandezi s-au construit 
adăposturi moderne. în anii '80, CAP Valu lui Traian era unul dintre puţinele 
în care toate lucrările de la ferma de vaci erau automatizate. Distribuirea 
hranei, adăpători "la botul vacii", mulsul şi transportul pe ţevi al laptelui de 
la aparatul de muls la bazinul din camera frigorifică, eliminarea dejecţiilor se 
realizau, încă de atunci, conform normelor Uniunii Europene. Evoluţia 

efectivelor de animale cât şi cea a producţiilor din zootehnie sunt reflectate în 
tabelele următoare: 

-anul 
-CAP-ul 

-bovine total 
-vaci lapte 
-oi 
-păsări 

Efective de animale (capete) 
1957 1967 1971 

V.S V.T. V.S. V.T V.S. V.T. 
111 71 696 760 900 1006 
30 30 320 330 472 529 

594 574 618 503 787 1235 
314 101 6604 7925 13854 14838 

1989 
unificat 

1167 
630 

2516 
24009 
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- lapte vacă (L) 
-lapteoaie (L) 
-ouă (buc.) 

Productii medii (pe cap de animal) 
1250 1152 2290 1531 1467 2773 

43 44 46 40 25 9 
60 53 93 70 140 122 

-lână (kg.) 5,8 2 3,4 3,1 3,5 7,53 

2008 
21 

145 
6,8 

întreaga producţie obţinută în sectoarele zootehnice era valorificată prin 
unităţile de stat specializate (l.C.I.L, abator etc.) obţinându-se venituri 
importante care, în majoritatea lor, erau investite în construcţii zootehnice. În 
acestfel, an de an, s-a extins baza materială a CAP-urilor. 

Constructii (bucăţi) 
-anul 
- C.A.P.-ul. 

- grajduri vaci 
-hale păsări 
-saivane 

1957 
V.S. V.T. 

1 2 
2 2 
2 

-magazii cereale 2 
1 
2 
1 -ateliere 1 

-remize 
-puierniţe 

-pătule 2 2 

-grajduri animale 

1967 1971 
V.S. V.T. V.S. V.T. 

5 6 6 6 
2 2 6 2 
3 2 3 3 
2 1 2 1 
1 3 2 1 

2 
5 3 
3 3 

1 
4 
3 

1 
4 
5 

1989 
unificat 

12 
7 
6 
3 
2 
2 
8 
8 

muncă 2 3 2 3 2 1 3 
În ce priveşte câştigurile membrilor cooperatori, acestea depindeau 

de numărul de zile muncă efectuate în CAP dar, şi de valoarea unei zile 
muncă, stabilită anual, înfunctie de beneficiile obtinute de CAP-uri. 

I I 

VALOAREAZILEIMUNCĂ (înlei) 
Anul C.A.P. -ul. Valoare din care 

totală în bani în produse 
-1957 V.Seacă 20,5 7,5 13 

V.Traian 26,5 4,5 22 
-1967 V .Seacă 36 28 8 

V.Traian 28,14 22 6,14 
-1971 V.Seacă 26 20 6 

V.Traian 25 19 6 
-1989 unificat 60 60 

Cooperatorii care lucrau în zootehnie, trebuiau să fie prezenţi zilnic la 
muncă (inclusiv sărbătorile) şi lucrau în condiţii foarte grele dar şi retribuţia 
era mai mare decât la celelalte categorii. Îmi amintesc cum Stancu Motoi, la 
care locuiam cu chirie în anii 1963-1965, un zootehnist destoinic, de câte ori 
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lua banii de la CAP venea la mine să-i număr, să-ifac calculele ca nu cumva să 
fi fost păcălit şi să-mi lase în custodie ceva bani (fără să ştie soţia) pentru a 
avea cu ce-şi lua porţia zilnică de ţuică. Am relatat cele de mai sus ca să 
subliniez altceva. Numărând banii lui nenea Stancu constatam, comparând 
cu venitul meu de director de şcoală, că pentru aceeaşi perioadă de muncă el 
primea cam de trei ori mai mulţi bani. Şi era un lucru foarte bun, echitabil. 

De îndată ce brigadierii ţărani au fost înlocuiţi cu ingineri agronomi 
sau zootehnişti, odată cu încadrarea CAP-urilor cu medici veterinari 
calitatea şi cantitatea produselor a crescut substanţial. 

.. 

După punerea în funcţiune a sistemului de irigaţii producţiile de cereale au 
crescut în mod constant. Inginerul 5ef Mihai a ţinut să fie fotografiat lângă 

lanul de porumb demonstrând că este mai înalt decât el. 

În economia comunei, cele două CAP-uri au constituit principalele 
unităţi care asigurau locuri de muncă locuitorilor din comună. În acelaşi 
timp CAP-urile au avut un rol important în dezvoltarea edilitar 
gospodărească. a localităţii. C.A.P. Valea Seacă a înfiinţat o cărămidărie 
pentru a sprijini tinerii cooperatori să-şi construiască case. Până în 1970 s-au 
construit peste 300 de case noi. În aceeaşi perioada CAP-urile au construit 
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căminele culturale iar la Valea Seacă şi grădiniţă de copiii. Au sprijinit cu 
materiale şi forţă de muncă extinderea şcolilor generale, pietn.tirea 
drumurilor şi alte lucrări de gospodărire şi înfrumuseţare a comunei. 

Euforia anilor 1990-1991 a dus la distrugerea, fără discernământ, a 
clădirilor construite cu multă trudă, vinderea utilajelor şi animalelor, practic 
a dus la dispariţia întregii avuţii agonisite timp de 37 de ani de către foştii 
cooperatori. Dacă la acest jaf, adăugăm şi distrugerea sistemului de irigaţii 
ajungem la concluzia că astăzi, suferim datorită actelor noastre de 
vandalism, adică "Ne-am făcut-o cu mâna noastră". 

După desfiinţarea CAP-urilor, în anul 1991 a început un nou sistem de 
organizare a deţinătorilor de terenuri agricole. Concomitent cu acţiunea de 
retrocedare a terenurilor conform Legii 18 / 1991, legea fondului funciar, 
oamenii s-au gândit şi cum or să muncească acest pământ fără animale şi fără 
unelte pentru că, acestea nu s-au mai retrocedat. Ba mai mult, când să punem 
în practică legea de mai sus ne-am trezit că nu avem nici pământ suficient. 
Fiecare locuitor a primit doar 80 % din pământul cu care s-a înscris în CAP. 
De ce s-a întâmplat acest lucru? După anul 1970 când CAP-urile au început 
să simtă lipsa forţei de muncă, preşedinţii acestora au cedat cu uşurinţă 
suprafeţe întinse de teren arabil Staţiunilor experimentale din jurul 
localităţii. Cei care au conceput Legea 18, specialişti de la Bucureşti dar 
prieteni şi colegi cu specialiştii din staţiunile experimentale, ştiind ce vor 
scrie în lege, au dispus ca întreaga suprafaţă de teren deţinută de Staţiuni la 1 
ian 1990 să fie înregistrată la categoria "câmpuri de cercetare" iar numele 
statiunilor să se schimbe din "Statiuni de cercetare şi productie" în "Statiuni 

I I I I 

de cercetare". Cum în lege au prevăzut ca terenurile staţiunilor 
experimentale aparţin domeniului public al statului, acest teren nu se mai 
poate retroceda. 

Urmare acestei escrocherii, la dispoziţia comisiei locale Valu lui 
Traian de aplicare a Legii 18, pentru reconstituirea dreptului de proprietate 
al foştilor CAP-işti, s-a pus doar suprafaţa de 2251,11 ha. în loc de 3491 ha. cu 
care s-au înscris în CAP. 

Deşi încă din anul 1992, în calitate de primar al comunei, am sesizat 
comisia judeţeană de aplicare a Legii 18, de existenţa acestei diferenţe, 
aceasta a refuzat constant reglementarea problemei, invocând prevederile 
Legii 18 "terenul este domeniul public al statului" chiar dacă i-am 
documentat faptul că terenul lipsă a fost dat staţiunilor, de către CAP, la 
dispoziţia primului secretar PCR şi nu cu titlu de proprietate. În prezent, 
situatia este aceeaşi însă am înteles că actualul primar al comunei, domnul 

I I 

Florin Mitroi, se judecă cu statul pentru recuperarea terenului. Îi doresc din 
toată inima succes ! 
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După reconstituirea dreptului de proprietate şi eliberare "Titlurilor 
de proprietate", titularii acestora, s-au organizat în" Asociaţii familiale" sau 
"Societăţi agricole" iar unii au preferat să-şi muncească pământul singuri. 
Societăţile agricole s-au constituit, în general, pe scheletul fostelor CAP-uri 
sau al fostelor ferme, şefi de asociaţii fiind foştii ingineri din CAP-uri. 

La Valea Seacă a luat fiinţă societatea agricolă "Ivaprod", director 
inginer Ivan Elena iar la Valu lui Traian s-au creat două societăţi agricole 
11 Agro-zoo" - director ing. Ion Alexandru şi II Agro Valu lui Traian" - director 
ing. Purcarea Gheorghe. De la început au fost mari nemulţumiri datorate 
nerespectării, de către directori, a prevederilor contractelor de asociere, în 
special la "Ivaprod" care, spre sfârşitul anului 1996 se desfiinţează creându
se asociatia familială condusă de Stănescu Ilie. Datorită nemultumirilor 

I I 

proprietarii de terenuri trec de la o societate la alta sau se creează noi 
asociaţii. La sfârşitul anului 1996 situaţia se prezenta astfel: 

-Asociaţia " Agro Valu lui Traian" 680 ha. 
-Asociaţia "Agro-zoo" 500 ha. 
- Asociatia familială-Stănescu 375 ha. 

I 

- Asociatia familială - Pocora 
' -Particulari 

În anul 2007 avem următoarea situatie: 
' -S.C.AndraS.R.L. 

-S.C. Ratma TradiS.R.L. 
-S.C. ReistarS.R.L. 
-S.C. AgricolaS.R.L. 
-S.C. Agro-zooS.R.L. 
- S.C. Solanum-PROD 

150ha. 
220ha. 

1215ha. 
191ha. 
308ha. 
159ha. 

42ha. 
51ha. 

Celelalte unităţi agricole care au existat sau mai există pe teritoriul 
comunei nu au fost vitale pentru viaţa şi activitatea locuitorilor motiv pentru 
care le voi prezenta sumar. Ele au asigurat, pentru o mică parte dintre 
locuitori, locuri de muncă, îndeosebi sezoniere, la întretinerea culturilor. 

I 

Staţiunile experimentale au avut şi au importanţa lor pe plan judeţean şi 
naţional pentru ameliorarea unor soiuri de plante şi pomi fructiferi, pentru 
crearea de soiuri noi dar, mai ales pentru asigurarea de seminţe şi material 
săditor unităţilor agricole din judeţul Constanţa. 

Staţiunea experimentală 

Înfiintată în anul 1933 din initiativa academicianului Gh. Ionescu 
I I 

Sisesti, prin decizia Ministerului Agriculturii şi Domeniilor nr. 74407 / 1933, 
"Staţiunea experimentală" are o veche tradiţie în cercetarea ştiinţifică 
românească. Scopul înfiintării statiunii a fost determinat de necesitatea 

I I 
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ameliorării unor soiuri de cultură indigenă şi crearea de soiuri noi ale căror 
calităţi să răspundă condiţiile climatice specifice Dobrogei. Au fost 
îmbunătăţite numeroase soiuri de cereale: grâu, porumb, orz, ovăz. Urmare 
rezultatelor obţinute multe soiuri dintre acestea au fost omologate. Pentru 
îmbunătăţirea porumbului Românesc, încă din anii 1938-1939, colectivul 
staţiunii a început ameliorarea acestuia prin metoda încrucişării obţinându
se soiul "Românesc Dobrogean" rezistent la secetă şi dă producţii ridicate şi 
constante. La grâu s-au experimentat mai multe soiuri aclimatizându-se cele 
mai productive şi cu rezistenţă mare la secetă. Astfel, în anul 1949 se face 
prima raionare a soiurilor; -grâu de toamna A-15, - orz Cenad 395, ovăz 
Cenad 88 şi soiul de fasole Ceala. După 1949 se intensifică lucrările pentru 
obtinerea de hibrizi. Studiul combinatiilor hibride a evidentiat hibridul 

I I I 

dobrogean I.C.A.R. 54 care s-a dovedit mai productiv, depăşind producţia 
soiului dobrogean cu 13,3 %. Pe lângă productivitatea mărită se deosebeşte 
de părinţi printr-o mai mare rezistenţă la boli şi cădere ceea ce a dus la 
raionarea acestui soi în toată Dobrogea. 

Mai amintim faptul că în Staţiune au fost selecţionate soiuri mai 
productive la porumb H.S. 301 - H.D. 261 şi H.D. 208. Producţiile lor sunt net 
superioare soiurilor anterioare cultivate. 

După construirea sistemului de irigaţii (1969-1972) activitatea 
cercetătorilor din staţiune s-a reorientat specializându-se în culturi irigate. 
Staţiunea îşi schimbă şi numele în "Staţiunea de cercetare culturi - irigate " 
(S.C.C.I.). 

Staţiunea produce pentru parteneri externi din SUA, RFG, Italia, 
Olanda, cantităţi importante de seminţe de porumb simplu şi dublu hibrid, 
hibrizi de floarea soarelui, ierburi perene, dovleci etc. 

Trebuie remarcat faptul că, existenţa Staţiunilor experimentale pe 
raza comunei noastre a dat posibilitate ţăranilor şi mai apoi CAP-urilor să se 
documenteze cu privire la practicarea unei agriculturi adecvate timpului 
respectiv, să procure seminţe de cea mai bună calitate şi productivitate. 
Avem consemnat în arhiva primăriei faptul că, încă din anul 1937, ingineri 
din staţiune - I. Costache şi C. Burlanescu ţineau cursuri la "Şcoala 
ţărănească" unde duminica se predau lecţii în toate domeniile (D.22-1941-
f.263) 

Prin circulara nr. 32902 / ian. 1944 a Prefecturii Constanţa (D.13-
1944-f. 1-6). Se dă dispoziţie ca începând cu 15 ianuarie 1944 să se înceapă 
cursuri tărăneşti în domeniile : 

I 

1-Educatiesanitară 
I 

2 - Educaţie gospodărească 
3 - Educatie cetătenească 

I I 
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4-Suflet (elemente bisericeşti). 
Pentru "educaţie gospodărească" se va apela la inginerii de la 

Staţiunea experimentală, iar pentru celelalte la învăţători, doctori şi preoţi". 

Statiunea de cercetare Palas 
I 

A luat fiintă la 7 noiembrie 1897 sub numele "Oieria sistematică" din 
I 

iniţiativa profesorilor A. Lăcusteanu şi N. Filip. Obiectivul era de a rezolva, 
pe baza unor studii ştiinţifice, problemele ameliorării raselor de oi 
autohtone: tigaie, ţurcana şi a tipului spanca, precum şi aclimatizarea în 
Dobrogea a unor rase străine, încât să se mărească producţia de lână şi carne. 
în perioada 1897 - 1920 profesorul N. Filip a executat un număr mare de 
lucrări privind ameliorarea raselor de oi autohtone şi aclimatizarea unora 
străine. Perioada 1920-1947, director doctor Nicolae Teodorescu, constituie 
o nouă etapă în care s-au pus bazele formării rasei "Merinos de Palas". Rasa 
merinos de Palas se pretează la sistemele intensive de creştere şi exploatare şi 
în semistabulatie, cu administrarea nutretului verde la grătare. Greutatea 

I I 

medie, după tundere, este de 110 kg. la berbeci şi 65 kg. la oi. Producţia medie 
de lână pe turmă 10,5 kg. şi 80 -136 litri lapte pe oaie mulsă. 

Folosirea în producţie a merinosului de Palas, limitată la început la 
judeţul Constanţa s-a extins apoi în toată Dobrogea, în câmpia Dunării şi în 
unele judeţe din Moldova şi Oltenia. 

În Dobrogea peste 92 % din efectivul de oi este ameliorat cu berbeci 
merinosdePalas. (Dr. Sava Timariu-Revista Tornis-octombrie 1977) 

Staţiunea pentru mecanizarea agriculturII. 
A luat fiinţă în anul 1948 sub denumirea de "întreprinderea pentru 

mecanizarea agriculturii" (I.M.A.) şi a funcţionat până în anul 1991. 
întreprinderea a fost creată pentru asigurarea unui parc de tractoare şi 
maşini agricole capabil să execute la persoanele particulare şi mai apoi la 
CAP-uri toate lucrările mecanice necesare pe terenurile agricole, arat, 
semănat, întretinere, chimizare, recoltat. 

I 

începând cu 11 tractoare în anul 1948, parcul de maşini agricole s-a 
dezvoltat continuu, în special după colectivizarea agriculturii, ajungând în 
anul 1970 la 127 tractoare şi întreg arsenalul de maşini agricole necesar 
deservirii a 9 CAP-uri care însumau 11686 ha. De la 164 ha pe tractor fizic în 
1952 s-a ajuns la 82 ha./ tractor în 1970 şi 65 ha./ tractor în 1985. 

Sediul staţiunii era fostul conac al moşieriţei Maria Hortopan 
(Ortopanca cum îi spuneau locuitorii). Importanţa existenţei sediului pe 
teritoriul comunei noastre a constat şi în faptul că, o serie de tineri ţărani s-au 
putut califica în meseriile de tractorist, combainer, mecanic de întreţinere, 
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etc. Deasemenea aici găsindu-se magaziile cu piese de schimb, depozitul de 
carburanţi şi atelierele de reparaţii, brigăzile de tractoare din cele după CAP
uri aveau posibilitatea să-şi rezolve operativ anumite trebuinţe sau 
defecţiuni la maşinile agricole. 

În 1990, ca şi CAP-urile, unitatea a fost vandalizată furându-se de la 
gard uri şi acoperişuri până la ştrunguri. 

St a ţiu ne a p om ic o 1 ă în vocabularul locuitorilor "Pepiniera" 
înfiinţată sub îndrumarea inginerului Moldoveanu ca pepiniera cu scopul de 
a produce puieţi de pomi fructiferi pentru zona Dobrogea. Pe parcurs 
suprafaţa pepinierei creşte ajungând până în anul 1961, când la conducerea 
acesteia vine tehnicianul Podpaniuc Anatolie ( Tolea) la 30 Ha. Sub 
îndrumarea acestuia se înfiinţează livezi de măr şi piersic pentru producţie. 
în anii 170 se creează condiţii pentru cercetare şi producţie unitatea devenind 
Staţiunea de Cercetare şi Producţie Pomicolă (SCPP). Unitatea se extinde ca 
suprafaţă şi este încadrată cu specialişti de mare clasă. Pentru comuna Valu 
lui Traian, dezvoltarea statiunii a însemnat crearea de noi locuri de muncă 

I 

atât permanente cât mai ales sezoniere pentru locuitorii săi. De asemenea în 
comună s-au plantat peste 50.000 de pomi fructiferi procuraţi de la această 
unitate iar cu ajutorul domnului Podpaniuc Anatolie Consiliul popular şi-a 
creat propria pepinieră de trandafiri care a asigurat 25.000 butasi plantaţi de 
o parte şi de alta a şoselei naţionale. Prin producţiile obţinute şi mai ales prin 
calitatea fructelor de măr şi piersic, multe râvnite la export, numele comunei 
Valu lui Traian s-a făcut cunoscut şi peste hotare. 
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Prestări servicii. În afara activităţilor legate de agricultură, de-a 
lungul timpului au luat fiinţă şi s-au dezvoltat ateliere particulare, apoi 
unităţi de prestări servicii industriale şi neindustriale în funcţie de 
necesitătile locuitorilor. 

I 

Documentele vremii consemnează existenţa unei mori de grâu 
construită în anul 1892 de cetăţeanul german Gottlieb Gunsch cu o putere de 
60 Hp. şi capacitate de prelucrare de 144000 kg./ 24 de ore. Combustibil 
folosit -lemne 28000 kg. - cărbuni 15000 kg. pe an (D.1-1919-f.80). Moara a 
fost construită lângă calea ferată în partea de vest a localităţii (acum locuinţa 
Curtmemet Viis). Acolo exista şi o barieră C.F.R. Bătrânii îşi amintesc că, în 
zona aceea, exista un nod de drumuri care mergeau spre: Cumpăna, 
Basarabi, Cocoşu, ( denumiri actuale) existând şi un han, la marginea satului, 
în dreptul geamiei Valea Seacă. În" monitorul judeţului Constanţa" nr. 23 
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din 31 mai 1941 găsim consemnat: "Potrivit decretului 783, moara ţăranească 
din Valea Seacă Gottlieb Gunsch trece în patrimoniul statului şi se arendează 
pe data de 21 iunie 1941 ora 10". Prin anii 1948-1950 pe acel loc se mai găsea o 
clădire părăsita, aproape demolată. în schimb, la capătul dinspre Basarabi a 
locuintei în care a stat morarul functiona o uleinită (vizavi de moară). 

I I I 

Până în preajma războiului mondial, mai găsim consemnată în arhiva 
primăriei existenţa unor mici ateliere particulare, cârciumi şi băcănii cum 
rezultă din următorul tabel: (Dl-1923-f.16-D.2-1926-f. 28- D.5-1936-f.205 

Anul 1900 1923 1926 1936 
Localitatea V.T. V.S. V.T. V.S. V.T. V.S. V.T. v.s. 

- băcănii 1 1 2 2 2 2 6 3 

- cârciumi 2 - 2 - 2 1 2 2 

- cafenele - 1 - 1 - 1 - 1 
- măcelării - - - - - - 2 1 

- frizerii - - - - - - 2 2 
- tâmplării - - - - - - 1 1 
- cizmării - - - - - 1 - 1 
- croitorii - - - - 1 1 1 l 

- cojocării - - - - 2 1 2 2 

- brânzării - - - - 2 - 2 1 
- zidari - - - - - 1 - 1 
- curelari - - - - - 1 - 1 
- cooperativa - - - - - - - 1 

Observăm că majoritatea atelierelor au apărut dupa venirea 
coloniştilor. De altfel, aşa cum am arătat, pentru a sprijini coloniştii să-şi 
construiască locuinţe, statul le-a înlesnit acestora împrumuturi din bănci. Ba 
mai mult, în anul 1925 ia fiinţă, în Valu lui Traian, banca populară "Oituzul" 
aşa cum rezulta din" Caietul statistic din 6 septembrie 1926". 

După 1948, încet, încet, proprietăţile particulare dispar şi micii 
meseriaşi sunt obligaţi să-şi exercite meseriile în cooperative. 

Se înfiinţează cooperativa de consum însă, neavând spaţii proprii, 
micii meseriaşi lucrează la domiciliu iar pentru magazinele de mărfuri se 
închiriază localurile fostelor cârciumi şi băcănii. Abia prin anii 1964- 1965 
încep să se construiască "Magazine universale" - cu mărfuri generale 
alimentare şi nealimentare şi restaurante. 

Apoi se construiesc spaţii pentru ateliere prestări servicii (croitorie, 
cizmărie, frizerie, coafor) - vizavi de şcoala nr.l, precum şi ateliere de 
tâmplărie şi lăcătuşerie. 

După 1975 au apărut şi ateliere pentru reparaţii radio-televizoare 
precum şi ateliere reparaţii obiecte de uz casnic. 

~ ~~~~~JJD 67 r:f-: ~~==:=:====~fffe> 
~ ~ 
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-
Cooperativa de consum în afară de menirea sa de aprovizionare a 

locuitorilor comunei cu mărfuri alimentare şi nealimentare, pe baza 
principiului comunist de într-ajutorare, a primit şi sarcina de a" achiziţiona" 
de la ţărani produse alimentare, îndeosebi ouă, păsări şi zarzavaturi folosind 
sloganul "Muncitorii vă dau ouăle şi crătite, voi tăranii dati-le alimente". I I I 

Prin anii 1950 -1960, când ţăranii nu dispuneau de bani, cumpărau 
mărfuri de la cooperativă, la schimb, pe ouă şi păsări. Şi la şcoală elevii 
"plăteau" abonamentele la ziare şi reviste cu ouă. După această perioadă, a 
venit partea inumană a activitătii de achizitii. Din dorinta de a lua cât mai I I I 

multe ouă şi păsări de la ţărani, cooperativa condiţiona vinderea unor 
mărfuri către populaţie (ulei, zahăr, televizoare,etc.) cu plata acestora în 
natură -ouă şi păsări. După anul 1990, comerţul particular se dezvolta rapid 
astăzi existând aproape la fiecare colţ de stradă câte un "Butic". Deasemenea, 
ateliere de prestări servicii (auto, tâmplării, tinichigerii) precum şi depozite 
de materiale de construcţii sau magazine specializate sunt suficiente pentru 
nevoile populaţiei. S-au construit două mori şi două brutării. 

Foarte mulţi gospodari produc legume şi fructe în gospodăriile 
proprii pe care le valorifica pe pieţele municipiului Constanţa sau oraşului 
Basarabi, transportul făcându-l, în majoritatea cazurilor, cu maşinile 
proprietate personală. 
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ÎNVĂŢĂMÂNT-CULTU RĂ-S PORT 

Învăţământ. 
Despre şcolile cu limba de predare în limba română din Omurcea şi 

Hasancea nu avem mărturii scrise până în anul 1920 pentru Omurcea şi 1893 
pentru Hasancea. Din discuţiile purtate cu bătrânii satelor deducem faptul 
că, după stabilirea tătarilor în cele două localităţi, copiii acestora urmau 
cursurile în.limba tătară în.cadrul gearniilor,după ce acestea se construiseră. 

înainte de anul 1926, erau foarte puţini români stabiliţi în cele două 
localităţi aceştia fiind, în majoritate, muncitori pe moşiile lui M. 
Kogălniceanu şi C. Pariano. 

Pentru a ne satisface curiozitatea cu privire la condiţiile în care 
funcţionau şcolile şi care era baza materială a învăţământului între anii 1920-
1944 voi reproduce conţinutul câtorva documente din arhiva primăriei. 

(D.17-1943-f.12) "în Hasancea şcoala ia fiinţă în anul 1893 în local 
închiriat. Localul propriu s-a construit în 1912". 

(D.2-1920-f.199) " în satul Omurcea la şcoala tătară este învăţător 
Bechir Elmi iar la şcoala română suplinitoarea Ecaterina Ionescu, face naveta 
cu trenul" 

(D.1-1924-f.191) "În Hasancea exista o sală de clasă şi se cere 
construirea a încă o sală. în Omurcea se cere construirea a două săli de clasă, 
vechiul local fiind dărâmat de inundaţia din 29 August 1924". 

Despre localul şcolii tătare din Valea Seacă, în răspunsul dat de 
primărie la chestionarul prefecturii Constanţa referitor la construcţiile 
publice (D.3-1939-f. 21) găsim consemnat: "Şcoala musulmană Valea Seacă 
este construită în anul 1925 - 36 m. p. - un salon şi o sală". 

(D.2-1924-f.18) InventarulşcoliiOmurcea -12bănciscândură 
- 1 catedră scândură 
- 1 tablă de scris 

Inventarul şcolii Hasancea - 18 bănci scândură 
- 1 catedră scândură 
- 1 tablă de scris 
- 1 dulap arhivă 
- lsobăfier 

încadrarea şcolilor în anul 1924 (D.2-1924-f. 320) 
- Hasancea -învăţători şc. română 1 -M. Angelescu 

-învăţători şc. tătară 2 
-Omurcea -învăţători şc. română 1 - C. Comsa 

-învăţători şc. tătară 2 
în Omurcea nici în anul 1925 şcoala română nu avea unde funcţiona 
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aşa cum rezultă din adresa directorului acestei şcoli, către primarul comunei, 
nr.39 din 20 ianuarie 1925 (D.3-1925-f. 22) prin care aduce la cunoştinţă:" Am 
închiriat de la Dumitru Trandafir local pentru şcoală dar în acesta stă un 
neamţ. Cer sprijin pentru evacuarea neamţului" . Problema a fost rezolvată 
aşa cum rezultă din "Caietul statistic" din 6 septembrie 1926 (D.2-1926-f. 
251). 

V. Traian - T. Burlan învăţător lb. română - necăsătorit - şc. normală. 

- Zulchefil Galip înv. lb. tătară- căsătorit-4 clase seminar 
- local şcoală propriu din 1912. 

Omurcea - Axente Evdochia înv. lb. română - necăsăt. - şc. normală. 

- BechirHelmi înv.lb. tătarăşihoge-căsăt.8claseseminar. 
- Şcoala română nu are local propriu - funcţionează la D. 

Dragomir cu chirie. 
Se pare că în toate timpurile, când primăriile nu aveau suficienţi bani 

în bugetul local, reduceau cheltuielile prevăzute pentru învăţământ aşa cum 
rezultă din următorul aviz al prefecturii: (D .5-1928-f. 369) "Prin avizul nr. 51, 
delegaţia permanentă judeţeană în şedinţa din 10 martie 1928 stabileşte să se 
suprime următoarele cheltuieli din bugetul comunei: 

- să se reducă de la art. 27 - 14 % pentru întreţinerea localurilor de şcoală, 
- să se suprime art. 28 - 11 

Construcţia şcolii din Omurcea", 
- să se suprime art. 30- "Mobilier şcolar". 

Sărăcia locuitorilor celor două sate ale comunei fac imposibile 
construcţiile de şcoli şi grădiniţe, aşa cum rezultă din adresa primăriei nr. 
1495 din 30 august 1928 către prefectura Constanţa (D.6 -1928- f. 105). 
"Primăria Valu lui Traian vă face cunoscut: atât în satul Valu lui Traian cât şi 
în satul Omurcea este absolută nevoie de două localuri pentru grădiniţe de 
copii. Nu avem şi nici nu se pot strânge fonduri. Avem un număr de 113 
colonişti care au contractat împrumuturi de la diverse instituţii bancare. 
Recolta nu s-a făcut din cauza secetei." Uneori, şcolile se închideau pe timp 
friguros datorită lipsei de combustibil, aşa cum rezultă din următoarea 
adresă: "Pe data de 16 ianuarie 1933, Revizoratul şcolar constată că la Valea 
Seacă s-a închis şcoala din lipsă de combustibil. Vă rugăm luaţi măsurile 
necesare." (D.2-1933-f. 2) 

Alteori, din lipsă de fonduri, primăriile nu puteau asigura şcolilor nici 
măcar strictul necesar bunei funcţionări. Directorul şcolii Valea Seacă, 
Dumitru Păunescu, prin adresa nr.3 / 19 sept. 1933 cere primăriei: două 
scaune pentru şcoală, un scaun şi o catedră pentru grădiniţă şi o putină cu 
canea pentru apă la copii. Pe adresă primarul pune rezoluţia: "Nu avem 
fonduri" .(D.2-1933-f. 33) 

Comportamentul învăţătorilor nu totdeauna a fost pe placul 



www.ziuaconstanta.ro

locuitorilor fapt ce-l determinau pe primar să reclame la prefectură. Prin 
adresa nr. 1165 / 13 iunie 1933 primarul reclamă: "Prin prezenta vă aducem 
la cunoştinţă că directorul Iacobescu a atras ura întregii populaţii întrucât 
bate copiii şi îi pune la corvezi, predarea cursurilor neregulate, încep la 6 - 6 
½- 7 - 7 ½ - 8, părinţii neputând să-i controleze. Lasă copiii mai mici în grija 
celor mari el stând de vorbă ore întregi, în cancelarie, cu o domnişoară. În 
ziua de 13 iunie la orele 6 ½ elevul Ridvan Cadri Agiveli din clasa a treia a 
căzut în fântână şi a murit. Cerem, în numele populaţiei, înlocuirea lui." (D.1-
1933-f. 27) 

Conform situaţiei raportate la data de 10 iulie 1934, în comună existau 
4şcolicu unnumărde315elevi. (D.10-1934-f. 246) 
Începând din anul 1936 şcoala din V. Traian trece la înv. de 7 clase. 

Conform situaţiei statistice din anul 1940 (D.14-1940-f.29) rezultă: "În 
Valu lui Traian există o şcoală primară cu trei saloane, 5 posturi învăţători, 7 
clase primare şi o grădiniţă de copii, 250 elevi. În Valea Seacă o şcoală 
primară cu un salon de clasă şi grădiniţă de copii cu patru posturi şi 5 clase 
primare cu un număr de 220 elevi." 

Începând cu anul 1940, la Valu lui Traian se înfiinţează o cantină 
pentru copiii săracilor în casa Condrea (astăzi proprietatea lui Iusein Tasim) 
care însă funcţionează cu mari greutăţi aşa cum rezultă din adresa 1003 / 22 
martie 1941: "La Valu lui Traian există o cantină şcolară care serveşte ceai 
dimineaţa la 50 elevi. Din lipsa de pâine urmează a se desfiinţa. Cerem sprijin 
prefecturii." (D.21-1941-f.17) 

În anul 1941, (D.21-1941-f.6) prefectura judeţului Constanţa, serviciul 
administrativ, prin adresa 004914 / 20 febr. 1941, cere comunei Valu lui 
Traian să ia măsuri pentru a se termina a treia sală de clasă şi să se repare 
localul şcolii Valea Seacă care a suferit de pe urma cutremurului din 9 - 10 
noiembrie 1940. 

Conform situaţiei statistice din anul 1943 (D.17-1943-f. 12) şcoala din 
Valu lui Traian se prezenta astfel: 

-satul Valului Traian 
- denumirea şcolii 
- anul înfiintării , 
-număr posturi 
- capacitatea şcolii 
- are locuinţă director? 
- are cancelarie ? 
- nr. ateliere şi felul lor 
- are bibliotecă ? 
- suprafata curtii 

I I 

primară - mixtă 
1893 
4 
3saloane 
Da 
Da 
2-(tinichigerie-tâmplărie) 

Da - 405 cărti , 
1500m.p. 
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-grădina zarzavat 1000m.p. 
-grădinaflori 500m.p. 
- lot şcolar 10 ha. 
-câtehărtiare? 12 

' -câtepupitreare? 43 
-câtemaseare? 1 

Situaţia şcolară pentru anii 1942şi 1943: 
Clasa 

I 

a-II-a 

a-III-a 

a-IV-a 

situaţia 
şcolară 

înscrişi 

frecventi 
promovati 

înscrişi 

frecventi 
oromovati 
înscrişi 

frecventi 
oromovati 
înscrişi 

frecvenţi 

oromovati 

anul 
1942 1943 
36 38 
32 38 
21 20 
31 26 
31 23 
24 20 
42 38 
41 26 
37 21 
30 40 
30 39 
25 33 

Clasa situaţia 
şcolară 

a-V-a înscrişi 

frecventi 
promovati 

a-VI-a înscrişi 

frecvenţi 

promovati 
a-VII-a înscrişi 

frecventi 
promovati 

anul 
1942 1943 

24 33 
22 25 
15 16 
24 33 
22 25 
15 16 
20 22 
17 22 
17 20 

Referitor la modul cum funcţionau atelierele şcoală găsim - Decizia 
primărieinr.1729 / 28iunie 1943carestipulează: (D.2-1943-f.224) 

11 1-Se aprobă înfiinţarea unui atelier de tinichigerie şi unul de tâmplărie 
- confecţionări de perii şi jucării pentru copii. 

2 - Beneficiile se împart astfel: 
- conducător N.Iacobescu - director şcoală ia 10 % 
- şcoala ia 30 % 

- maistrul 6000 lei pe lună şi 25 % din beneficii." 
Pentru prima dată găsim în documentele primăriei o situaţie care se 

ref eră la neştiutorii de carte în anul 1944. (D .19-1944-f .119) Conform acesteia : 
"În anul 1943 erau în comună Valu lui Traian, ştiutori de carte - 72 % din tre 
care bărbaţi 60 % şi femei 40 % . " 

În anul 1944 numărul sălilor de clasă la cele patru şcoli din comună era: 
- Valea Seacă şcoala română - 1 salon 

şcoala tătara -1 salon 
- Valului Traian şcoala română -3 saloane 

şcoala tătara -1 salon 
După război, abia în anii 1952 - 1953, statul aloca bani pentru 

construirea unei săli de clasă la şcoala română Valea Seacă şi două săli de 
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clasă la şcoala română Valu lui Traian. Acestea se construiesc alipite de cele 
existente. În anii 1957-1959 se construiesc câte două săli de clasă, la fiecare 
şcoală română din cele două localităţi ale comunei. De data aceasta, noile săli 
de clasă nu se mai "lipesc" de cele existente ci, se construiesc separat de 
acestea dar din motive diferite. La Valea Seacă s-ar fi aşezat cu spatele la 
biserică şi ar fi luat faţa acesteia preferându-se amplasarea lor de-a lungul 
hotarului cu familia Morcov. La Valu lui Traian, în anul 1956 sfatul popular 
hotărâse să se construiască atât la şcoala română cât şi la cea tătară câte o sală 
de clasă. Cum guvernul hotăreşte desfiinţarea şcolilor tătare, noi am stabilit 
ca cele două săli de clasă să se construiască împreună, separat de cele două 
şcoli. Credeam că guvernul va renunţa la hotărârea sa, întrucât comunitatea 
musulmană făcuse demersuri în acest sens. Cum guvernul nu a renunţat la 
hotărârea sa, în cele două săli a funcţionat şcoala română până în 1970 când s
a dat în folosintă actualul local al şcolii. De la acea dată, cele două săli de clasă 

I 

s-au transformat în 6 cabinete medicale care functionează şi astăzi. 
În anul 1962 se hotăreşte ca şi la şco;la Valea Seacă să înceapă 

cursurile gimnaziale (V-VIII) motiv pentru care se construiesc trei săli de 
clasă noi. În sfârşit, în anul 1967, se mai construieşte câte o sală de clasă la 
fiecare şcoală ajungând astfel ca ambele şcoli să aibă câte opt săli de clasă. 

În anul 1963, pentru copiii familiilor care locuiau în clădirile sociale 
ale Staţiunii experimentale, cartierul" Cretoiu", se construieşte în acel cartier 
un local cu două săli de clasă şi se înfiinţează şcoala cu clasele I-IV Cretoiu. 

După reorganizarea administrativ-teritorială (1968) se desfiinţează 
"raionul" ca verigă intermediară dintre comună şi judeţ. Din acest moment 
am reuşit, mai uşor, să accedem la investiţii. Am început construcţia şcolii 
noi cu etaj având 9 săli de clasă care a fost dată în folosinţă la 1 septembrie 
1970 şi o clădire pentru două ateliere şcoală. Din clădire veche am păstrat 
două săli de clasă (cele din faţă) unde au funcţionat clasele IX - X, iar în 
celelalte săli de clasă, de la aceeaşi dată, a functionat grădinita nr.1 Valu lui 

I I 

Trrli,m. 
r 
I 

{9l7 

ff}6T 

f95l 
196} f9cf.3 

~I 
,:>, 

f!J62 

l 962 

În anul şcolar 1985 -1986, se măreşte noul 
local de şcoală prin construirea a încă 
patru săli de clasă. 

Concomitent se construieşte şi 
{ centrala termică asigurându-se încălzirea 

şcolii pe timp 
pJn in f96l de iarnă. lfH 4 1--~-,.;..~--1 

f oi!- 19~•~ 

f9 f2 
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Personal, ajutat de către elevii mai mari şi cadrele didactice, am 
betonat curtea şcolii, beton procurat de la I.P.M.C. cu banii proveniţi de la 
muncile agricole şi valorificarea materialelor refolosibile colectate de către 
elevi, bani pe care am refuzat să-i predau la organizaţia judeţeană a 
pionierilor, aşa cum în mod obligatoriu se procedase până atunci. 
Concomitent am demolat zidul despărţitor dintre cele două ateliere şcoală şi 
am amenajat o sală de sport. În acest fel s-a creat posibilitatea desfăşurării 
orelor de educaţie fizică în orice anotimp. 

Cu sprijinul unor oameni de suflet ca Cismasu Constantin - tâmplar şi 
Nicolae Anghel - ştrungar, am realizat partea de lemnărie şi cea mecanică 
pentru patru cabinete şcolare, două de matematică, unul de geografie şi unul 
de istorie. Acestea, împreuna cu cele două laboratoare - de biologie şi 
respectiv, fizică - chimie, au creat condiţiile necesare desfăşurării, în Valu lui 
Traian, a unui învăţământ modern care a avut drept rezultat o bună pregatire 
a elevilor lucru confirmat de rezultatele bune obţinute de aceştia la 
concursurile şi olimpiadele şcolare cât şi cu prilejul examenelor de admitere 
la licee sau şcoli profesionale. 

Ca şi în alte unităţi economice din comună, anul 1990 a găsit în Şcoala 
Nr. 1 patru aşa zişi II revoluţionari" care au demolat, pur şi simplu, cabinetele 
de matematică pentru că, vezi doamne, acestea erau făcute din II sudoare 
comunistă" a profesorului Păunescu Ştefan. Mai bine m-ar fi omorât pe mine 
pentru că, în timp ce aceşti demolatori se distrau, doi ani de zile am renunţat 
la zilele libere săptămânale şi la concediile de odihnă pentru a crea condiţii 
superioare de învăţământ copiilor acestei localităţi. La cabinetul de 
geometrie, spre exemplu, la intrarea în cabinet elevii găseau pe pupitru de la 
creion şi gurnă la truse concepute în aşa fel încât ei, elevii, să poată modela 
orice problemă de geometrie plană şi în spaţiu. Era un cabinet unic în ţară 
motiv pentru care Ministerul învăţământului m-a solicitat să explic 
funcţionarea lui la 7 consfătuiri interjudeţene cu inspectorii de specialitate. 
La insistenţele inspectoratului şcolar, prin inspectorul de specialitate 
prof .Tiotioi Ion, am realizat şi un film cu această tematică, film care s-a 
prezentat în mai multe şcoli generale şi licee din judeţul nostru şi cu care am 
participat, în anul 1981, la un concurs naţional de filme didactice organizat la 
Roman unde a fost premiat. În anul 1982 Ministerul învăţământului îmi 
acordă titlul de "Profesor evidenţiat." Ce ori fi avut cu cabinetele II colegii" 
mei? 

Despre elevii şcolilor noastre cât şi despre dascălii lor, eu personal am, 
cu excepţia de mai sus, numai cuvinte de laudă. În timp ce şi astăzi ni se 
prezintă în presă situaţii în care şcolile sunt încadrate cu cadre necalificate, în 
şcolile 
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din Valu lui Traian, încă din anul 1967, au fost încadrate numai cu cadre 
calificate, tinere şi cu multă dragoste pentru elevi. Zeci dacă nu sute, dintre 
elevii şcollior noastre, sunt absolvenţi de facultăţi. Zilnic mă întâlnesc cu foşti 
elevi de-ai noştrii multumiţi de rostul care şi l-au făcut în viaţă, de familiile 
care le-au închegat, chiar dacă n-au studii superioare. 

Despre aceşti elevi şi dascăli ai şcolilor noastre trebuie scrisă o 
"Monografie şcolară". Nu ar fi rău dacă, un alt fiu al satului cadru didactic, ar 
elabora o astfel de lucrare care ar putea fi prezentată cu prilejul sărbătoririi a 
115 ani de la înfiinţarea şcolii române din Valu lui Traian, 1 sept 2008, zi în 
care primăria ar putea organiza o întâlnire cu "Fii satului". 

Eu nu am dorit să nominalizez toti elevii sau toate cadrele didactice 
' care au trecut prin şcolile din localitate pentru că nu acesta a fost scopul 

lucrării de fată. Generatia tânără însă, trebuie să cunoască atât sacrificiile cât 
I I 

şi satisfacţiile pe care le-au trăit cadrele didactice pentru că părinţii lor, foşti 
elevi ai acestor şcoli, să se poată pregăti pentru viaţă. 

Nu pot să nu relatez condiţiile mizerabile, inumane, în care au muncit 
până în 1990 cadrele didactice. Majoritatea făceau naveta cu ce apucau, pe 
frig, ploaie sau arşiţă ca să vină la şcoală. Începutul anului şcolar coincidea cu 
declanşarea campaniilor agricole de recoltare a culturilor care durau uneori 
două luni. În tot acest timp, cadrele didactice stăteau zi de zi pe câmp alături 
de elevi. Era un paradox. În timp ce populaţia comunei sub 50 de ani nu mai 
participa la munca în C.A.P. copiii lor, în calitate de elevi, recoltau roşii, 
cartofi, sfeclă pe care o şi decoletau, depănuşau porumb etc. După toate 
acestea, datorită nepăsării conducerilor CAP, elevii şi dascălii lor erau 
obligaţi să vină pe jos de la câmp, uneori 5-6 km. În schimb, pe drumul de 
întoarcere, eram aşteptaţi de maharii de la partid sau CAP care controlau 
traistele elevilor să nu cumva să se fi lipit de acestea vreun cartof sau ştiulete 
de porumb. 

Scene incredibile mi-a fost dat să văd cu prilejul "muncilor agricole". 
La aceste munci mai erau aduşi şi muncitori din întreprinderile constănţene. 
În nenumărate rânduri, lângă elevii şcolii, depănuşau porumb muncitorii de 
la abator. Aceştia se făceau că muncesc în schimb, aveau sacoşele doldora cu 
salam, parizer şi alte preparate din carne alături de ceva vodcă sau bere şi 
ostentativ, cum veneau se apucau să mănânce. Închipuiţi-vă elevii noştri 
care nu aveau pachetele cum priveau la şunca presată pe care o mâncau 
vecinii lor. După ce se ghiftuiau bine şi-şi beau şi porţia de bere se sculau şi 
plecau acasă. Săracii noştri elevi, după plecarea acestora, se băteau pe 
pungile rămase cu speranţa că vor mai găsi ceva în ele să-şi potolească 
foamea. Imagini de coşmar care nu pot fi uitate uşor. 
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Erau familii sărace care, pentru a-şi asigura un minim de venit, munceau cu 
copiii lor până la epuizare. Îmi aduc aminte, cu mult respect, cum Grigore 
Bunoaica venea la mine să-şi învoiască copii de la şcoală pentru a-l ajuta la 
recoltatul sfeclei de zahăr. Era incredibil cum acest om împreună cu copii săi, 
cel mai mic era la grădiniţă, recoltau şi decoletau zilnic sfeclă de pe 2 -3 ha. 
Lucra câte 12 ore pe zi. Însă tatăl, Grigore, pleca a doua zi cu noaptea în cap la 
câmp şi până soseau copiii încărca singur în rernorci sfecla recoltată în ziua 
precedentă şi, urma o nouă zi. Sâmbăta şi duminica lucra cu ziua prin curţile 
oamenilor. Adeseori îl certam pentru că îşi supunea copiii la munci grele 
pentru vârsta lor. Îmi răspundea invariabil: "De muncă nu se moare dar dacă 
nu muncesc vor muri de foame." 

De multe ori copiii erau umiliţi chiar de către cei în al cărui beneficiu 
lucrau. Tovarăşa Teodorescu, preşedinte CUASC (mare activist de partid), 
supărată pentru că îi relatasem faptul că cei de la CAP nu au asigurat apă 
pentru copii la câmp, a aşteptat venirea copiilor de la practică, pe drumul de 
întoarcere, şi le-a confiscat toate sacoşele dându-mi dispoziţie să duc copii la 
şcoală. Acolo, a venit împreună cu miliţia cu scopul de a depista copiii cărora 
le confiscase sacoşele şi miliţia să. amendeze părinţii acestora. M-am opus 
acestei măsuri şi, luând fiecare sacoşă în parte i-am demonstrat tovarăşei că 
în acele sacoşe nu era o cantitate mai mare de porumb decât aceea pe care o 
mâncase calul de la şaretă care o adusese la câmp. Am dat înapoi sacoşele 
copiilor însă aceştia au rămas marcati şi mai ales, umiliti. Altă dată, 

I I 

preşedintele CAP-ului care, de regulă nu vizita copiii la câmp, întrebat fiind 
de un mare "şef" de la Bucureşti - cine a dat foc la pănuşii de porumb? 
(văzuse el fum pe câmp trecând spre Constanţa) - preşedintele răspunde, 
fără a verifica, - elevii. Ancheta care a urmat a dovedit că mintise şi că nu-i 

I 

pasă dacă minciuna lui ar fi dus la sancţionarea vreunui profesor. 
Am consemnat aceste episoade nu atât pentru a arăta cum era 

organizată munca în CAP cât, mai ales, pentru a crea un moment de reflexie 
pentru anumiţi părinţi care, deşi au trăit scenele de mai sus, astăzi creează 
copiilor lor condiţii exagerate de confort şi bunăstare uitând să-i înveţe să 
mai şi muncească pentru că, vorba lui Bunoaica, 11 de muncă nu se moare". 

Pentru tinerii care n-au trăit acele vremuri voi prezenta volumul de 
muncă realizat de către elevii şcolilor din Valu lui Traian (cumulat) într-o 
singură campanie agricolă-campania din toamna anului 1985. 

-recoltat, sortat şi pus în saci- cartofi 425 tone 
-revizuit cartofi (recuperat din arătură după recoit.) 171 hectare 
- recoltat struguri 41 tone 
- depănuşat porumb 358 tone 
- recoltat şi decoletat sfeclă zahăr 23 tone 
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-încărcat sfeclă de zahăr (în autocamioane şi remorci) 334 tone 
- revizuit sfeclă zahăr 27 hectare 
- recoltat manual sorg 
-pus porumb în saci 

Aceste lucrări s-au executat în timp de : 
-4 săptămâni cu 529 elevi clasele V - VIII 
- 7 săptămâni cu 97 elevi clasele IX - X 

3hectare 
27tone 

După ce se încheia campania agricolă şi începeau cursurile şcolilor 
începea campania de recuperat materiale refolosibile (fier vechi, sticle, 
borcane, etc.) ca să dau şi aici un exemplu voi prezenta numai realizarile 
şcolii m. 1 în anul şcolar 1985-1986: - fier vechi 16 t. - sticle 4947 buc. - borcane 
5903 buc. - hârtie 2258 kg. - textile 300 kg. - polietilenă 180 kg. - plante 
medicinale 2,5 t. Dar asta nu era tot. Spre sfârşitul anului şcolar începea 
campania de creştere a viermilor de mătase care se întindea şi în timpul 
vacanţei şcolare de vară când trebuiau recoltate zilnic zeci de kg. de frunză 
de dud pentru hrana viermilor, zilnic trebuiau schimbaţi viermii, etc. 

În afara acestor munci la care participau, împreună, cadre didactice şi 
elevi cadrele didactice mai erau obligate, în timpul anului şcolar, să presteze 
săptămânal 6 ore de activităţi în cadrul căminului cultural în calitate de 
instructori ai formatiilor artistice sau de interpreti. 

I f 

Am relatat această tortură la care erau supuşi atât elevii cât şi cadrele 
didactice pentru ca elevii de astăzi să mediteze asupra comportamentului lor 
faţă de părinţi şi faţă de cadrele didactice. 

Şcolile din comuna noastră şi-au adus aportul, în anumite perioade, la 
pregătirea şcolară a adulţilor. Am amintit faptul că la sfârşitul anului 1944 
30% din populaţia adultă a localităţii era neştiutoare de carte (analfabetă). în 
perioada 1950-1960 s-au organizat cursuri de alfabetizare a adulţilor atât în 
cadrul şcolii cât şi la domiciliu (o altă corvoadă a cadrelor didactice). în acest 
fel s-a reuşit ca toţi locuitorii comunei să ştie să scrie şi să citească. 

După anul 1971, prin hotărâre de partid, toţi salariaţii unităţilor 
socialiste erau obligaţi să-şi completeze studiile gimnaziale. O altă corvoadă 
pe spatele cadrelor didactice. 

în perioada 1968 -1989 pe raza localităţii - în pădure unde fusese o 
unitate militară - a funcţionat şcoala de şoferi profesionişti cu 1500 de 
absolvenţi anual. Sediul administrativ al acestei şcoli a fost, actuala clădire cu 
etaj de la intrarea spre sediul secţiei RAJA (apă-canal). 
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În fotografia precedentă am încercat să prind o parte dintre cadrele 
didactice care au funcţionat la şcolile şi grădiniţele din comuna Valu lui 
Traian în acea perioadă grea pe care am descris-o cu gândul că privindu-i, vă 
ve-ţi aduce aminte de clipele petrecute în şcoală alături de aceşti oameni 
minunaţi care v-au îndrumat primii paşi în viaţă. 

După anul 1990, ca şi în celelalte sectoare, în învăţământ au avut loc 
mutaţii importante. S-au înlăturat corvezile de care aminteam mai sus, 
şcolile au fost dotate cu calculatoare cu ajutorul cărora copiii au deprins 
tainele informaticii dar şi microbul internetului cu care, uneori, supără 
părinţii. 

Începând cu anul 2004, prin grija consiliului local sub directa 
îndrumare a primarului Florin Mitroi, s-au investit în grădiniţele şi şcolile 
comunei noastre 16.079.000.850 lei vechi după cum urmează : 

-Grădinita nr.1 - centrală termică 186.471.995 lei-2004 I 

-Grădiniţa nr. 2 - reparaţii şi extindere 6.849 .673.000 lei- 2006 
-Şcoalanr.1 -grupsanitar 2.406.411.795lei -2005 

- gard împrejmuire 134.290.060 lei - 2005 
-reabilitare trotuare 59.569.000 lei -2005 

Tot a 1 2.600.270.855 lei 
-Şcoalanr.2 - proiectdemolare 53.580.000lei -2006 

-demolare 944.858.300 lei - 2007 
-constructie nouă 4.640.896. 700 lei - 2007 

I 

Total 6.121.555.000lei 
- Mobilier şcolar 321. 030. OOO lei - 2006 

Datorită acestor investiţii anul şcolar 2006-2007 s-a desfăşurat în 
condiţii incomparabile cu cele din anii anteriori. Ca profesor nu pot decât să 
mă bucur şi să felicit primarul comunei Florin Mitroi şi directorii unităţilor 
şcolare: educator Stanei Elena - Grădiniţa 1, educator Savu 
Paraschiva-Grădiniţa 2, profesor Ogreanu Maria-Şcoala 1 şi profesor Preda 
Elena - Şcoala 2, pentru modul în care au ştiut să colaboreze în binele copiilor 
acestei minunate localităţi. Aş dori ca, la vârsta pensionării, aceşti bravi 
directori să simtă aceeaşi satisfacţie pe care o simt eu astăzi când nu mai pot 
enumera, datorită numărului mare, foştii elevi ai şcolilor noastre care astăzi 
sunt oameni importanţi, cu studii superioare. Dar cea mai mare satisfacţie o 
am când văd printre cadrele didactice ale şcolilor noastre foşti elevi ai acestor 
şcoli ca: educatori - Ion Maria, Ivan Doina şi Abdulcair Fetie, învăţători -
Badulescu Niculina şi Rosoga Jana, institutori - Bebu Ana, Abibula Seila, 
Alexa Georgeta şi Mologani Dalidan sau p rofesori - Abibula Sueda, Emurla 
Leula, Refic Enise, Robe Lavinia, Tudor Florina şi Ene Ulgean care este şi 
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inspector la I.S.J. Constanţa. Le-aş dori acestora să nu mai plece din aceste 
şcoli până la pensionare aşa cum s-a întamplat cu alte eleve de-ale mele, 
cadre didactice, Mihai Teodora, Osman Sazie, Mihalache Tudorita sau 

I 

Tudosa Constanta. Nu părăsiti învătământul chiar dacă salariile sunt, încă, 
I I I 

mizerabile. Iar voi, elevii de astăzi ai acestor şcoli, îmbraţişaţi meseria de 
în vă tă tor sau profesor şi fiti schimbul de mâine ai celor nominalizati de mine 

I I I 

chiar dacă, ca şi mine,vă ve-ţi alege doar cu o sărbătorire de vis a pensionării 
şi o diplomă de fidelitate din partea Ministerului Învăţământului. 
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Activi ta te eul turală. 
Când vorbim despre cultura la sate, ne referim îndeosebi la acele 

activităţi menite să satisfacă nevoile de cunoştinţe şi cele de petrecere a 
timpului liber ale locuitorilor, numite activităţi culturale. De-a lungul 
timpului s-a creat şi instituţia necesară organizării acestor activităţi numită, 
cămin cultural. Cum autorul acestei monografii, în calitatea sa de director al 
şcolii, avea în" sarcinile de serviciu" şi direcţia căminului cultural rezultă că 
tot ce s-a realizat în domeniul culturii în Valu lui Traian, timp de peste 20 de 
ani cât am detinut această functie, bine sau rău, este rezultatul muncii mele. 

I I 

Aceşti ani au făcut parte dintr-o epocă în care televiziunea nu exista, iar când 
a apărut avea "program scurt" şi în consecinţă tinerii din localitate, seara se 
plimbau pe străzi neavând altceva mai bun de făcut. Dar, aceşti tineri nu erau 
alţii decât foştii mei elevi. Iată un motiv pentru care funcţia de director de 
cămin cultural n-am exercitat-o doar ca sarcină ci ca o obligaţie faţă de aceşti 
tineri. Întrucât nici înaintea mea şi nici după, documentele nu atestă existenţa 
vreunei activităti culturale notabile, am constatat cu durere acest lucru, cu 

I 

toată modestia, în acest subcapitol voi folosi expresii de forma "am făcut" 
sau "am realizat" expresii pe deplin îndreptăţite. Deasemenea, aici, voi 
prezenta cele mai multe fotografii şi nume de locuitori ai comunei întrucât 
aceştia, fără a pretinde vreo recompensă materială, mi s-au alăturat şi cu 
toată dragostea şi dăruirea au contribuit, prin acţiunile lor, la cunoaşterea 
comunei Valu lui Traian de întreaga ţară. Nominalizarea lor în această 
lucrare este o recompensă din plin meritată. 

Documentele vremii consemnează: 11 În comuna Hasancea nu exista 
nici o bibliotecă, nici particulară nici la şcoli 11 (D .2-1924-f. 340). 

Ca răspuns la adresa cancelariei prefecturii nr.11619/9 sept 1933, 
primăria răspunde prin adresa nr. 1652/ 18 sept. 1933: "În comuna noastră 
nu exista nici o societate culturală sau aşezământ cultural." (D.2-1933-f. 30) 

În anul 1935 (D.1-1935-f. 7) primăria comunica prefecturii prin adresa 
144/30 ian. 1935 "Încomun.aHasanceanu exista nici-un aparat de radio." 

Abia în anul 1940 (D.14-1940-f. 29) primăria face cunoscut prefecturii: 
"În comuna Valu lui Traian există căminul cultural "Valu lui Traian" -
preşedinte N.Iacobescu şi căminul cultural "Unirea" Valea Seacă -
preşedinte D.Păunescu. Locuitorii vin în număr mare la şezătorile şi 
cursurile organizate." Urmează războiul şi cui îi mai pasă de activităţi 
culturale. 

După război, până prin anii 1956, activitatea culturală s-a desfăşurat 
sporadic datorită lipsei clădirilor proprii ale căminelor culturale. Putem 
totuşi aminti faptul că, în acea perioadă, erau cadre didactice ca soţii 
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Georgescu Gheorghe şi Ecaterina sau soţii Păunescu Iacob şi Roma care, 
fiind localnici mai organizau unele serbări şcolare. Directorii de cămine care 
au urmat, d-l. Chisoceanu la Valea Seacă sau d-l Seitan la Valu lui Traian, 
oameni la vârsta pensionării, au făcut şi ei cât au putut. 

Începând cu anul 1956, directorii de şcoli împreună cu cadrele 
didactice sunt obligaţi să organizeze activităţi cultural artistice cu tinerii 
satelor. Pentru conferinţe şi" sfaturi gospodăreşti" se foloseau sălile de clasă 
ale şcolilor. Activitatea distractivă se realiza duminica prin horele ţărăneşti 
animate de muzicanţii satelor: Ion Manea - vioară şi Mocanu Constantin -
acordeon la V alea Seacă sau Niculescu Tudor la Valu lui Traian. 

După înfiinţarea CAP-urilor, acestea, au fost obligate să construiască 
sedii pentru cămine culturale dar să şi şcolarizeze tineri instrumentişti. Alti 

A I 

tineri s-au pregătit pe cont propriu. In acest fel au mai apărut instrumentişti 
ca: Mocanu Nicolae, Nistor Ion, Proca Constantin şi alţii pe care eu i-am 
folositînformatiile căminului cultural. 

I 

La Valea Seacă sediul căminului cultural s-a construit în anul 1955 
însă la Valu lui Traian, lucrările finale (tavan şi scenă) s-au încheiat abia în 
anul 1965. Până atunci căminul cultural a functionat la Moraru, mai mult ca 

I 

cinematograf. 
Biblioteca comunală a functionat din anul 1956 în fosta şcoală tătară 

-bibliotecara Secufe până în anul 1965 când s-a mutat în căminul cultural. În 
acelaşi timp se organizaseră "biblioteci de casă". Ce erau acestea ? Se 
stabileau câteva familii cu mai multă ştiinţă de carte, răspândite în ambele 
sate, care luau c-am la două săptămâni 15-20 de volume de la biblioteca 
comunală şi apoi, un membru al familiei le împrumuta vecinilor să le citească 
şi apoi le recupera pentru a le împrumuta altor vecini s.a.m.d. 

în anul 1964 sunt numit directorul şcolii Valea Seacă şi automat 
directorul căminului cultural din sat. După unificarea satelor (1968) sunt 
directorul căminului cultural Valu lui Traian, clădirea de la Valea Seacă 
devenind o anexă a acestuia. 

în conformitate cu legea de organizare a consiliilor populare, 
directorul şcolii - de regulă - îndeplinea şi funcţia de vicepreşedinte al 
consiliului popular răspunzând de învăţământ, cultură şi sport. Bineînţeles 
că funcţiile de director de cămin şi cea de vicepreşedinte erau fără plată. Am 
profitat de funcţia de vicepreşedinte pentru a influenţa luarea unor măsuri în 
cadrul consiliului popular menite să ducă la dezvoltarea bazei materiale a 
învătământului, culturii şi sportului în Valu lui Traian. Am detinut functia 

' ' I 

de director de cămin cultural până în toamna anului 1982 când, congresul 
culturii hotăreşte ca directorii de cămine culturale nu pot fi recrutaţi decât 
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din rândul activiştilor partidului comunist. Eu eram fiu de deţinut politic. 
Am dorit să fac aceste precizări pentru ca cititorul să mă scuze dacă, 

pentru perioada 1964-1983, îmi asum prea multe merite sau condamn cu 
prea multă patimă acţiunea celor care au distrus, din rea credinţă sau 
incompetenţă, o parte dintre realizările obţinute împreună cu deputaţii 
consiliului popular şi colectivele de cadre didactice din acea perioadă. 

În anul 1964, Valea Seacă avea clădire pentru căminul cultural însă, 
datorită lipsei activităţilor culturale, era folosită drept cantină şi dormitoare 
pentru muncitorii aduşi din ţara să lucreze în CAP. A trebuit să duc multă 
muncă de lămurire, cu conducerea acestuia pentru a redobândi clădirea. 
După ce am renovat clădirea, am adus un aparat de proiecţie 
cinematografică şi zilnic cetăţenii puteau viziona un film. Tot atunci încep 
înfiriparea formaţiilor artistice. 

La Valu lui Traian, am impulsionat finalizarea lucrărilor la căminul 
cultural şi începând cu 1 ianuarie 1965 căminul cultural era funcţional. În 
afară de film, la fiecare cămin cultural organizam baluri. Tinerii însă, 
începuseră să dorească şi altfel de instrumentişti decât viorişti sau 
acordeonişti. Am descoperit, aciuat în Valea Seacă, un cetăţean care la 
puşcărie fusese îndrumător cultural. L-am· atras şi i-am dat pe mână doi foşti 
elevi, Faic Ialcin şi Facri Zia care aveau înclinaţii către chitare şi muzică 
uşoară. Văzând că băieţii au ambiţie, le-am cumpărat chitare electrice. Li s-au 
alăturat Nelu Ciocan - la tobe şi Nelu Bucur la saxofon şi astfel a luat naştere 
formatia de muzică uşoară. Joile tineretului sustinute de această formatie 

I I I 

atrăgeau şi tineri din împrejurimi (Constanţa, Basarabi, Cumpăna, etc.) astfel 
încât sala căminului cultural devenea neîncăpătoare. Mai important însă, a 
fost faptul că în jurul acestor adolescenţi s-au strâns şi alţi iubitori de muzică: 
Facri Zechi, Mitroi Stelica (Giurica), Abibula Subay şi alţii care, ulterior au 
devenit şi ei buni instrumentişti. Pe parcurs, unii dintre ei au devenit şefi de 
formatii bine apreciate şi în afara localitătii. Formatiile conduse de Faic 

I I I 

Ialcin, care era şi un excelent solist vocal de limbă turcă, au sustinut multi ani 
I I 

programe artistice pe litoral sau staţiunile montane. Deci, căminul cultural 
devenise şi o şcoală pentru tinerele talente. Aici s-au format şi valoroasele 
soliste vocale Popa Cornelia, Miscoci Mary, Dragan Mandita sau Nicolae 
Elena. 
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La fel am procedat şi cu formaţia instrumentală de muzică populară. 
în timp ce vechii colaboratori Ion Manea, Constantin Mocanu şi Nicu 
Mocanu se specializau, eu eram atent la fiecare nou venit în localitate. La 
prima întâlnire cu aceştia aveam o întrebare. La ce instrument cânţi? Dacă era 
valoros îl cooptam în formaţiile căminului cultural. Calitatea de 
vicepreşedinte al consiliului popular ma ajutat să le asigur, acestor "artiştf', 
locuri de casă fie lângă locuinţa mea, fie lângă căminul cultural. Aşa se face 
că, pe actuala strada Olteniei, le-am atribuit locuri de casă artiştilor amatori: 
Iordache-tobă, Tudora Florica-voce, Vaduva Tudor -fluier, Nelu Nistor
acordeon, iar în curtea căminului cultural şi-au construit case vioriştii 
Constantin Ion şi Diboi Ion. A venit apoi în Valea Seacă Gheorghe Turoi 
specialist în toate instrumentele de suflat: fluier, caval, ocarina, cimpoi etc. cu 
care am fost de câteva ori şi la televiziunea română pentru înregistrări în 
calitate de rapsod popular. Cu aceşti bravi cetăţeni, alături de băştinaşii 
enumerati mai sus cărora li s-a alăturat şi Proca Costel - acordeon, am 

I 

constituit "Taraful căminului cultural Valu lui Traian" renumit în acea 
perioadă. Acest taraf a acompaniat, atât pe scenele căminului nostru cât şi în 
concursuri judeţene, solişti vocali de mare valoare ca: Nicolae Elena, Tudora 
Florica, Dinca Nicu, Nelu Ciocan şi Nelu Bucur sau pe neegalatul fluieraşi, 
care a fost Vadu va Tudor. 
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Prin anul 1975, un tânăr din localitate, ştiind că vânez artişti mă invită 
la restaurantul comunei să-mi arate o minune. Mă duc şi acolo găsesc tânărul 
George Grecu care, demonstra celor din restaurant cum se joaca ardeleneşte. 
După ce a terminat reprezentaţia l-am invitat la o bere şi aflu că este muncitor 
sezonier la staţiunea pomicolă dar că a fost dansator la renumitul ansamblu 
"Junii Sibiului". Din acel moment ne-am împrietenit şi a acceptat să mă ajute 
la crearea unei formaţii de dansuri populare mai bună decât cea care exista. 
În numai două săptămâni am reuşit să mobilizăm aproape 50 de tineri şi 
tinere şi să înjghebăm o nouă formaţie de dansuri populare care, în numai 
jumătate de an, a devenit formaţie de locul I pe judeţ. De la această formaţie a 
împrumutat dansatori şi trupa profesionistă "Brauletul" din Constanţa. Nu 
a existat concurs la care această formaţie, participând, să nu fie premiată. 
Numărul membrilor formatiei de dansuri creşte an de an astfel încât 

I 

instructorul George Grecu este obligat să-i repartizeze în trei formaţii, una 
mixtă, una de băieţi şi alta de fete, cu dansuri specifice pentru fiecare. Aşa au 
apărut" Căluşarii" şi minunatele "Fetele de la Capalna". 

Voi nominaliza aceste minunate fete, astăzi familiste cu copii, aşa cum 
sunt aşezate în fotografia de grup de la pagina următoare. De la stânga la 
dreapta. 
Rândul din faţă: Jinga Lenuţa, Patrutoiu Victoriţa, Braşoveanu Vasilica, MoldovenuMagda, 
Popia Emilia, Cinca Marina, Nicolae Luminiţa, Sandu Niculina, Moise Mariana, Ogreanu 
Liliana, Toader Flori, Mitran Vio. 

Rândul din mijloc: Bebeselea M., Martinescu A., Dan C., Dinca C., Ivan Geta, 
Eanache M., Neacşu F., Eremia M., Romulus D., Boncota D., Agimola Dalida, Pana Gabriela, 
Eanache Stela, Ciucardel Florentina, Cinca Lucica. 
Rândul de sus: Anica M, Rotaru L, Musca C, Radu V, Spikea C, Buculei A, 
Musca S, Bojan M, Peicu M, Glodeanu G, Casleanu M, Diaconu M, Brata P 
Nicolae Ica şi Roman Cristina. 
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în timp ce formaţiile de dansuri populare româneşti ale căminului 
cultural făceau deliciul publicului local, tinerii de etnie tătara iau iniţiativa de 
a înfiinţa o formaţie care să facă cunoscute publicului datini şi obiceiuri 
specifice acestei etnii. Nu am stat mult pe gânduri şi cu sprijinul familiei 
profesor Memedemin Iasar şi Elena le-am îndeplinit dorinţa îndreptăţită. 
Această formaţie, în scurt timp, a fost capabilă să se prezinte publicului din 
Valu lui Traian cu dansuri turco-tătare de mare finete. 

' Frumusetea tinerilor componenti şi a costumelor lor au încântat la 
I I 

fiecare spectacol ochii spectatorilor din comună dar şi a celor din alte 
localităţi în care au prezentat, împreună cu celelalte formaţii, programe 
artistice de mare valoare. 

Câştigătoare a câtorva concursuri locale, formaţia de dansuri turco
tătare a căminului cultural Valu lui Traian este invitată în anul 1982 să 
participe la Festivalul concurs al formaţiilor artistice ale minorităţilor 
naţionale din România care s-a organizat în staţiunea Szeyke, lângă 
Odorheiu! Secuiesc. În cele trei zile de festival, tinerii noştri au fost, în 
permanenţă, în atenţia locuitorilor din oraşul Odorhei datorită ineditului 
portului şi dansului tătăresc. În acest oraş unde populaţia majoritară este de 
etnie maghiară şi pe vremea aceea nu prea vorbeau româneşte, tinerele mă 
opreau pe trotuar când eram singur şi întrebau de tătarii mei. învăţaseră 
repede nume ca: Talip, Ainur, Zeinedin, Cetin, Kiasedin, Erkin, Seimedin, 
Genghis, Subai, Sinan, Zubi sau Sait adică numele baieţilor din fotografia 
grup din pagina următoare. Pe lângă faptul că prestaţia pe scena festivalului 
a fost bine apreciată, prilej de bucurie pentru fetele şi băieţii noştri, 

deplasarea în sine, frumuseţea peisajului Transilvan, serile de dans 
organizate în fiecare seară la care participau şi tinerii din Odorhei sunt 
1 ucruri care nu se pot uita uşor. 

Referitor la acest ansamblu turco-tătar am numai amintiri plăcute. 
Unele dintre ele se referă chiar la deplasarea de mai sus. Am fost foarte bine 
cazaţi la internatul liceului din localitate. La parter eu cu băieţii şi la etaj prof. 
Memedemin cu fetele. Dacă Memedemin dormea liniştit pentru că fetele nu-i 
creau probleme, eu de câte ori făceam apelul constatam că lipsesc 5-6 băieţi. 
Sigur eu n-am să-i desconspir dar la vârsta pe care o au acum poate se 
pocăiesc. Chiar şi la deplasarea spre casă, după ce trenul ieşise din gara 
Sighişoara, la apel lipsea un bărbat. Nu vi-l spun pentru că, până la urmă, a 
ajuns acasă. Văzând că îi tot număr şi urmăresc care cu cine este în 
compartiment, noapte fiind, Zubi întrerupe lumina electrică în tot vagonul 
nostru. A trebuit să duc multe tratative cu şeful de tren ca să fim iertaţi. Şi în 
prezent prof. Memedemin Elena şi fiica sa Ene Ulgean conduc un ansamblu 
turco-tătar, format din copiii celor de mai sus sau nepoţii lor. 
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Trecând peste aceste aspecte, nu pot să nu evidenţiez rolul educativ al 
căminului cultural în formarea acestor tineri. I-a tinut uniti, i-a învătat să se 

I I I 

respecte unii pe ceilalţi, le-a dat posibilitatea să viziteze aproape toată ţara şi 
să se bucure de frumusetile ei, să viziteze monumentele ei istorice. , 

Simţindu-şi formaţia de "căluşari" foarte bine pregătită, George 
Grecu mă roagă să înscriu această formaţie la Concursul interjudeţean al 
formaţiilor profesioniste "Cântecele munţilor" organizat la Sibiu în anul 
1982. Îi satisfac dorinţa şi, spre bucuria noastră, obţinem şi la acest concurs un 
binemeritat premiu pe ţară. 

Şi astăzi, George Grecu stabilit în Germania, îşi aminteşte cu drag de 
clipele petrecute împreună cu tinerii din Valu lui Traian pe care i-a instruit cu 
multă dragoste şi dăruire. De cel puţin patru ori pe an, cu prilejul unor zile 
importante din viaţa mea, îmi dă telefon din Germania şi mă roagă să 
transmit multă sănătate şi fericire foştilor săi elevi în ale dansului popular. 

Aici, la căminul cultural, s-au înjghebat prietenii care în final au dus la 
întemeierea unor familii model cum ar fi familiile: Cinca Constantin, Dinca 
Nicolae, Ghena Ion, Ciocan Constantin, Stoianov Doru, Niculescu Vasilica, 
Niculescu Mihaita, Nicorescu Gheorghe şi multe altele faţă de care îmi cer 
scuze că le-am omis. 

Grupurile satirice, care atunci se numeau " brigăzi artistice de 
agitaţie", instruite de mine sau de talentatul Mihai Gheorghe amândoi fiind 
şi autorii textelor, au întregit marea familie a artiştilor amatori de pe lângă 
căminul cultural Valu lui Traian. Membrii acestor brigăzi, tineri talentaţi şi 
plini de umor, erau foarte mult apreciaţi de către locuitorii comunei dar, au 
adus şi multe premii de la concursurile la care au participat. Conţinutul 
textelor interpretate de către aceşti tineri reprezenta o critică dură la adresa 
activităţii organelor locale lucru care era pe placul locuitorilor. 

Într-un cămin cultural care ajunsese reprezentativ pentru judeţul 
Constanţa nu putea să lipsească o formaţie de teatru. Era un lucru pretenţios 
însă, am găsit nişte tineri ambiţioşi ca Danghe Ionica (Ghena) - contabil, 
Popa Cornelia - învăţătoare şi Miscoci Mary care, împreună cu mine am pus 
în scenă mai multe piese apreciate de public. Cu piesa "Pasiune plus raţiune" 
de Al. Mirodan am câştigat faza judeţeană a concursului "Teatrul de 
amatori". Acest succes ne-a dat curaj şi am participat la festivalul de la Cluj al 
"pieselor într-un act" cu piesa "Porumb crud" de Dan Tarchila la pregatirea 
căreia ne-a a1· uta t marea actrită Marcela Sasu de la teatrul din Constanta. 

I I 
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Una dintre formaţiile căminului cultural, poate cea mai profesionistă 
şi longevivă a fost "grupul vocal" în componenţa căruia se găseau, în 
exclusivitate, cadre didactice din comună. Aceste colege minunate care, de 
nenumărate ori au renunţat la timpul lor liber pentru a urca pe scenă alături 
de foştii lor elevi şi a face cunoscute consătenilor piese corale valoroase ale 
compozitorilor români şi străini, au fost totdeauna apreciate şi respectate de 
către locuitorii din Valu I ui Traian. 

Ca şi celelalte formaţii artistice, ba chiar înaintea lor, grupul vocal a 
fost răsplătit cu numeroase premii la concursurile judeţene contribuind la 
creşterea prestigiului comunei Valu lui Traian. 

Mai doresc să subliniez faptul că prezenţa cadrelor didactice în 
mijlocul foştilor elevi, atât pe scena căminului nostru cât mai ales în 
deplasările organizate în alte localităţi, a mărit încrederea părinţilor acestor 
tineri în activităţile culturale permiţându-le acestora să participe la ele fără 
grija că lise va întâmpla ceva rău copiilor lor. 

Pentru efortul deosebit depus în munca de instruire şi educare a 
copiilor şi tinerilor acestei aşezări minunate care este localitatea Valu lui 
Traian, noi, locuitorii ei nu trebuie să-i uităm niciodată pe aceşti dascăli 
minunaţi. În componenţa grupului vocal al căminului cultural s-au aflat, 
prin rotaţie, următoarele cadre didactice: Boranda Maria, Bucel Elisabeta, 
Cinca Ecaterina, Enache Marioara, Flangea Maria, Mihai Teodora, 
Moldoveanu Teodora, Nicolaescu Lebida, Paunescu Maria, Podpaniuc 
Sevasta, Popa Cornalia, Robe Elena, Spilcea Maria, Tudorache Ana, 
Tudosa Constanta, Voivozeanu Doina şi Zaharia Cornelia. 
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F e s t i v a 1 u l "TRAIAN" a rămas în 
amintirea mea, în calitate de iniţiator şi 
organizator1 dar şi în amintirea locuitorilor 
comunei noastre ca una dintre cele mai 
prestigioase manifestări artistice nepolitizată 

din acea vreme. Aşa cum m-am exprimat la 
prima ediţie: "Numai o minte de oltean putea să 
identifice pe harta României 15 localităţi care, în 
denumirea lor este inclus numele marelui 
împărat roman Traian. Şi numai jumătate de 
oltean din mine m-a făcut să fiu de acord ca, 
aceste localităţi să organizeze un festival al lor cu 

prilejul căruia, anual, localitatea gazdă să primească reprezentanţii celorlalte 
14 localităţi, reprezentanţii fiind interpreţi de muzică populară. Numai aşa 
ne vom cunoaşte bine şi vom face cunoscute portul şi cântecul specific zonei 
din care provin." Aşa a început. Secretarul consiliului popular al comunei 
Traian judeţul Olt, comună aşezată la 5 km. de Caracal, la începutul anului 
1975 descoperea că 15 localităţi din ţară se numesc Traian, Traienel, Valu lui 
Traian, etc. A scris secretarilor comunelor de care apartineau aceste localităti 

I I 

o scrisoare prin care le propunea să se gândească la un anumit tip de 
colaborare. Aflu acest lucru şi, după câteva corespondenţe cu secretarul 
oltean convenim să organizăm un festival de muzică populară. Aşa s-a 
născut festivalul "Traian" şi prima sa ediţie în vara anului 1975 în comuna 
Traian 1· udetul Olt. Această manifestare artistică n-a fost înscrisă în actiunile 
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festivalului naţional "Cântarea României" motiv pentru care în unele dintre 
aceste localităţi nu s-a putut organiza festivalul "Traian" iar reprezentanţii 
altora nu au participat la cele organizate întrucât li s-a refuzat decontarea 
cheltuielilor de deplasare. 

Acest festival a creat posibilitatea ca artiştii noştri amatori Ciocan 
Constantin, Tudora Florica, Nicolae Elena, Bucur Ion şi Chivaran Maria să 
cunoască cum trăiesc şi muncesc locuitorii localitătilor Traian din Olt, Nemt, 
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Brăila, Iaşi, Satu Mare sau Teleorman şi să fie gazde primitoare de două ori, 
în anii 1977 şi 1980 ani în care căminul cultural Valu lui Traian a fost 
organizatorul festivalului. În afara premiilor acordate, satisfacţia 
concurenţilor a constat şi în faptul că li s-a dat şi cu acest prilej posibilitatea să 
cunoască ţara şi frumuseţile ei prin excursiile organizate de gazde în judeţele 
de care aparţineau. Noi spre exemplu, de fiecare dată când am fost gazde, am 
organizat câte două zile de vizite în staţiunile de pe litoral, la Adamclisi şi 
mânăstirile din Dobrogea. Cazarea le-am asigurat-o în cele mai bune hoteluri 
din Constanţa iar deplasarea cu autocare ONT. Greutăţile materiale 
f/9 ~) rc;r 6:>°5) ir-::::::~~~~<~- _ __;>.- 104 /~- ==--,~~ '===""" 
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intervenite după 1980 nu au mai permis căminelor culturale să organizeze o 
altă ediţie . 

Organele de cultură judeţene nu au sprijinit această iniţiativă întrucât 
nu era, aşa cum am arătat, înscrisă în "Cântarea României" şi astfel s-a 
renuntat la un festival de suflet al celor 15 localităti "Traian" din România. 

I I 
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C i n e c 1 u b u 1 este o instituţie care produce filme de amatori. Spre 

deosebire de prezent când oricine poate manipula o cameră video şi după ce 
"a filmat" ce a dorit poate viziona imediat imaginile reţinute de cameră, în 
vremea la care mă refer procedeul era mult mai complicat. Cu un aparat 
special reţineai imaginile dorite pe o bandă de celuloid. Urma apoi 
prelucrarea chimică (developatul) într-o camera obscură. Sonorizarea 
filmului se realiza cu ajutorul unui magnetofon. La redarea imaginilor se 
foloseau simultan un aparat de proiecţie cinematografică şi un magnetofon 
care trebuiau perfect sincronizate astfel încât imaginilor de pe ecran să le 
corespundă textul înregistrat pe bandă de magnetofon. Era o muncă grea şi 
complicată la care însă m-am înhămat împreună cu soţia din dorinţa de a da 
posibilitate consătenilor noştri să vizioneze pe ecranul căminului cultural 
aspecte din activitatea lor zilnică. Căminul cultural din Valu lui Traian a fost 
singurul din judeţul Constanţa care producea filme. În ţară mai erau două 
cinecluburi săteşti, la Barca judeţul Olt şi Bivolari judeţul Iaşi. 

Filmele realizate de cineclubul nostru se prezentau publicului, în 
fiecare seară, ca "jurnale" de 5-10 minute înaintea filmelor artistice 
programate la cinematograful local. Tematica acestor filme era orientată mai 
ales spre neregulile ce se petreceau în activitatea economico-socială a 
comunei dar ele reflectau şi momente importante din viaţa şi activitatea 
locuitorilor. Era un deliciu pentru spectatori când vizionau pe ecran cum 
inginerul şef din CAP. îşi spăla maşina personală în timp ce trebuia să fie pe 
câmp să supravegheze calitatea lucrărilor. Imaginile care redau efortul 
inuman al elevilor la muncile agricole erau vizionate cu revoltă de către 
părinţii acestora. Filmul "Necazurile lui moş Ion Apostol" l-am realizat la 
sugestia lui Ion Apostol care era paznic la CAP. şi era pus să păzească un 
mastrodont de maşina pentru recoltat cartofi pentru care CAP-ul a dat o 
mulţime de bani, dar care nu a fost folosită niciodată. Ca paznic vedea şi cum 
cetăţeni care nu lucrau în CAP plecau cu plocoane date de şefii de fermă sau 
chiar preşedintele CAP-ului. Am stat cu moş Ion Apostol aproape o 
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săptămână şi am filmat cu camera ascunsă aspectele sesizate de el. A ieşit un 
film bun care a fost şi premiat la mai multe festivaluri ale filmului de amatori. 
în CAP-uri devenisem incomod. Ba inginerul şef de la CAP Valu lui Traian 
mi-a zis că va împrejmui cu gard toată unitatea ca să nu mai pot intra să 
filmez. O întâmplare hazlie a fost aceea când, venind de la o nuntă am 
introdus floarea ce o aveam în piept, în buzunarul mic de la haină. Am intrat 
într-un separeu la restaurant unde am găsit şeful de post. După 3-4 minute de 
vorbă acesta pleacă precipitat. Întreb barmanul ce s-a întâmplat şi acesta îmi 
arată că din buzunarul hainei mele se vedea un fir de sârmă argintiu şi 
domnul Plohod a zis că vreau să-l înregistrez. Era sârma de la floarea de 
nuntaşi. 

Am arătat că sotia mea a avut un rol deosebit în realizarea filmelor 
I 

întrucât banda sonoră era realizata de dânsa. Am avut însă şi alte ajutoare. 
Copii care aveau de atunci înclinaţii spre aparatele de filmat. Astfel, 
Chivaran Ion - redactor la Televiziunea Neptun, împreună cu sora sa 
Chivaran Marioara au realizat banda sonoră la filmul "Un cartof, alt cartof?" 
când erau încă copii. Şi acest film în care am urmărit producerea cartofului, la 
CAP Valu lui Traian, de la pregătirea terenului şi până la recoltare a fost un 
succes. Am demonstrat cu acest film că datorită unei proaste organizări a 
muncii şi a nepăsării, producţia de cartofi a fost atât de mică încât pentru a fi 
rentabil, cartoful ar fi trebuit valorificat cu un preţ de 20 de ori mai mare decât 
preţul pieţei. Filmul se încheia cu întrebarea pusă de Nelu Chivaran 
preşedintelui Raceala: "Tovarăşe preşedinte vă convine să vă aprovizionaţi 
pentru iarnă cu cartofi produşi de dumneavoastră pe care să-i plătiţi la preţul 
de producţie?" 

Unii dintre locuitorii comunei erau convinşi că filmele produse de 
cineclubul nostru pot face minuni ajungând până acolo încât mă solicitau să 
filmez chiar şi prin curţile lor. Mă trezesc într-o seară cu o femeie la poartă 
care dorea să-i filmez bucătăria unde soţul ei, beat fiind, spărsese toate 
farfuriile. Am întrebat-o dacă a fost la miliţie. Mi-a răspuns că de câte ori a 
anuntat militia mai rău a mâncat bătaie. Sigur că nu m-am dus dar, a doua zi, 
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l-am căutat la servici unde îl filmasem de mai multe ori ca muncitor fruntaş şi 
i-am dat nişte sfaturi prieteneşti. 

Ca educator, am realizat în cadrul cineclubului şi filme cu tematică 
şcolară care deasemenea au fost premiate, pentru conţinutul lor şi modul de 
realizare, la concursurile şcolare organizate la nivel naţional "Filmul şi 
şcoala". În anul 1981 la Roman, filmul "Cabinetul de matematică" obţine 
premiul 2 pe ţară. În anul 1982, la Iaşi filmul" Atenţie părinţi" obţine locul I 
pe ţară pentru ca, acelaşi film, în anul 1984 să obţină "Diploma de onoare" 
cea mai mare distinctie pe tară. 

I I 
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Prin rezultatele obţinute, căminul cultural Valu lui Traian, şi-a 
câştigat un binemeritat prestigiu în faţa organelor judeţene fapt ce mi-a 
uşurat efortul de a obţine de la acestea anumite avantaje. Am reuşit să obţin 
materiale pentru capitonarea sălii de spectacole cu plus pentru o mai bună 
sonorizare, am obţinut reflectoare profesioniste şi staţii de amplificare de 
ultimul tip făcând astfel posibile prezentarea oricăror tipuri de spectacole pe 
scena căminului nostru cultural. Nu ne mai refuzau trupele profesioniste. 
Am fost singurul cămin cultural din mediul rural dotat cu aparat de proiecţie 
cinematografică pe 36 mm. şi programarea filmelor la cinematograful nostru 
era publicată în ziar. 

Aşa cum am arătat, biblioteca comunală funcţionează în incinta 
căminului cultural din anul 1965. În acea perioadă mai existau biblioteci la 
şcolile din localitate precum şi la SMA, staţiunea experimentală şi şcoala de 
şoferi profesionişti. Aceste biblioteci asigurau nevoia de lectură a locuitorilor 
comunei noastre. 

În cadrul căminului cultural a fucţionat şi un club care, zilnic era 
frecventat de tinerii dornici să-şi petreacă timpul liber la o partidă de şah, 
table sau tenis de masă. 

Închei acest subcapitol cu amărăciune în suflet văzând astăzi cele 
două clădiri ale căminului cultural renovate de inimosul primar Florin 
Mitrei dar goale de conţinut. Eu cred că se poate găsi şi acum un director de 
cămin inimos care să revigoreze activitatea cultural educativă a consătenilor 
noştri. Televizorul şi internetul nu pot înlocui contactele umane. Cu 
aparatele electronice nu poţi conversa. Ele nu-ţi pot crea sentimente, nu te 
pot forma ca om. În şcoli există formaţii artistice cu elevi talentaţi care după 
terminarea şcolii pot fi atraşi la activităţile căminului cultural. 
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Activităţi sportive. În documentele studiate nu am găsit vreo 
consemnare despre ceea ce astăzi, noi numim activitate sportivă. Din 
copilărie îmi amintesc faptul că cei mai mici jucau: turca, bile, arşice sau 
capra iar cei mai mari jucau, din când în când, oina sau la şezători ţintarul cu 
boabe de porumb sau fasole. Pe maidan mai băteam mingii făcute de noi din 
păr de cal. Odată pe an ne delectam, ca spectatori, la Kuresul organizat de 
tătari. 

Pentru ineditul situaţiei vă voi relata puţin din farmecul jocului cu 
bile. În primul rând ne băteam pe clisa (argilă colorată) procurată din botul 
dealului vrând toţi să apucăm clisa roşie. Frecam clisa între palme până 
deveneau bile şi le uscam la soare. În traista cu care plecam la şcoală aveam 
mai multe bile decât cărţi care, împreună cu tabliţa, ne cocoşau de greutate. 
Ineditul consta în locul unde se desfăşurau marile concursuri de bile. Pe 
actuala şosea naţională care, atunci avea două benzi şi pe care circulau câteva 
căruţe zilnic şi un camion două pe săptămână, dar care, aceste mijloace de 
transport aveau grijă să ocolească şirul de bile ca să nu ne strice jocul. 

Până în anul 1970 nu putem vorbi despre existenţa vreunei activităţi 
sportive organizată pentru tineri în afara activităţilor desfăşurate la clubul 
căminului cultural despre care am vorbit. În anul 1970 se înfiintează asociatia 
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sportivă "Voinţa" cu o echipă de handbal, una de volei, şah şi tenis de masă. 
În acest timp la SMA.,staţiunea experimentală, şcoala de şoferi şi CAP V alea 
Seacă existau echipe de fotbal. Comuna nu avea nici teren de fotbal. 

Unde este astăzi terenul de fotbal existau la vremea aceea grădini de 
zarzavat ale diverşilor cetăţeni, terenul fiind închiriat de la consiliul popular. 
În anul 1972, iniţiez un proiect de decizie pentru trecerea acestui teren în 
domeniul public al comunei cu destinaţie "Baza sportivă". Consiliul popular 
aprobă iniţiativa mea şi după lucrări de nivelare şi împrejmuire a întregii 
suprafeţe, de la calea ferată la şoseaua naţională., realizăm un teren de fotbal, 
unul de volei şi altul de handbal. Pentru efortul care l-am depus 1a crearea 
acestei baze, am avut di.scutii cu toti primarii care au diminuat suprafaţa 

I I I 

bazei sportive din diverse motive. 
Inaugurarea bazei sportive s-a făcut prin organizarea unui 
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"campionat" între 
echipele de fotbal 
nominalizate mai sus. 
Cu acest prilej am 
început şi tratativele cu 
reprezentanţii acestor 
echipe în vederea 
împrumutării unor 
jucători pentru a crea o 
echipă reprezentativă a 
comunei Valu lui 
Traian. Am găsit înţelegerea necesară şi, în anul 1973 ia fiinţă echipa de fotbal 
"Vointa". 

I 

Sub îndrumarea profesorilor de sport ai şcolii şi coordonarea 
profesorului Memedemin Iasar încep antrenamentele şi reuşim să înscriem 
echipa în campionatul judeţean. Cu toate greutăţile materiale care au făcut ca 
fiecare fotbalist să-şi procure pe cont propriu echipamentul necesar şi să 
doneze bani pentru deplasări şi plata arbitrilor, tinerii nu s-au descurajat ci, 
dimpotrivă s-au ambiţionat astfel încât, an de an, au obţinut rezultate bune şi 
foarte bune situând echipa în prima jumătate a clasamentului judeţean. 
După încetarea cursurilor cu clasele a IX-a şi a X-a o sală de la şcoală veche o 
transformam în sală de biliard cu plată şi astfel reuşim să acoperim o parte 
din banii necesari susţinerii echipei de fotbal. Nu pot omite faptul că în 
perioada în care Ion Cotmeana a lucrat la cooperaţia de consum (într-un timp 
preşedinte) şi Ioana Ghena contabilă la aceeaşi unitate, fondul cultural
sportiv care reprezenta un procent din beneficiile cooperaţiei a fost dat 
asociaţiei sportive şi astfel echipa de fotbal a putut supravieţui. 
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După 1989 domnii Bădin Ion şi mai apoi Niţescu Petre, în calitate de 
preşedinti ai asociaţiei sportive "Voinţa", au reuşit să facă să supra vieţuiască 
doar echipa de fotbal. S-a apelat la cele câteva "Buticuri" înfiinţate cu 
rugămintea de a sponsoriza echipa de fotbal însă, nu au răspuns favorabil 
decât proaspeţii patroni: Bădin Ion, Patrutoiu Ion, Cotmeana Ion iar mai 
apoi, Niţescu Petre şi Stela Bunoaica. 

În componenţa echipelor de fotbal s-au succedat, de-a lungul anilor, 
tineri talentaţi din rândul cărora aş aminti unul, care s-a stins prematur, şi 
anume Gică Preda apreciat de toţi coechipierii ca fiind un Hagi al echipei 
"Voinţa". Cu toţii l-am condus, cu lacrimi în ochi, spre locul de veci şi apoi 1-
am comemorat în anul 1972 din iniţiativa primului consiliu local ales 
democratic. 

În anul 1993, la împlinirea a 20 de ani de existenţă a echipei de fotbal 
"Voinţa", consiliul local a organizat o întâlnire cu actualii şi foştii fotbalişti ai 
echipei, prilej cu care echipa a primit o cupa şi fiecare jucător câte un premiu 
simbolic. 

Evidenţiez echipa care, prin dăruirea sa, a reuşit în anul 1995 să 
promoveze în divizia C din componenţa căreia au făcut parte: Astanei Ion, 
Stănică Gheorghiţă, Prosaniche Constantin, Ghena Aurelian, Bărbulescu 
Cornel, Tismănaru Iulian, Bunoaica Costel, Bădescu Leontin, Muşat 
Constantin, Ţăpurică Constantin, Ştefan Adrian, Marinescu Marian, Vişan 
Dorel, Dumitru Petre, Popescu Marian şi Bebu Marian. Antrenor-jucător 
Niţescu Petre, administrator- Ilie Gheorghe, coordonaţi cu multă 
competenţă de preşedintele asociaţiei sportive Bă din Ion. 

Ca şi membrii formaţiilor artistice, aceşti minunaţi tineri, au depus 
eforturi deosebite, fără pretenţii materiale, pentru ca localitatea Valu lui 
Traian să fie apreciată motiv pentru care merită toată stima şi respectul 
nostru. 

Echipa de fotbal "Voinţa" activează şi astăzi, cu bune rezultate, sub 
coordonarea consilierului local Ştefan Marius. Mult succes! 
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Aspecte din timpul concursurilor de şah şi 
premierea câştigatorilor concursului de tenis de masă. 

K u re s . Tradiţionalele "Lupte tătăreşti" la care eu, copil fiind, am 
asistat cu plăcere şi interes în acelaşi timp, nu s-au mai organizat după 1950 
fiind apreciate drept -jocuri barbare - cu influenţe negative asupra educaţiei 
tinerei generaţii. în anul 1970, într-o noapte petrecută la sala de biliard 
frecventată, de obicei, de bătrânii musulmani, marele pelivan (luptător) 
Ibram Risat despre care ştiam că, pe vremuri, era cel mai de temut în toată 
Dobrogea, discutând despre victoriile lui mi-a sugerat să încerc renodarea 
acestei tradiţii. La comună a fost simplu. Primarul şi ceilalţi membrii ai 
consiliului popular au îmbrăţişat ideea. Cei de la judeţ n-au fost de acord . 
Împreună cu profesorul Memedemin Iasar am hotărât să organizăm 
acţiunea mascând-o în programul unei serbări câmpeneşti desfăşurate în 
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pădure cu participarea formaţiilor artistice ale căminului cultural. A fost o 
mare bucurie în rândul consătenilor tătari şi, cum cei de la judeţ nu ne-au 
admonestat, începând cu anul următor Kuresul s-a organizat anual ca 
manifestare de sine stătătoare. Valu lui Traian fiind, la acea vreme, singura 
localitate din judeţ care organiza manifestarea, an de an creştea numărul 
participanţilor dar şi valoarea acestora. Luptători ca Asan Mesud, Curtmola 
Remzi, Gelil Selami şi fiul său Gelil Iuxel din Valu lui Traian sau Caieri 
Mambet din Osmancea şi Giumacai din V alea Dacilor şi mulţi alţii au câştigat 
numeroase premii la luptele organizate de noi. 

Kuresul este o întrecere bărbătească, o luptă corp la corp, cu reguli 
puţine, bazată pe forţă şi inteligenţă. Luptătorii, înfăşuraţi cu brâie rezistente 
de care se prind cu mâinile adversarii, încearcă să-şi trântească la pământ 
adversarul. Nu ai voie, în timpul luptei, să iei mâinile de pe brâu. Ai voie să te 
ajuţi doar de picioare pentru aşa zisul cârlig cu care prinzi piciorul 
adversarului. Câştigă partenerul care reuşeşte să-şi trântească adversarul pe 
spate dar, în mod obligatoriu cu ambii umeri lipiţi de pământ (podea). Lupta 
se desfăşoară pe un fond muzical oriental realizat cu instrumentele specifice, 
daula şi zurnaua. Principalele premii sunt "bayracul" şi batalul sau berbecul. 

Cu ani în urmă, aşa cum mi-a relatat marele luptător lbram Risat, cel 
care dorea să câştige marele premiu - batalul- de la începutul manifestării 
anunţa acest lucru şi adversarii veneau pe rând să se lupte cu acesta. Ultimul 
care rămânea neînvins era marele câştigător. Cei de pe locul doi şi eventual 
trei sunt premiaţi cu bayracuri. 

Kures 2007 
Astăzi, întrecerea se organizează 

pe categorii de vârstă în sistem 
eliminatoriu. Categoria "grea" lupta 
pentru batal iar câştigătorii categoriilor 
inferioare sunt răsplătiţi cu bayracuri. 
Bayracul este o creangă de pom 
împodobită cu obiecte din pânză 
(baticuri, eşarfe, mileuri, batiste, etc.) 
care, astăzi sunt procurate din comerţ. 
Înainte, aceste obiecte erau colectate de 
la familiile de musulmani şi în mod 

obligatoriu erau lucrate de mână de către tinerele fete tătăroaice. Numai la 
primele două ediţii organizate de noi am reuşit să colectăm astfel de obiecte. 

În terenul de luptă, fiecare pereche de luptători este supravegheată de 
către un arbitru, de regulă fost luptător, personaj cu multă autoritate, şi a 
cărei decizie nu poate fi contestată decât de juriul întrecerii. Dintre arbitrii 
amintesc pe cei care s-au irnp licat mai des: Abibula N aip, Asan Zechi sau Bari 
~ <> &~ 116 ref? .r- ~ ·) 
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Temocin. Juriul este format din 5-7 bătrâni, foşti mari luptători din localitate 
sau din alte localitătirecunoscuti ca atare de către luptători. 

' ' 
După încheierea luptelor şi atribuirea premiilor, câştigătorii, în 

sunetele daulei şi aplauzele spectatorilor fac turul arenei. Manifestarea se 
încheie seara târziu după ce spectatorii împreună cu familiile lor au 
sărbătorit evenimentul cu mici şi bere aflate din belşug la chioşcurile 
organizate cu acest prilej. 

Marele premiu, batalul, era oferit organizatorilor de către marii 
crescători de oi de etnie tătară din localitate. După 1970 acest trofeu a fost 
oferit de CAP Valea Seacă al cărui preşedinte era musulman- Abib Bechir iar 
după 1990 de către fiul satului, inginer Sucuri, director al unei societăţi 
agricole din Castelu. 

Şi în prezent această tradiţie se continuă prin grija organizaţiei locale a 
Uniunii Democrate a Tătarilor Musulmani din România şi sprijinul 
primarului localităţii. 
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Activi ta te re li gio asă. Am văzut că localitatea Valului Traian 
s-a constituit în etape prin venirea succesivă a turcilor, tătarilor, nemţilor, 
românilor, etc. Fiecare dintre aceştia aparţineau unei anumite religii. Cei mai 
numeroşi, în aceeaşi ordine, şi-au construit şi lăcaşe de cult. Aşa se face că pe 
teritoriul comunei Valu lui Traian s-au construit mai întâi geamii de către 
locuitorii musulmani şi, mai târziu, biserici pentru coloniştii români care 
erau creştini-ortodocşi. 

Conform unui studiu realizat de profesorul Memedemin Iasar, "în 
prezent comuna Valu lui Traian reprezintă cea mai mare localitate rurală cu 
populaţie musulmană din judeţul Constanţa. Musulmanii sunt de rit sunnit 
(musulmani care respectă perceptele înscrise în sunna,sunna, una dintre 
cărtile sfinte ale musulmanilor. La musulmanii din Valu lui Traian 

I 

obiceiurile legate de viaţa omului, naşterea, nunta şi moartea aproape că au 
rămas cele tradiţionale cu o singură excepţie, a apărut "Masa mare". 
Începând de prin anii 1950-1955 această ceremonie a intrat în componenţa 
nunţilor tătăreşti, în ultima noapte a nunţii. Ceremonia a fost împrumutată 
de la români şi continuă şi în zilele noastre. Nuntile turco-tătare au mai 

' împrumutat dela cele româneşti "naşul" (vekil baba) şi "naşa" (vekil ana). în 
prezent vekilul şi soţia sa se ocupă doar de cununia religioasă. Naşul şi naşa 
pot fi aleşi atât dintre români cât şi dintre musulmani." 

Citirea Coranului, botez şi nuntăla tătari 
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La ortodocşi ceremoniile religioase nu s-au modificat în timp ele fiind 
respectate de către toţi. Sunt plăcut impresionat văzând duminică de 
duminică bisericile noastre devenind neîncăpătoare. Sărbătorile religioase 
sunt respectate cu sfinţenie. În ultima perioadă asistăm la creşterea 
numărului de tineri care participă la slujbele religioase. Cu părere de rău 
însă, constat că de prin anii '50 tinerii au "uitat" să mai respecte datinile 
tradiţionale religioase de Crăciun, Anul Nou sau Bobotează. Cetele de 
colindători care înainte se pregăteau din timp pentru aceste evenimente şi 
erau aşteptate cu multă dragoste şi nerăbdare de fiecare familie din sat astăzi, 
s-au transformat în grupuri de 2-3 copii care rareori colinda întrucât din 
colindul traditional ştiu decât "ne dati sau nu ne dati''. Dacă înainte familiile 

I I I 

care nu erau vizitate de colindători se întristau amarnic, astăzi încuie porţile. 
Consider că familiile şi şcoala, mai ales că acum se predă şi religia în şcoli, 
trebuie să conlucreze pentru a reînvia datinile străbune. 

În localitate mai există şi câteva culte religioase, nesemnificativ 
numeric, cel mai numeros fiind cultul" Adventist de ziua a şaptea". 

Despre viaţa religioasă a comunei Valu lui Traian nu s-au păstrat prea 
multe documente. Într-o situaţie statistică din anul 1924 (D.1-1924-f. 13) 
găsim: 

-număr lăcaşe cult 3 geamii 
- repartizarea locuitorilor după religie 

Hasancea Omurcea 
- ortodocşi 228 193 
-catolici 17 3 
-protestanţi 13 24 
-mahomedani 726 633 
- alte religii 11 20 

În subsolul acestei situaţii se menţionează faptul: "s-a dus munca de 
lămurire a adventiştilor 
- 2 familii 7 suflete şi a babtiştilor 
-1 familie 2 membri să treacă la ortodocşi." 

în anul 1924 se ia iniţiativa constituirii unui comitet care să se ocupe 
de construirea unei biserici ortodoxe în Hasancea aşa cum rezultă din adresa 
primăriei nr. 767 / 14 oct. 1924 către prefectură: "Prin prezenta vă facem 
cunoscut că s-a constituit un comitet din 9 persoane pentru construirea unei 
bisericiînHasancea." (D.3-1924-f. 2) 

Despre biserica ortodoxă din Valea Seacă găsim adresa 13135 / 2 aug. 
1938 a prefecturii Constanţa, serviciul financiar şi de contabilitate:"Prin 
prezenta vă facem cunoscut că vi s-a repartizat 30 OOO lei pentru continuarea 
construcţiei şcolii şi 20 OOO lei pentru biserica Valea Seacă." (D. 2-1938-f. 131) 

c'ff9 <> ~tJ.J,) 119 c~ <> - ~&y) 
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Pentru biserica din Valea Seacă o contributie substantială a avut-o 
, I 

familia Ichim din Basarabi fără ajutorul căreia biserica nu s-ar fi terminat de 
construit în anul 1938, aşa cum rezultă dintr-o "Situaţie statistică privind 
construcţiile publice" din anul 1939. (D.3-1939- f. 21) Din aceeaşi situaţie 
statistică mai rezultă: 

-Geamia din Valea Seacă construită în 1885-60 m.p. un salon şi o sală, 
-Geamia din Valu lui Traian construită în 1875 - 96 m.p. un salon, 
-Geamia din Valu lui Traian construită în 1885-60 m. p. un salon şi o sală. 
Referitor la geamia din Valu lui Traian construită în anul 1875 aflăm din 

cererea domnului Regep Begali adresată primăriei faptul că aceasta se 
numea"Giuma". (D.21-1941-f. 20) Redăm conţinutul cererii: 

Domnule Primar, 
Subsemnatul Regep I Begali, hatip al geamiei Giuma din această 

comună vă rog să binevoiţi a-mi elibera un certificat că geamia "Giuma" 
este construită în 1875 de primii emigranţi tătari din Crimeea şi nu există 
un act prin care se poate constata adevăratul donator al acestei geamii. Vă 
rog să-mi eliberaţi şi o adeverinţă că geamia a fost împroprietărită în 1886 
cu un lot de 10 hectare, loc de cimitir şi loc de casă. 

Semnatura - indescifrabil. 

Referitor la geamia construită în anul 1885, bătrânii spun că ar fi vorba 
despre clădirea care se află lângă şcoala română, folosită ca local pentru 
şcoala tătară până în anul 1956 apoi biblioteca comunală până în anul 1965 
după care a fost demolată. În acel loc a construit apoi cooperaţia de consum 
ateliere de cizmărie, croitorie, coafură, frizerie. 

În ce priveşte biserica ortodoxă din Valu lui Traian, aceasta nu s-a mai 
construit. în "Situaţia comunei din punct de vedere edilitar, sanitar, agricol şi 
cultural" întocmită de primărie în anul 1941 se specifică: "S-a cărat piatră 
pentru biserică." După informaţiile culese de la bătrâni, se confirmă faptul că 
în locul unde este astăzi căminul cultural era spaţiul rezervat construirii 
bisericii. Pe acel loc exista şi o clopotniţă. Pe acel teren a fost cărată şi piatra 
pentru construirea bisericii. Cu această piatră s-a construit căminul cultural. 

Abia în anul 1983, printr-un acord tacit între primărie şi credincioşi, se 
începe o construcţie din tablă, executată în curtea cimitirului de către 
atelierul de lăcătuşerie al cooperaţiei condus de maistrul Faget Vasile. Pentru 
cine întreba, constructia era "casa mortuară". Până în anul 1985, s-au 

I 

construit în interior zidurile din cărămidă, s-au tencuit şi pictat dându-se în 
folosintă actuala biserică. , 
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După anul 1990, a fost posibil să se proiecteze şi să se înceapă 
construcţiile unor adevărate lăcaşe de cult atât pentru musulmani cât şi 
pentru ortodocşi. În anul 1992 începe construcţia geamiei, din banii 
enoriaşilor şi donaţii cum ar fi cele ale consăteanului nostru Curti Seiran 
patronul morii de peste drum. Construcţia a fost dată în folosinţă şi este cea 
mai mare geamie rurală din Dobrogea. În anul 2002 a început şi construcţia 
bisericii ortodoxe care este în stadiu avansat de construcţie şi care va fi un 
adevărat monument de artă. 

Ca şi pentru învăţământ şi cultură, consiliul local la propunerea 
primarului Florin Mitroi, a alocat fonduri substanţiale pentru construirea şi 
reabilitarea lăcaşelor de cult după cum urmează.: 

- Biserica Valu lui Traian - construire - 750 OOO OOO lei - 2004 
800 OOO OOO lei - 2005 

2 OOO OOO OOO lei - 2007 
Total 

- Biserica Valea Seacă: 
-împrejmuit gard 
-gard la cimitir 

Total 
-Geamia V alea Seacă - reabilitare 

T o ta 1 cheltuieli culte 

3 550 OOO OOO lei 

1192 997 500 lei - 2007 
330 334 300 lei - 2007 

1523 331800 lei - 2007 
13 292 OOO lei - 2007 

5 086 623 800 lei ROL. 
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Remus Opreanu (1864-1908) 
Prefect al judeţului Constanţa 

CONDUCEREA ADMINISTRATIVĂ 
A COMUNEI 
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CONDUCEREA 
ADMINISTRA TIV Ă A COMUNEI 

- - -

Deşi activitatea administrativă a unei comune este strâns legată 
de activitatea politică a locuitorilor săi, eu nu mi-am propus să abordez 
zona politicului în această lucrare întrucât partidele sunt trecătoare. 
Ceea ce rămâne într-o localitate sunt realizările locuitorilor săi şi eu 
despre ei mi-am propus să vorbesc. Dar, pentru că această lucrare va fi 
citită, probabil, şi de generaţiile viitoare voi prezenta pe scurt cum au 
funcţionat partidele în Valu lui Traian. 

Copil fiind, îmi aduc aminte de la alegerile din 1946 gardurile 
pline de însemnele fi ochiul" şi fi soarele" şi ceva bătăi între tabere. Apoi, 
comuniştii numeau primarii, după bunul lor plac, fără a ţine cont de 
voinţa locuitorilor, activişti de partid din afara localităţii. După 1990, 
organizaţiile locale ale partidelor înfiinţate se constituiau pe scheletul 
familiilor şi rudelor celor care doreau să candideze în administraţia 
locală şi activau numai în timpul campaniilor electorale adică, din 
patru în patru ani. Deci constituirea organizaţiilor locale nu au la bază 
o anumită ideologiei motiv pentru care, după alegeri, membrii 
acestora trec de la un partid la altul în funcţie de interesele lor nu de 
interesele celor care i-au ales. Spre exemplu, la primele alegeri 
democratice, în anul 1992 mă hotăresc să candidez la funcţia de primar 
al comunei Valu lui Traian. Studiind starea de spirit a localităţii am 
constatat faptul că în comună nu exista nici o organizaţie de partid şi, în 
consecinţă, trebuia să particip la o competiţie în care nu existau nici 
măcar două echipe. În acelaşi timp eram fi curtat" de mai mulţi cetăţeni 
de la judeţ pe care nici nu-i cunoşteam. În acest context am fost vizitat 
de doi prieteni. Profesorul Gheorghe Dumitraşcu cu care fusesem 
coleg de liceu şi inginer Lup Ion de la staţiunea experimentală. Primul 
m-a rugat să înfiinţez o organizaţie F.S.N. (Frontul Salvării Naţionale) 
şi al doilea o organizaţie P.D.A.R. (Partidul Democrat Agrar din 
România). Sincer să fiu, le-am organizat pe amândouă. Pentru FSN am 
apelat la prietenii muncitori din SMT Mihalache Marin şef de brigada 
tractoare şi Florea Ion ştrungar care şi-au mobilizat colegii de muncă şi 
rudele constituind organizaţia şi propunând candidat de primar pe 
Nicorescu Vasile. Pentru PDAR m-am adresat tăranilor, am constituit 

' 
organizaţia în numele căreia am candidat eu şi am câştigat. Asta nu-i 
politică aşa că nu voi discuta despre ea. 
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În capitolul "Istoricul populării şi dezvoltării comunei" 
consemnam faptul că în anul 1850 localitatea era populată cu tătari. 
Dintr-un chestionar întocmit de primărie în anul 1940 care confirmă 
consemnarea de mai sus nu putem extrage nici o dată din care să 
rezulte dacă Hasancea sau Omurcea erau comune la acea dată. Se 
consemnează însă faptul că în anul 1881 s-a construit primăria 
Omurcea şi în anul 1882 primăria Hasancea. (D.14-1940-f. 24) Dacă 
ne bazăm pe aceste date rezultă că din acei ani putem vorbi despre 
existenţa unor organe ale administraţiei de stat în ambele localităţi. 

Din alte înscrisuri rezultă faptul că din anul 1911 cele două. 
sate alcătuiau împreună comuna Hasancea condusă de un primar. 
Până în anul 1911 în componenţa comunei Omurcea intră satul 
Nazarcea iar în componenţa comunei Hasancea satul 
Mahomedcea. 

Începând cu anul 1925 pe toate documentele din arhivă apare 
antetul ''Primăria Valu lui Traian". Putem aprecia că în anul 1925 
s-a renuntat la denumirea, în limba tătară, a localitătii Hasancea. 

I I 

Dacă ne referim la conducerile administrative ale comunei, 
din documentele studiate rezultă că până în 1940 fiecare sat avea 
primar a cărei activitate era coordonată fie de prefect (şeful 
judeţului) fie de pretor (şeful plasei) (plasa-structură 
administrativă intermediară între comună şi judeţ). Spre exemplu, 
în anul 1930 (D.1-1930- f. 16) apar laolaltă, adrese cu antetul 
"Primăria Valea Seacă - Plasa Ovidiu" iar pe ştampilă înscrisul 
"Comuna Basarabi - primăria sat Valea Seacă" precum şi adrese în 
care pe ştampilă este înscrisul "Comuna Basarabi - primăria sat 
Valu lui Traian". 

Şi din alte documente rezultă că satele aveau primar şi 
pentru rezolvarea problemelor administrative se alegeau" comitete 
de sprijin" din rândul locuitorilor. Urmare sesizării faptului că 
şcolile nu erau bine administrate, prefectura cere primăriei la data 
de 1 februarie 1932 "Să se verifice situaţia şi dacă este cazul să se 
aprobe înlocuirea membrilor comitetului şcolar."Primăria 
răspunde la 19 februarie 1932 "S-au convocat locuitorii comunei şi 
au ales unnoucomitetşcolar." (D.2-1933-f. 2) 

În Monitorul judeţului Constanţa nr. 26 partea I din 27 iunie 
1934 se comunică: "Se organizează alegeri pentru membrii 
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comitetelor agricole locale. Valu lui Traian fiind comuna cu până la 600 
alegători are dreptul la doi candidaţi." (D.1-1934-f. 66) 

în anul 1930, 4 noiembrie se întocmeşte devizul pentru 
construirea clădirii primăriei Valu lui Traian în valoare de 251 OOO lei 
cu termen de execuţie 90 de zile. Conform schiţei anexă erau prevăzute 
două camere pe hol, o cameră de 4,28/ 4,14 m. pentru primar şi o 
cameră cu aceleaşi dimensiuni pentru notar. Iată deci că la nivelul 
comunelor pe lângă primar era şi un notar (D.2-1932-f.36). Construcţia 
primăriei nu se realizează decât după ce este numit primar Elmi 
Musledin (1932-1936). Acesta cere modificarea proiectului. 
Construcţia se executa în anii 1933-1934 ~upă ce se suplimentează 
devizul iniţial cu 60463lei (D.1-1935-f.110). Indeclaraţia de asigurarea 
primăriei se prevede "O primărie compusă din parter cu 6 camere şi 
una sală construită în anul 1934, se află la 80 de metri de calea ferată şi 
are 4 sobe de teracotă, 2 dulapuri de arhivă, 2 mese, 1 birou, 6 scaune, 
undulapmare." (Dl-1935-f.216-217) 

Din anul 1935 primăria Valu lui Traian funcţionează cu primar şi 
notar. Notarul locuia în primărie. Primarul şi notarul erau investiţi cu 
puteri mari de decizie. Actele întocmite de notar, începând cu actele de 
stare civilă până la cele de proprietate nu puteau fi atacate decât în 
justiţie. Măsurile stabilite de primar erau obligatorii pentru toţi 
locuitorii. Spre exemplu, în anul 1938-15 mai, S. Mihailov fierar pe 
moşia Maria Hortopan reclama la primărie faptul că nu a primit de la 
stăpână hainele şi opincile pentru anul 1937. Pe reclamaţie primarul 
pune rezoluţia "Respectaţi contractul şi legea". 

Pe data de 20 mai Mihailov informează pe primar că a primit 
hainele şi opincile (D.4-1940-f. 17). În anul 1941 primăria informează 
prefectura Constanţa "Avem nevoie de un grajd comunal întrucât cei 
trei tauri comunali nu avem unde-i adă posti." (D .22- 1941- f. 263) Din 
procesul verbal încheiat de Gh. Alexandrescu, pretorul plăsii 

Constanţa la data de 7 iunie 1943 rezultă: "Grajdul comunal şi 

platforma de gunoi în curs de construcţie va fi gata într-o lună de zile." 
(D.2-1943-f. 224) 

în general, atât localul primăriei cât şi grajdul comunal au rămas 
intacte până în 1980 când la primărie s-a adăugat o cameră pentru 
vicepreşedinte iar la grajd trei camere pe hol în care au funcţionat 
ateliere de prestări servicii ale consiliului popular. 
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În anul 2004 începe extinderea şi modernizarea primăriei iar 
grajdul comunal se transformă în magazii de materiale şi garaj. 

Sediul primăriei aşa cum a fost construit în anul 1934. 

După cel de-al doilea Război Mondial, conducerea 
administrativă a comunei se realizează, ca în întreaga ţară, după 
modelul sovietic prin "Sfaturi populare". Acestea erau constituite 
din deputaţi aleşi din rândul locuitorilor, o dată la patru ani. Dintre 
aceştia se alegea un comitet executiv care, la rândul său, alegea 
preşedintele comitetului executiv (primarul). Comunele erau 
subordonate raioanelor. Comuna Valu lui Traian se subordona 
raionului Medgidia. La rândul lor, raioanele se subordonau 
regiunilor. La noi, regiunea Dobrogea îngloba ţinutul dintre Dunăre 
şi Marea Neagră şi raionul Feteşti de peste Dunăre. Împărţirea 
administrativă din 1968 desfiinţează raioanele, regiunile devin 
judeţe iar sfaturile populare- "Consilii populare". Regiunea 
Dobrogea s-a împărţit în două judeţe, Constanţa şi Tulcea. 

După împărţirea administrativă, conducerea administrativă a 
comunei se realiza prin consiliul popular format din 21 deputaţi aleşi 
prin vot uninominal pe circumscripţii electorale. Deputaţii, de regulă 
erau locuitori ai circumscripţiei electorale în care candidau. Consiliul 
popular se întrunea trimestrial şi aproba hotărâri privind 
dezvoltarea economico-edilitară a comunei, gospodărire şi 

înfrumusetare, învătământ, cultură, sănătate, sport, etc. 
f I 

Între sesiunile consiliului popular activităţile curente erau 
rezol vate de către comitetul executiv, format din 5-7 deputaţi aleşi de 
către consiliul popular, care se întrunea lunar şi emiteau decizii care, 
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ca şi hotărârile consiliului popular erau obligatorii. Treburile zilnice 
erau rezolvate de preşedintele biroului executiv şi vicepreşedintele 
acestuia împreună cu salariaţii consiliului popular. Preşedintele şi 
vicepreşedintele comitetului executiv erau aleşi de membrii 
comitetului executiv. După 1968, preşedinţii comitetului executiv 
trebuiau musai să fie şi secretari ai comitetului comunal al partidului 
comunist român motiv pentru care nu erau locuitori ai comunei ci 
activişti de partid aduşt în general din oraşe. Deputaţii consiliului 
popular erau propuşi dintre locuitorii comunei pe baza unui algoritm 
impus de la judeţ. Adică din numărul total de deputaţi, un anumit 
număr trebuia să fie muncitori, un alt număr tărani, 1-2 intelectuali 

I 

etc. În comitetul executiv, în mod obligatoriu erau cooptaţi preşedinţi 
de CAP, directori de SMT, preşedintele cooperaţiei de consum, 
directorul şcolii şi alţi conducători. Până în anul 1975 vicepreşedinţii 
consiliilor populare nu erau scoşi din producţie. Aşa se face că în 
perioada 1968-1975 eu am îndeplinit funcţia de vicepreşedinte al 
consiliului popular şi răspundeam de sectoarele învăţământ, cultură 
şi sport. Din anul 1975 vicepreşedintele consiliului local era, ca şi 
acum salariat. Până în anul 1990 vicepreşedinte salariat a fost domnul 
Burcea Vasile. În acest context preşedintele consiliului popular se 
ocupa mai mult de munca de partid iar activitatea curentă a 
consiliului cădea pe umerii vicepreşedintelui şi a secretarului 
împreună cu patru salariaţi : stare civila, contabilitate, agent fiscal şi 
om de serviciu. 

Pe lângă consiliul popular îşi desfăşura activitatea o" comisie 
de împăciuire". Această comisie avea menirea să "judece" micile 
certuri din familie, dintre vecini sau alte litigii minore dintre 
locuitorii comunei. Actiunea începea la reclamatia uneia dintre părti. 

f I f..._ 

Se convocau toate părţile în litigiu şi comisia încerca să le împace. In 
cazul în care după cel puţin trei înfăţişări părţile nu se împăcau 
dosarele erau înaintate judecătoriei raionale Medgidia pentru 
solutionare. 

I 

De-a lungul timpului, până în anul 1989, la conducerea 
comunei s-au aflat următorii primari: 
1-MusledinElmi 1932-1936 7-DumitracheMarin 1950-1968 
2-Posirca Vasile 1936-1937 8-DorosinAnton 1968-1970 
3-Cinca Gheorghe 193 7-1940 9- Leca Mihai 1970-1971 
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4-LerescuJan 1940-1944 
5- Sorescu C-tin. 1944-1946 
6-Conache C-tin. 1946-1948 

10- Dorobantu C-tin 
11-Do brila Ion 

1971-1984 
1984-1989 

Între 1948-1950 corn una a fost condusă de către un" comitet provizoriu". 

A venit sfârşitul anului 1989 când întreaga tară s-a ridicat 
A / 

împotriva dictatorului Ceauşescu. In comuna noastră nu au avut loc 
evenimente deosebite. Unii şi-au manifestat în mod sincer bucuria, 
participând la paza obiectivelor din comună, alţii au încercat să 
profite de starea de incertitudine creată. Cea mai mare bătălie s-a dat 
pe locurile din consiliul Valu lui Traian al C.P.U.N. (Comitet 
Provizoriu de Unitate Naţională - organism de conducere al 
treburilor localităţilor). După lungi dezbateri şi succesiuni la şefia 
consiliului care uneori durau o zi două, abia pe data de 7 mai 1990 aşa 
cum rezulta din procesul verbal încheiat la acea dată (Dl CPUN-1990 
f. 17) s-a constituit Consiliul Valu lui Traian al CPUN în următoarea 
componenţă: 

1-Peicu Stoica Andrei-preşedinte 
2-Florea Ion - strungar 
3- Iancu Florentina - medic 
4-Chirciu Ion-şef. Post miliţie 
5-Tudosa Marin- contabil SCCI 
6-Marincu Polivian -muncitor 
7- Sali N egeat-economist 
8-Cristea Nicolae- muncitor 
9-Omer Nejmedin - hoge 

10-N egut Ion- inginer SCCI 
11-Fa get Vasile - preşed. coop. 
12- Boncota Dumitru - muncitor 
13-Nistor Dumitru-muncitor 
14- Bebu Vasile-şef secţie 
15-Ungureanu M. -profesor 
16-Badinlon-tehnician 
17-lvanciuD.-muncitor 

Primii 9 membri din tabelul alăturat constituie biroul executiv. 
În aceeaşi şedintă se confirmă în functia de primar al comunei domnul 

' ' Ion Sorin Adrian care îndeplineşte această funcţie până în luna august 
1990 când prin ordinul prefectului este numit în această funcţie 
domnul Ungureanu Mircea iar viceprimar domnul Pocora Vasile. 

Primele alegeri democratice din anul 1992 confirmă în funcţia 
de primar pe domnul Păunescu Ştefan şi consilieri locali următorii 
domni: 
1-Agbas Vasile 
2- Cinca Constantin 
3-Curti Izet 
4- Costescu Iliana 
5- Costescu Ion 

10-Lazar Constantin 
11-Mihalache Marin 
12-Marzali Reduan 
13-Nicolae Anghel 
14-Stănescu Ilie 
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6-Florea Ion 
7-GafarServet 
8-Ion Sorin Adrian 
9-IvanElena 

15-Şerban Mircea 
16-Sali Negeat 
17-TudosaMarin 

În timpul legislaturii au mai fost validaţi: Abdula N aip în locul 
lui Gafar Servet - demisionat şi Raicu Liviu în locul doamnei Ivan 
Elena - exclusă. 

Dintre consilieri au fost alesi in functia de viceprimar domnii 
Ion Sorin Adrian, in prima parte a legislatiei si Raicu Liviu in partea a 
doua. 

În perioada 1996-2000 au fost aleşi: 
-primar Niculescu Ştefan 
-viceprimar Bucel Niculae 
-consilieri locali: 
1- Bebu Vasile 
2- Bostina Aurel 
3- Buhlea Constantin 
4-ButnaruNeculai 
5- Bucel Niculae 
6- Cinca Constantin 
7- Costescu Iliana 
8- Curti Izet 
9-Florea Ion 

10-Gruia Dumitru 
11- Ion Alexandru 
12-Nitescu Petre , 
13-Păunescu Ştefan 
14-Purcarea Gheorghe 
15-Robe Lavinia 
16-ŞerbanMircea 

17-ŞtefanMarius 

În timpul legislaturii, prin alegerea domnului Bucel Niculae în 
funcţia de viceprimar locul vacant este ocupat de Dinu Dumiteru iar 
în locul domnului Ion Alexandru-decedat, este validat domnul 
Marzali Reduan. 

În perioada 2000 - 2004 comuna a fost condusă de: 
-primar Niculescu Ştefan 
-viceprimar Bucel Niculae 
- consilieri locali: 
1-Bod ileu Dumitru 1 O-Pana A. Florin 
2-Bucel Niculae 
3-Butnaru Niculae 
4- Cinca Constantin 
5- Dutu Marian 
6-Florea Ion 

11-Patrutoiu Ion 
12-Păunescu Ştefan 
13-Piecu Cristian 
14-Purcarea Gheorghe 
15-Tudosa Marin 
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7-Joe Nicolae 
8- Memedemin Iasar 
9-Nitescu Petre 

16-Tudosoiu Iancu 
17-Ştefan Marius 

În ti~pul legislaturii Bucel Niculae, ales viceprimar, a fost 
înlocuit cu Papuc Gheorghe şi Butnaru Niculae, decedat, înlocuit cu 
Dragomir Vasile. 

În prezent, ca rezultat al alegerilor din anul 2004, la conducerea 
comunei se află următorii: 

-primar 
-viceprimar 
-consilieri locali: 
1-Asan Orhan 
2- Bindelea Vasile 
3- Bodiu Violeta 
4- Chirciu Ion 
5- Moraru Nicu 

Mi troi Florin 
Bucel Niculae 

6- Marzali Reduan 
7-Motoi Cristian 
8-Niculescu Ştefan 

9-Ogreanu Maria 
10-Papuc Gheorghe 
11-Piecu Cristian 
12-Purcarea Gheorghe 
13-Patru toiu Ion 
14-Ştef an Marius 
15-Tudosoiu Iancu 

De obicei, atunci când se discută despre primari, viceprimari 
sau consilieri locali, se pun întrebări de felul: "Ce a făcut acesta 
pentru comună?". Aş putea răspunde la această întrebare direct însă, 
mi se pare nedrept dacă n-am pune, în acelaşi timp, şi întrebarea "În 
ce condiţii şi-a desfăşurat activitatea fiecare dintre aceştia?". 

Ca fiu al satului sunt mulţumit că, în timpul vieţii mele, satul în 
care m-am născut s-a dezvoltat an de an devenind astăzi unul dintre 
cele mai mari, mai frumoase şi mai bogate localităţi din judeţul 
Constanţa. La acest lucru am contribuit toţi locuitorii atât prin muncă 
fizică cât şi cu bani. Primarii pot fi comparaţi între ei doar prin modul 
în care au ştiut să gestioneze veniturile comunei, dacă ele au existat, 
sau să atragă venituri din alte surse, în afara impozitelor şi taxelor 
colectate de la populaţie. Aşa a gândit şi actualul primar FlorinMitroi 
când a propus consiliului local să aprobe că, primarilor de până în 
2004 în viaţă, să li se acorde diploma şi titlul de" Cetaţean de onoare al 
comunei Valu lui Traian". 

Totuşi, în mod succint, am să subliniez câteva realizări în 
folosul cetăţenilor, altele decât cele descrise în capitolele anterioare, 
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obţinute în perioadele precedente. 
Până la cel de-al doilea război mondial, aţi putut constata din 

cele descrise în capitolele anterioare, locuitorii comunei erau foarte 
săraci iar primăria, uneori, nu avea fonduri nici pentru combustibilul 
necesar şcolilor. 

După război şi seceta cumplită, sfaturile populare nu 
beneficiau nici măcar de banii proveniţi din impozite. Acestea erau 
încasate de către agenţiile fiscale, care nu erau subordonate 
primăriilor, şi vărsate la bugetul de stat. Pentru a putea construi ceva 
în comună, şcoală, magazin, drumuri, etc., se apela la locuitorii 
satelor cărora li se fixa, în funcţie de obiectivele propuse a se realiza, o 
taxă în bani numită "contributie bănească" şi o "contributie în 

' ' 
muncă". Contributia bănească se stabilea pe familii în functie de 

I I 

valoarea obiectivului ce urma a fi construit dar nu depaşea valoarea 
medie a unui salariu pe economie. Contribuţia în muncă se stabilea pe 
cap de locuitor în vârsta de la 18 la 60 de ani, şi reprezenta 6-10 zile 
muncă pe an pe care trebuia să le execute manual la pietruitul 
străzilor, săpat şanţuri pentru canalizare, ca salahori la construcţia 
şcolilor etc. Cine deţinea atelaje, se stabilea un anumit număr de zile 
pe an care trebuiau prestate de acestea în folosul obştei. Erau situaţii 
în care banii colectati de la "contributia bănească" nu erau suficienti 

I I I 

pentru obiectivul propus şi atunci, cetăţenii erau obligaţi ca în locul 
contribuţiei în muncă să dea bani la primărie. Aşa s-a întâmplat în 
anul 1962 când, pentru a putea construi 3 săli de clasă cetăţenii au 
plătit în bani contravaloarea contribuţiei în muncă şi 2 ani nu s-au mai 
astupat gropile de pe străzi. Această practică s-a folosit până în anul 
1989. Iată de ce în perioadele acelea nu s-au putut realiza prea multe 
lucrări de reabilitare a drumurilor. Chiar dacă acest lucru s-a dorit, 
banii erau insuficienţi şi cum aceştia trebuiau colectaţi de la locuitorii 
comunei ar fi fost o povară grea de suportat pentru familiile sărace 
din localitate. 

Cu toate acestea între 1952-1968, perioada în care primar era 
domnul Dumitrache Marin, s-au construit două cămine culturale şi 
12 săli de clasă la şcoli, s-a realizat reţeaua de apă potabilă în comună 
concomitent cu pietruirea străzii care făcea legătura dintre cele două 
CAP-uri. Tot în acea perioadă s-au construit două magazine 
universale cu restaurant, în fiecare sat câte unul. 
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Între 1968 şi 1971 s-a construit actualul local de şcoală. 
În perioada 1971-1984 primar a fost domnul Dorobanţu 

Constantin, ajutat în perioada 1975-1984 de domnul Burcea Vasile 
în caii tate de viceprimar. Acum s-au adăugat 4 săli de clasă la şcoala 
nouă, s-au construit săli pentru două ateliere şcoală, centrală 
termică, clădirea poştei, dispensarul uman şi sediul cooperaţiei de 
consum. Aşa cum am arătat, cu oarecare risc s-a construit biserica 
din Valu lui Traian. În această perioadă s-a înfiinţat, cu ajutorul 
priceputului tehnician Podpaniuc Anatolie, o pepiniera pentru 
producerea de trandafiri. Acest lucru a făcut ca, cu bani mai puţini 
să putem planta de-a lungul şoselei naţionale, de o parte şi de 
cealaltă 25 OOO de butaşi de trandafiri care, la prima înflorire au 
uimit toţi trecătorii prin Valu lui Traian. Datorită lucrărilor de 
lărgire a şoselei naţionale a trebuit să se mai planteze 10 OOO de 
trandafiri. Tot în această perioadă s-au plantat, pe străzile laterale 
ale comunei 30 OOO de pomi fructiferi (cireş, vişin şi cais), s-au 
construit 72 OOO m.p. trotuare şi 135 OOO m.p. străzi. S-au înlocuit 
conductele de apă potabilă cu unele de debit mai mare pentru a 
asigura fiecărei familii şi apa necesară producerii de legume în 
curte. 

Urmare acestor lucrări cât şi a rezultatelor foarte bune 
obţinute în agricultură şi în activitatea culturală, localitatea Valu 
lui Traian a fost, ani la rând, clasificată în primele locuri pe judeţ cu 
prilejul concursurilor dintre comune privind activitatea 
economică, social culturală şi edilitar gospodărească. La aceleaşi 
tipuri de concursuri, dar la nivel naţional, comuna Valu lui Traian a 
obţinut de două ori premiul III pe ţară şi o dată premiul I. Cu banii 
primiţi pentru acest ultim premiu am reuşit să costruim cele 4 săli 
de clasă specificate mai sus. 

Iată deci că în fiecare perioadă s-a realizat câte ceva despre 
care putem vorbi cu mândrie pentru că, aşa cum am subliniat, 
realizările sunt rodul muncii cetătenilor acestei localităti pe care nu 

f I 

politica i-a interesat ci un trai mai bun al copiilor lor şi urmaşilor 
acestora. 

Faptul că localitatea Valu lui Traian devenise reprezentativă 
la nivel national, a determinat conducerea de stat de atunci ca, în 

' anul 1972, cu prilejul vizitei preşedintelui Bulgariei Todor Jivcov 
în România, să aleagă drept loc de desfăşurare a convorbirilor 
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dintre acesta şi preşedintele României Nicolae Ceauşescu, comuna 
Valului Traian. 

Convorbirile s-au desfăşuratînlocalulŞcoliiNr.1. 
În fotografiile care urmează au fost surprinşi membrii 

consiliului popular şi conducătorii unităţilor din comună cu prilejul 
înmânării premiului I pe ţară (foto partea stânga) şi salariaţii 
consiliului popular din acea vreme: Arghir D. agent fiscal, Mitroi A. 
femeie de serviciu, Ion Jenica stare civilă, Radu Gh. secretar, Burcea 
G. vicepreşedinte (foto partea dreaptă). 

După anul 1989, deşi Guvernul Român a alocat fonduri cu 
nemiluita (aveam la şcoli câte 7 paznici plătiţi de către stat), în primul 
an nu a avut cine să solicite fonduri iar în anul următor domnul 
Ungureanu Mircea reuşeşte să obţină fonduri pentru asfaltarea 
drumului din interiorul localitătii, de la şoseaua natională, halta I I 

Valea Seacă până la Purcărea Gheorghe. 

I 
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După alegerile din anul 1992, legislaţia privind finanţele 
publice şi bugetul local era ambiguă astfel că veniturile consiliului 
local abia ajungeau pentru plata salariaţilor proprii şi pentru 
întreţinerea clădirilor de interes public. În acea vreme consilierii 
locali nu primeau indemnizaţie. Cu toate acestea s-au continuat 
lucrările de reabilitare a drumurilor interioare, s-a pietruit drumul de 
la geamia nouă până la cimitirul nou şi în continuare în zona C de 
parcelare. O realizare importantă a fost electrificarea cartierului nou 
creat în zonele C şi D şi asigurarea iluminatului public în aceste zone. 
Această lucrare s-a executat din fonduri atrase de la Consiliul 
judeţean care, valoric reprezentau c-am 5 bugete anuale ale 
consiliului local de atunci. 

În perioada 1996-2004, tot din lipsa fondurilor, nu s-au realizat 
1 ucrări deosebite ci s-a continuat cu întreţinerea drumurilor existente 
şi s-a pietruit un drum în preajma geamiei Valea Seacă. S-au 
reamenajat la sediul primăriei 4 camere (foste ateliere de prestări 
servicii înainte de 1989) creându-se condiţii optime de lucru pentru 
salariaţii primăriei şi pentru consilierii locali creându-se o sală 
corespunzătoare de sedinţe. S-au introdus pentru prima oară 
calculatoare în activitatea funcţionarilor publici. 

După alegerile din anul 2004, actualul primar domnul Florin 
Mitroi a reuşit să atragă fonduri importante de la Uniunea Europeană 
prin programe judicios întocmite concomitent cu realizarea unor 
venituri mai mari la bugetul local printr-o mai bună activitate de 
colectare a impozitelor şi taxelor locale şi scoaterea la licitaţie a 
numeroase loturi din intravilanul comunei destinate construirii de 
locuinţe. Rezultatele obţinute în primii trei ani ai mandatului 
domnului Florin Mitroi mă îndreptăţesc să prevăd un viitor prosper 
pentru locuitorii comunei Valu lui Traian, comuna care nu peste mult 
timp va fi oraş. 

Despre strădania primarului Florin Mitroi care, numai în trei 
ani, a reuşit să transpună în practică 80% dintre prevederile 
programului cu care s-a prezentat în faţa alegătorilor, voi elabora cât 
de curând o lucrare separată pentru că merită acest lucru. Aş dori 
numai să subliniez faptul că prin activităţile sale şi-a atras deja 
simpatia tuturor locuitorilor comunei indiferent de etnie şi am 
convingerea, de altfel şi sondajele o confirmă, că dacă va mai candida 
pentru funcţia de primar în alegerile următoare, peste 90% dintre 
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cetăţenii cu drept de vot vor vota pentru realegerea sa în funcţia de 
primar al comunei Valu lui Traian. 

17 NOIEMBFUE 2000 

anul li. num~rul 102 

eo distribuie gratuit numai 

tu ziarul ZIUA do Constanţa 

Primarul comunei Valu lui 
Traian, Florin Mltroi, 
promovează valorile 
româneşti in contextul 
aderării la Uniunea Europeană 

p,19,11 

Prevăd în următorii ani o transformare radicală a localitătii din 
I 

punct de vedere edilitar gospodăresc. Dacă în acelaşi timp va avea loc 
şi o transformare a mentalităţilor consătenilor noştri, în sensul de a 
respecta şi păstra ceea ce se construieşte, de a se respecta unul pe 
celăJalt şi de a conştientiza faptul că numai împreună, în buna 
înţelegere vom prospera, înseamnă că despre viitorul oraş Valu lui 
Traian se va vorbi numai de bine. În acelaşi timp credinţa în 
Dumnezeu şi respectul faţă de înaintaşii noştri trebuie să ne 
călăuzească paşii spre vii tor. 

Dacă după ce aţi parcurs conţinutul acestei monografii, 
aţi reţinut efortul depus de locuitorii comunei noastre în 
condiţii deosebit de grele, războaie, foamete, molime, 
dictaturi, etc. pentru ca noi să trăim astăzi mai bine, înseamnă 
că eu mi-am făcut datoria de fiu al acestei localităţi şi sunt 
îndreptăţit să vă cer "Nu uitaţi nicicând de unde aţi plecat!" 
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